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Nr. 11 Donderdag 8 januari 1987
Morgenvergadering

Berichten van verhindering, blz. 349

Voorstel van decreet
Indiening en verwijzing, blz. 349

Voorstel van resolutie
Indiening en verwijzing, blz. 349

Advies van de Raad van State
Indiening en verwijzing, blz. 349

Beslissingen van het Overlegcomit& Rege-
ring-Executieven
Indiening, blz. 349

Schriftelijke vragen (R.v.O. art. 65)
Indiening, blz. 350

Mededelingen van de Voorzitter
Advies van de Raad van State, blz. 350
Wijziging in een verwijzing naar Commis-
sie, blz. 350

Dringende vragen (R.v.O. art. 66, 5)

Dringende vraag van de heer F. Vanden-
broucke tot de heer G. Geens, Voorzitter
van de Vlaamse Executieve, Gemeen-
schapsminister van Economie en Werkge-
legenheid, over de overheveling van in-
stellingen en financiële middelen naar de
Gemeenschappen en Gewesten, blz. 350
Dringende vraag van de heer H. Schiltz tot
de heer L. Waltniel,  Vice-Voorzitter van de
Vlaamse Executieve, Gemeenschapsmi-
nister van Financiën en Begroting, over
het uitblijven van de begroting 1987 van
de Vlaamse Gemeenschap, blz. 351

Vragen (R.v.O. art. 66)
Vraag van de heer J. Leclercq tot de heer J.
Lenssens, Gemeenschapsminister van
Volksgezondheid en Leefmilieu, over de
dramatische toestand van het waterpeil in
het natuurreservaat De Blankaart te Wou-
men, blz. 351
Vraag van de heer J. Depré tot de heer P.
Dewael, Gemeenschapsminister van Cul-
tuur, over een mogelijk nuttig gebruik van
onteigende domeinen te Overijse, blz. 35 1
Vraag van de heer K. Van Miert tot de heer
J. Pede, Gemeenschapsminister van Bin-
nenlandse Aangelegenheden en Ruimte-
lijke Ordening, over de grondslag voor het
weigeren van bouwvergunningen door
AROL op basis van een ontworpen TGV-
lijn, blz. 351
Vraag van de heer J. Van Elewyck tot de
heer P. Akkermans, Gemeenschapsminis-
ter van Huisvesting, over de financiële im-
passe waarin de Nationale Maatschappij
voor de Huisvesting zich bevindt, blz. 352

Interpellaties (R.v.O. art. 67)
Interpellatie van de heer L. Vanhorenbeek
tot de heer P. Dewael, Gemeenschapsmi-
nister  van Cultuur, over de algemene toe-
passing van het decreet van 19 juni 1978

Omslag 2

betreffende het Nederlandstalige openba-
re bibliotheekwerk en inzonderheid de in-
voering van het leenrecht ten voordele van
auteurs

Interpellatie van mevrouw M. Van Puym-
broeck tot de heer P. Dewael, Gemeen-
schapsminister van Cultuur, over de in-
voering van het leenrecht in openbare bi-
bliotheken, blz. 354

Sprekers : de heer L. Vanhorenbeek,
mevrouw M. Van Puymbroeck, de
heer J. Van Elewyck, Minister P. De-
wael

Interpellatie van mevrouw M. Vogels tot
de heer G. Geens, Voorzitter van de
Vlaamse Executieve, Gemeenschapsmi-
nister van Economie en Werkgelegenheid,
over de stand van zaken met betrekking tot
de reconversie van de Zennevallei na de
sluiting van het bedrijf Michelin te Sint-
Pieters-Leeuw, blz. 3 63

Sprekers : mevrouw M. Vogels, de
heer F. Bosmans, Minister G. Geens

Regeling van de werkzaamheden, blz. 369

Nr. 12 Donderdag 8 januari 1987
Middagvergadering

Berichten van verhindering, blz. 371

Commissie van Onderzoek over het Gewest-
plan Asse-Halle-Vilvoorde
Oprichting, blz. 37 1

Spreker : de heer J. Van Elcwyck

Interpellaties (R.v.O. art. 67)

Intcrpcllatie van dc heer L. Lcnacrts tol de
heer J. Lenssens, Gcmccnschapsministcr
van Volksgezondheid  cn Lccfmilicu, over
een mogelijk gebruik van dc afvalwatercol
lector langs het Albcrtkanaal voor dc
drinkwatervoorziening van Vlaandcrcn,
blz. 371

Sprckcrs : de hcrcn L. lenaerts J. Pe-
pcrmans. Minister J. Lenssens

Interpellatie van dc heer J. Caudron tot de
heer J. Lenssens. Gcmccnschapsministcr
van Volksgezondheid cn Lccfmilicu, over
de verontreiniging van de Dcndcr, blz. 375

Sprekers : dc heer J. Caudron, Minis-
ter J. Lenssens, de heer H. Dc Loor

Indiening van moties. blz. 378

Commissie van Onderzoek over het Gewest-
plan Asse-Halle-Vilvoorde
Oprichting, blz. 379

Sprekers : dc hcrcn J  Van Elewyck G.
Vcrhacgcn

Interpellaties (R.v.O. art. 67) (Voortzet-
ting)

Interpellatie van dc heer F .  Piot tot dc heer
T. Kelchtermans Gemeenschapsminister

van Onderwijs en Vorming, over de nood-
zaak van informatie en preventie inzake
druggebruik bij de schoolgaande jeugd,

‘Sprekers : de heer F. Piot, Minister T.
Kelchtermans

Interpellatie van de heer J. Caudron tot de
heer J. Lenssens, Gemeenschapsminister
van Volksgezondheid en Leefmilieu, en de
heer P. Dewael, Gemeenschapsminister
van Cultuur, over het ontstellend mis-
bruik van doping binnen en buiten de
sportbeoefening, blz. 385

Sprekers : de heren J. Caudron, J. Van
Hecke, P. De Weirdt, 0. Van den
Broeck, Minister J. Lenssens

Indiening van moties, blz. 391
Interpellatie van de heer L. Vanvelthoven
tot de heer J. Lenssens, Gemeenschaps
nister  van Volksgezondheid en Leefmi-
lieu, over de problematiek van de mesto-
verschotten, blz. 39 1

Sprekers : de heren L. Vanvelthoven,
J.-P. Pillaert,  W. Van Durme, M. De-
sutter, Minister J. Lenssens

Interpellatie van de heer L. Vanvelthoven
tot de heer J. Lenssens, Gemeenschapsmi-
nister  van Volksgezondheid en Leefmi-
lieu, over de lozing van afvalwater afkom-
stig van de sector meststoffenfabrieken in
de gewone oppervlaktewateren en in de
openbare riolen, blz. 398

Sprekers : de heer L. Vanvelthoven,
Minister J. Lenssens

Interpellatie van de heer J. Gabriels tot de
heer G. Geens, Voorzitter van de Vlaamse
Executieve, Gemeenschapsminister van
Economie en Werkgelegenheid, en de
heer T. Kelchtermans,  Gemeenschapsmi-
nister  van Onderwijs en Vorming, over het
standpunt van de Vlaamse Executieve be-
treffende de benadeling van de Vlaamse
universiteiten en het wetenschappelijk on-
derzoek in Vlaanderen, blz. 400

Sprekers : de heer J. Gabriels, Minister
G. Geens

lndiening  van moties, blz. 403
Interpellatie van de heer L. Dierickx tot de
heer P. Dewael, Gemeenschapsminister
van Cultuur, over de herstructurering van
de Opera voor Vlaanderen, blz. 404

Sprekers : de heer L. Dierickx, me-
vrouw L. Detiege, Minister P. Dewael

Interpellatie van de heer H. Schiltz tot de
heer G. Geens, Voorzitter van de Vlaamse
Executieve, Gemeenschapsminister van
Economie en Werkgelegenheid, over de
tenuitvoerlegging van artikel 33.04.02 van
dc begroting van de Vlaamse Gemeen-
schap en het uitblijven van een initiatief
vanwege de Vlaamse Executieve om een
cinde te maken aan sommige sociale ge-
volgen van de naoorlogse repressie en epu-
ratic, blz. 41 l

Sprekers : de heer H. Schiltz, Minister
G. Geens

f nterPellatie  van de heer A. De Beul tot de
heer J. Pede, Gemeenschapsminister van
Binnenlandse Aangelegenheden
Ruimtelijke Ordening, over de betwistiz
rond het advies van de Raad van State van



18 februari 1982 betreffende het vergun- de toekomst van de kunsthumaniora van
ningsplichtig zijn van cultuurtechnische het Rijk te Antwerpen, Gent en Brussel,
werken, blz. 414 blz. 427

Sprekers : de heer A. De Beul, Minis-
ter J. Pede

Interpellatie van de heer A. De Beul tot de
heer J. Pede, Gemeenschapsminister van
Binnenlandse Aangelegenheden en
Ruimtelijke Ordening, over de aangekon-
digde maximale interpretatie van het mi-
nidecreet, blz. 416

Dringende vraag van de heer E. Gryp tot
de heer J. Lenssens, Gemeenschapsminis-
ter van Volksgezondheid en Leefmilieu,
over de verontrustende luchtvervuiling
van de jongste dagen, blz. 428

Regeling van de werkzaamheden, blz. 429

Sprekers : de heren A. De Beul, J. Le-
clercq, Minister J. Pede

Vragen (R.v.O. art. 66)

Regeling van de werkzaamheden, blz. 422

Vraag van de heer W. Desaeyere tot de
heer J. Pede, Gemeenschapsminister van
Binnenlandse Aangelegenheden en
Ruimtelijke Ordening, over het in herzie-
ning stellen van het Gewestplan Hasselt-
Genk

Nr. 13 Woensdag 21 januari 1987

Berichten van verhindering, blz. 423

Begrotingen
Indiening en verwijzing, blz. 423

Advies van de Raad van State
Indiening, blz. 423

Advies van de Sociaal-Economische Raad
van Vlaanderen
Indiening en verwijzing, blz. 423

Verslagen
Indiening, blz. 423

Jaarverslagen
Indiening en

Motie
Indiening en verwijzing, blz. 424

verwijzing, blz. 424

Arrest van het Arbitragehof
Indiening, blz. 424

Schriftelijke vragen (R.v.O. art. 65)
Indiening, blz. 424

Dringende vragen (R.v.O. art. 66, 5)
Dringende vraag van de heer H. Suyker-
buyk tot de heer P. Akkermans, Gemeen-
schapsminister van Huisvesting, over de
huurreglementering voor sociale wonin-
gen
Dringende vraag van de heer P. De Weirdt
tot de heer P. Akkermans, Gemeenschaps-
minister van Huisvesting, over de herzie-
ning van de huurprijzen voor sociale wo-
ningen met ingang van 1 januari 1987, blz.
424
Dringende vraag van de heer A. De Beul
tot de heer P. Dewael, Gemeenschapsmi-
nister van Cultuur, over het beleid van de
Vlaamse Executieve inzake vertaling van
Vlaamse literaire werken, blz. 426
Dringende vraag van de heer E. Beysen tot
de heer T. Kelchtermans, Gemeenschaps-
minister van Onderwijs en Vorming, over

Vraag van de heer E. Gryp tot de heer J.
Pede, Gemeenschapsminister van Bin-
nenlandse Aangelegenheden en Ruimte-
lijke Ordening, en de heer J. Lenssens, Ge-
meenschapsminister van Volksgezond-
heid en Leefmilieu, over de plannen aan-
gaande Phillips Petroleum te Tessenderlo
en de nieuwe reukhinder aldaar, blz. 429
Vraag van de heer H. Suykerbuyk tot de
heer G. Geens, Voorzitter van de Vlaamse
Executieve, Gemeenschapsminister van
Economie en Werkgelegenheid, over de
contacten met het Overlegcentrum van
Vlaamse Verenigingen, blz. 43 1
Vraag van de heer H. Suykerbuyk tot de
heer T. Kelchtermans, Gemeenschapsmi-
nister  van Onderwijs en Vorming, over de
uitbetaling van de vergoeding voor de les-
gevers van de centra voor middenstands-
opleiding, blz. 432
Vraag van de heer J. Van Elewyck tot de
heer G. Geens, Voorzitter van de Vlaamse
Executieve, Gemeenschapsminister van
Economie en Werkgelegenheid, over de
houding van de Vlaamse Executieve tege-
nover het controlerecht van de leden van
de Vlaamse Raad, blz. 433
Vraag van de heer L. Vanhorenbeek tot de
heer P. Dewael, Gemeenschapsminister
van Cultuur, over de presentatie van het
Eurovisiesongfestival 1987, blz. 433

Ontwerp van decreet betreffende het over-
brengen van klank- en televisieprogram-
ma’s in de radiodistributie- en teledistri-
butienetten en betreffende de erkenning
van niet-openbare televisieverenigingen
- 152 (1985-1986) - Nrs. 1 tot 14

Voorstel van decreet van de heer J. Van
Elewyck C.S. betreffende het overbrengen
van klank- en televisieprogramma’s in de
radiodistributie- en teledistributienetten
- 150 (1985-1986) - Nrs. 1 en 2
Voorstel tot verwijzing naar Commissie,
blz. 434

Sprekers : de heren J. Van Elewyck, A.
Denys, G. Verhaegen

Motie van orde
Voorstel tot verwijzing naar Commissie,
blz. 435

Sprekers : de heren G. Verhaegen, H.

Schiltz, J. Van Elewyck, A. Denys, me-
vrouw M. Vogels

Ontwerp van decreet’betreffende het over-
brengen van klank- en televisieprogram-
ma’s in de radiodistributie- en teledistri-
butienetten en betreffende de erkenning
van niet-openbare televisieverenigingen
- 152 (1985-1986) - Nrs. 1 tot 14

Voorstel van decreet van de heer J. Van
Elewyck C.S. betreffende het overbrengen
van klank- en televisieprogramma’s in de
radiodistributie- en teledistributienetten
- 150 (1985-1986) - Nrs. 1 en 2
Algemene bespreking (Voortzetting), blz.
437

Sprekers : de heren J. Van Elewyck, H.
Van Rompaey, W. Van Durme, A. De
Beul

Artikelsgewijze bespreking, blz. 441
Sprekers : de heren J. Van Elewyck, P.
Chevalier, H. Van Rompaey, A. De
Beul, Minister P. Dewael, de heren L.
Van den Bossche, A. Denys

Ontwerp van decreet houdende vaststelling
van het percentage van de afhoudingen, in
hoofde van het personeel van de Belgische
Radio en Televisie, Nederlandse Uitzen-
dingen, voor de financiering van de overle-
vingspensioenen
- 164 (1985-1986) - Nrs. 1 en 2
Algemene bespreking, blz. 465

Sprekers : de heren G. Verhaegen, J.
Van Elewyck, L. Van den Bossche, Mi-
nister P. Dewael, de heer P. Chevalier

Artikelsgewijze bespreking, blz. 467
Spreker : de heer J. Van Elewyck

Regeling van de werkzaamheden, blz. 468

Nr. 14 Donderdag 22 januari 1987
Morgenvergadering

Berichten van verhindering, blz. 469

Begrotingsstukken
Indiening en verwijzing, blz. 469

Interpellaties (R.v.O. art. 67)
Interpellatie van de heer 0. Meyntjens tot
de heer J. Lenssens, Gemeenschapsminis-
ter van Volksgezondheid en Leefmilieu,
over de controle op de verwerking en het
storten van industriële afvalstoffen in de
Provincie Antwerpen, blz. 469

Sprekers : de heer 0. Meyntjens, Mi-
nister J. Lenssens

Interpellatie van de heer L. Hancké tot me-
vrouw R. Steyaert, Gemeenschapsminis-
ter van Gezin en Welzijnszorg, over de
aankoop en aanleg van woonwagenterrei-
nen, blz. 475

Sprekers : de heer L. Hancké, Minister
R. Steyaert
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Sprekers : 
G. Geens 

Interpellatie van de heer L. Vanvelthoven
tot de heer G. Geens, Voorzitter van de
Vlaamse Executieve, Gemeenschapsmi-
nister van Economie en Werkgelegenheid,
over de noodzakelijke beperking van het
aantal kabinetten en kabinetsleden bij de
Vlaamse Executieve, blz. 485

Sprekers : de heren L. Vanvelthoven,
J. Valkeniers, Minister G. Geens

Regeling van de werkzaamheden, blz. 487

Nr. 15 Donderdag 22 januari 1987
Middagvergadering

Berichten van verhindering, blz. 487

Arrest van het Arbitragehof, blz. 487

Interpellatie (R.v.O. art. 67)
Interpellatie van de heer A. Denys tot de
heer G. Geens, Voorzitter van de Vlaamse
Executieve, Gemeenschapsminister van
Economie en Werkgelegenheid, over de
subsidiëring van de KMO’s via de expan-
siewetgeving; blz. 487

GreGlke;;;  de heer A. Denys, Minister
.

Indiening van moties, blz. 491

Commissie van Onderzoek over het Gewest-
plan Asse-Halle-Vilvoorde
Benoeming van de leden, blz. 491

Omslag 4

Ontwerp van decreet betreffende het over-
brengen van klank- en televisieprogram-
ma’s in de radiodistributie- en teledistri-
butienetten en betreffende de erkenning
van niet-openbare televisieverenigingen
- 152 (1985-1986) - Nrs. 1 tot 14
Aangehouden stemmingen, blz. 492
Hoofdelijke stemming, blz. 513

Sprekers : de heren L. Van den Bos-
sche, A. De Beul, W. Van Durme, A.
Denys, H. Van Rompaey

Ontwerp van decreet houdende vaststelling
van het percentage van de afhoudingen, in
hoofde van het personeel van de Belgische
Radio en Televisie, Nederlandse Uitzen-
dingen, voor de financiering van de overle-
vingspensioenen
- 164 (1985-1986) - Nrs. 1 en 2
Aangehouden stemmingen, blz. 516
Hoofdelijke stemming, blz. 521

Sprekers : de heren L. Van den Bos-
sche,  H. Coveliers

Moties tot besluit van de interpellatie van
de heer J. Caudron tot de heer J. Lenssens,
Gemeenschapsminister van Volksgezond-
heid en Leefmilieu, over de verontreini-
ging van de Dender
Hoofdelijke stemming, blz. 52 1

Moties tot besluit van de interpellatie van
de heer J. Caudron tot de heer J. Lenssens,
Gemeenschapsminister van Volksgezond-
heid en Leefmilieu, en de heer P. Dewael,
Gemeenschapsminister van Cultuur, over
het ontstellend misbruik van doping bin-
nen en buiten de sportbeoefening

Hoofdelijke stemming, blz. 522

Moties tot besluit van de interpellatie van
de heer J. Gabriels tot de heer G. Geens,
Voorzitter van de Vlaamse Executieve,
Gemeenschapsminister van Economie en
Werkgelegenheid, en de heer T. Kelchter-
mans, Gemeenschapsminister van Onder-
wijs en Vorming, over het standpunt van
de Vlaamse Executieve betreffende de be-
nadeling van de Vlaamse universiteiten en
het wetenschappelijk onderzoek in Vlaan-
deren
Hoofdelijke stemming, blz. 523

Sprekers : de heren H. Schiltz, G. Ver-
haegen, J. Van Elewyck

Regeling van de werkzaamheden, blz. 526
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12e vergadering Donderdag 8 januari 1987
Middagvergadering

VOORZITTER : de heer F. Grootjans

- De notulen van jongste
worden ter tafel gelegd.

vergadering

- D e
uur.

vergadering wordt geopend om 14

De Voorzitter : Dames
vergadering is geopend.

en heren, de

BERICHTEN VAN VERHINDERING

N. De Batselier, A. Denys, 0. Lefe-
ber ; gezondheidsredenen.

W. Desaeyere, A. Geens, N. Maes, W.
Seeuws, A. Vreven ; buitenslands.

A. Beckers, G. Beerden, C. Boeraeve-
Derycke, A. Diegenant, F. Ghesquie-
re, J. Laverge, L. Tindemans, E. Van-
debosch, V. Van Eetvelt, H. Van Rom-
paey ; ambtsverplichtingen.

A. Deneir, J. Valkeniers ; familiever-
plichtingen.

COMMISSIE VAN ONDERZOEK
OVER HET GEWESTPLAN HALLE-
VILVOORDE-ASSE

Oprichting

De Voorzitter : De heer Van Elewyck

heeft het woord.

De heer J. Van Elewyck : Mijnheer de
Voorzitter, ik heb het woord gevraagd
om te kunnen aankondigen dat ik u, in
uitvoering van het decreet van 20
maart 1984, houdende vaststelling
van de procedure van onderzoek, een
document overhandig, ondertekend
door de leden van de SP-fractie, van
de Volksuniefractie en van AGALEV,
waarin de oprichting wordt gevraagd
van een onderzoekscommissie inzake
het Gewestplan Halle-Vilvoorde-As-
se. Dit document is door 72 leden on-
dertekend.

De Voorzitter : Mijnheer Van Ele-
wyck, u zal mij toelaten te onderzoe-
ken of dit document beantwoordt aan
de voorschriften van het desbetref-
fend decreet. Ik zal daarover zo spoe-
dig mogelijk uitspraak doen.

INTERPELLATIES (R.v.O. 67)

Interpellatie van de heer L. Lenaerts
tot de heer J. Lenssens, Gemeen-
schapsminister van Volksgezondheid
en Leefmilieu, over een mogelijk ge-
bruik van de afvalwatercollector langs
het Albertkanaal voor de drinkwater-
voorziening van Vlaanderen

De Voorzitter : Aan de orde is de inter-
pellatie van de heer Lenaerts tot de
heer Lenssens, Gemeenschapsmini-
ster van Volksgezondheid en Leefmi-
lieu, over een mogelijk gebruik van de
afvalwatercollector langs het Albert-

kanaal voor de drinkwatervooziening
van Vlaanderen.

De heer Lenaerts heeft het woord.

De heer L. Lenaerts (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, heren Mini-
sters, collega’s, deze uiteenzetting is
niet direct bedoeld als een echte inter-
pellatie, maar eerder als een opening
tot een gesprek in verband met een
heel belangrijke problematiek in het
Vlaamse Gewest, met name de drink-
watervoorziening.

Bij de voorbereiding van deze inter-
pellatie ben ik uitgegaan van twee vra-
gen die met het antwoord heb doorge-
nomen in het bulletin en die over deze
problematiek gaan, zowel collega Van
Velthoven als collega Pepermans stel-
den halfjuni 1986 de pertinente vraag
aan Minister Lenssens of het niet mo-
gelijk was de zogenaamde smeerpijp
te gebruiken als grote transportader
voor drinkwater. In beide gevallen
antwoordt de minister dat er geen
dringende noodzaak bestaat - omdat
er voldoende aanvoer van water is om
via deze collector drinkwater aan te
voeren naar Antwerpen en dat boven-
dien het transport. van drinkwater een
aantal technische problemen stelt. De
vraag naar de betrouwbaarheid van de
toevoer, de bedrijfszekerheid van de
aanvoer van het drinkwater werd hier-
bij niet beantwoord, bovendien stelt
zich de vraag in verband met de kwali-
teit van het drinkwater dat naar Vlaan-
deren wordt gepompt. De technische
problemen bij het transport van
drinkwater via de smeerpijp bespreek
ik later of eventueel in de repliek.

Een belangrijk instrument ter argu-
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mentatie van mijn stelling heb ik ge-
vonden in een intern rapport van de
Nationale Maatschappij der Waterlei-
dingen over de drinkwatervoorzie-
ning in Limburg, Vlaams-Brabant en
Zuidelijk Oost-Vlaanderen.

De nationale Maatschappij stelt voor
om in het mijnverzakkingsgebied
rond Eisden de watervoorraad 70 mil-
joen m3 per jaar aan te boren als be-
langrij ke watervoorzieningsmogelij k-
heid voor Vlaanderen, zeker als men
weet dt door KS momenteel dit water
wordt weggepompt naar de Maas en
de Zuid-Willemsvaart. Zeer logisch
stelt de NMW voor om in Leut een
waterwinning te starten en dan met
een aan te leggen transportlijn Leut-
Zutendaal-Rotselaar-Lennik het wa-
terbedelingsgebied van de NMW te
bedienen om van daar dan een inter-
connectie met andere verdelingsge-
bieden mogelijk te maken. Merkwaar-
dig is bovendien dat ik op de bladzij-
den 15 en 16 van het vermelde rap-
port, dat natuurlijk ook in het bezit is
van de Minister, lees dat de kostprijs
van dit opgepompte water qua exploi-
tatie ongeveer 3,s F. per m3 zou bedra-
gen en indien de investeringen wor-
den meegerekend 7,6 F., ter plaatse in
Lennik geleverd.

Het rapport maakt terecht ook mel-
ding van de zeer realistische mogelijk-
heid om voor een groot gedeelte van
de investeringen steun te krijgen uit
het Europees Regionaal Fonds, waar-
door de kostprijs per geleverde m3
slechts 5,7 F. zou bedragen. Dit alles
met de aanleg van een belangrijke
transportleiding vanuit het mijnver-
zakkingsgebied van Eisden tot in Len-
nik.

Mijn stelling in deze aangelegenheid
is de idee van de NMW uitbreiden tot
alle mijnverzakkingsgebieden in Lim-
burg en het ransport van deze ontstel-
lende hoeveelheid kwalitatief hoog-
stand water verzekeren via de smeer-
pijp die langs het Albertkanaal loopt
tot in Antwerpen.

Ik detailleer dit voorstel, uitgaande
van het indicatief meerjarenprogram-
ma in verband met het waterbeleid,
waarin de belangrijkste doelstellingen

worden vermeld.

1. De bedrijfszekerheid van het water-
voorzieningssysteem, met de inter-
connectie van het leidingnet waarbij
men op zoveel mogelijk verschillende
waterbronnen kan beroep doen.

2. De zorg voor een goede drinkwa-
terkwaliteit die met zich brengt dat de
voorkeur moet uitgaan naar grondwa-
terbronnen die beveiligd zijn door be-
schermingszones, veel meer te verkie-
zen dan oppervlaktewater dat bloot
staat aan grote milieugevaren ;

3. De kostprijs van het drinkwater
moet zoveel mogelijk gedrukt worden
door een maximale rentabilisatie van
de beschikbare infrastructuur. Overi-
gens moeten wij vaststellen dat de
kostprijs van ons drinkwater de laatste
tijd sterk is verhoogd en dat dit een
belangrijk element is voor eventuele
investeerders die zich ergens willen
vestigen, zeker wanneer het gaat om
bedrijven die belangrijke hoeveelhe-
den water verbruiken. Op Antwerpen-
Linkeroever kennen wij deze proble-
matiek maar al te goed, omdat het ge-
leverde water 22 frank per kubieke
meter kost, wat een zeer hoge kost-
prijs is vergeleken met Wallonië en
Nederland.

4. Er moet een zo groot mogelijke
onafhankelijkheid van Wallonië kun-
nen gerealiseerd worden ;

5. Een evidente vijfde prioriteit is dat
de schade aan het leefmilieu zo klein
mogelijk moet zijn.

De Afvalwatercollector die gereed ligt
van Zutendaal tot Antwerpen en die
in het begin twee maal 400 mm door-
snede heeft en op het einde twee maal
900 mm laat toe om een dag debiet te
transporteren van ongeveer 110.000
m3. Overigens is het belangrijk dat het
transport van water en van iedere
vloeistof door deze smeerpijp gravi-
tair kan geschieden dankzij het hoog-
teverschil waardoor de pompkosten te
verwaarlozen zijn.

Indien we eraan denken deze afvalwa-
tercollector te gebruiken als een idea-
le transportweg voor drinkwater is het
belangrijk na te gaan welke grondwa-
terbronnen kunnen dienen om de col-
lector te voeden.

- In Zutendaal, bij het begin van de
collector, is het mogelijk ongeveer
20.000 m3 per dag in de leiding te
brengen, het gaat hier over grondwa-
ter uit het mijnverzakkingsgebied van
de mijnzetel Eisden.

- In Genk kan een bijkomend debiet
van 12.000 m3 per dag worden inge-
bracht. Dit is grondwater afkomstig
uit de mijnverzakkingsgebieden Eis-
den, Winterslag en Waterschei.

- In Beringen is een bijkomend de-
biet van ongeveer 30.000 m3 mogelijk.
Hier gaat het over grondwater afkom-
stig uit het mijnverzakkingsgebied
van de mijnzetels Beringen en Zolder.

Door deze drie belangrijke injectie-
plaatsen wordt een sanering van de
waterhuishouding van alle mijnver-
zakkingsgebieden gerealiseerd. We
mogen niet vergeten dat voor de
drooghouding van deze gebieden
door KS reeds een tiental pompsta-
tions werden geïnstalleerd die belang-
rijke debieten oppompen en laten
verdwijnen via de Maas en de Zuid-
Willemvaart. De oppomp kosten kan
men op zeer vele miljoenen, zoniet
miljarden schatten indien bestendig
doorhoudingspompwerken noodza-
kelij k blij ken.

Men kan zich overigens afvragen, in-
dien de activiteit van KS moet worden
gesaneerd of het niet logisch zou zijn
dat deze drooghoudingskosten zo laag
mogeij k zouden worden gehouden,
wat wordt gerealiseerd door het water
als drinkwater na een lichte voorbe-
handeling af te voeren via de smeer-
pijp.

Wij volgen verder onze collector en
zien dat er in Geel een debiet van on-
geveer 20.000 m3 per dag kan worden
ingebracht uit de PIDPA-grondwin-
ning. Overigens is het belangrijk in dit
verband te weten dat momenteel deze
PIDPA-grondwinning problematisch
is in Wester10  omdat de verzilting van
het grondwater door het afvalwater
van Tessenderlo-chemie een bijzon-
der groot gevaar betekent voor de
kwaliteit van het grondwater.

Voorbij Herentals is het mogelijk uit
de PIDPA-winning nog eens 23.000
m’ per dag op te nemen in onze
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smeerpijp, hier gaat het om grondwa-
ter uit het infiltratieproject in Grob-
bendonk. Wij hebben meer dan
100.000 m3 per dag opgenomen in on-
ze watercollector en zijn nu in staat
om dit water, dat van een uitstekende
kwaliteit is, het gaat immers om
grondwater, te verdelen naar diverse
punten in Vlaanderen. In het Ant-
werpse met name is dit bijzonder ge-
schikt omdat zowel de Antwerpse Wa-
terwerken als de PIDPA hier beschik-
ken over een hele reeks leidingen
waardoor aansluitingen en aftapmo-
gelijkheden met de vleet aanwezig
zijn. Vanuit Antwerpen kunnen grote
bijkomende debieten naar andere re-
gio’s worden getransporteerd. Het
gaat om ongeveer 40.000 m3 die aan
Vlaams-Brabant kan geleverd worden
via Mechelen, waardoor de Vlaams-
Brabantse gemeenten onafhankelijk
worden van de Brusselse intercom-
munale waarover de grootste miste-
vredenheid heerst, het is ook mogelijk
om ongeveer 13.000 m3 te leveren via
Beveren aan een belangrijk gebied dat
zelfs komt tot in Sint-Niklaas, het
Gentse en het Meetjesland en via
Opwij  k nogmaals ongeveer 2 1 .OOO m3.
De overtollige m3 kunnen gestoc-
keerd worden in de bekkens van klui-
zen.

Samenvattend durf ik de volgende
stellingen poneren.

De recuperatie van het opgepompte
drooghoudingswater in de mijnver-
zakkingsgebieden een bijzonder ge-
schikte operatie is die op termijn be-
langrij ke besparingen inhoudt voor de
drooghouding van deze gebieden.

De waterwinningsmogeij kheden van
de PIDPA in Mol, in Beerse, in Grob-
bendonk, worden onvoldoende benut
en de overtollige hoeveelheden kun-
nen geïnjecteerd worden in de collec-
tor.

De afvalwatercollector die ongeveer 6
miljard frank heeft gekost kan over
zijn ganse lengte worden benut en de
drinkwaterinjectie houdt rekening
met de doorsnede van de bestaande
collector. Bovendien is het gebruik
van deze collector voor grondwater
sterk aan te bevelen omdat lekken
geen enkel schadelijk gevolg hebben.
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De zeer belangrijke waterconsument
die Antwerpen en omgeving is, be-
schikt op deze wijze over tw.ee totaal
onafhankelijke waterbronnen, opper-
vlaktewater van het Albertkanaal en
grondwater via de afvalwatercollec-
tor. Dit geeft bijzonder grote voorde-
len inzake kwaliteit en bedrijfszeker-
heid.

Men kan de afvalwatercollector staps-
gewijze inschakelen in de watervoor-
ziening omdat de prioriteiten in de
grondwaterwinning en ook de inter-
connectie van de toevoerleidingen
ook en werk is dat slechts geleidelijk
gebeurt.

Het programma van grote waterbouw-
kundige werken kan aangepast wor-
den en de investeringskost is bijzon-
der laag : andere klemtonen worden
gelegd, sanering van de mijnverzak-
kingsgebieden, interconnectie en uit-
breiding en uitbreiding van het lei-
dingnet.

De onafhankelijkheid van Wallonië
wordt eveneens, zij het dan geleidelijk
gerealiseerd en een open oorlog met
het Waalse Gewest kan worden ver-
meden.

Het project Walem-Elst, waarvan wij
kennis namen, zou deze oorlog wel
eens kunnen veroorzaken. Wij heb-
ben er echter geen baat bij omdat wij
contractueel tot in 2001 vastliggen
voor de afname van 80.000 m3 Waals
water per dag. het is daarom voor ons
ook belangrijk dat dit Waals water van
hoogstaande kwaliteit is en dat de
Waalse Gemeenschap inspanningen
doet voor de waterhuishouding en
vooral voor de waterzuivering.

Ik hoef de Minister niet uit te leggen
dat een groot gedeelte van de vervui-
ling van de Dender in Wallonië ge-
beurt. Een bedrijf met 200.000 inwo-
ner equivalent loost rechtstreeks in de
Dender.

Eén van de grootste voordelen van de-
ze realisatie is een drastische vermin-
dering van de kostprijs van het drink-
water, vooral in de Provincies Oost- en
West-Vlaanderen. Nu betalen wij 22
frank. De berekening van de Nationa-
le Maatschappij geeft een kostprijs
van 7,6 frank met de investering voor
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een eigen transportleiding, wat in ons
voorstel niet nodig is.

In de marge van dit project wens ik
nog enkele bemerkingen te maken.

Wij weten dat de helft van de smeer-
pijp zou kunnen dienen voor het af-
valwater van Tessenderlo-Chemie dat
momenteel geloosd wordt in de Laak
en voor bijzonder grote problemen
zorgt in het waterwinningsgebied van
Westerlo. het transport van de zilte
pekel via de smeerpijp is overigens
een bijzonder gevaarlijke operatie
omdat de leiding lekt of zal lekken en
deze lekken moeilijk kunnen worden
opgespoord, te meer daar vanaf Tes-
senderlo de smeerpijp in staal is uitge-
voerd over een belangrijke sectie die
loopt door belangrijke waterwin-
ningsgebieden waardoor het gevaar
voor bezoedeling van het grondwater
bijzonder groot is. Derhalve verdient
het mijns inziens aanbeveling om het
afvalwater van Tessenderlo-Chemie
zoveel mogelijk ter plaatse te zuive-
ren en te ontzilten, veel beter dan het
zilte sterk bezoedelde afvalwater te
transporteren tot in het problemati-
sche Scheldebekken.

Hieruit komen dan weer problemen
met Nederland voort. Ik las in een ant-
woord van Staatssecretaris Smet op
een vraag van de heer Gabriels dat
een diplomatieke nota werd overhan-
digd aan de Nederlandse Regering
waarin werd gesteld dat in de collector
slechts water kan worden getranspor-
teerd dat een ziltheidsgraad van 300
milligram heeft. De pekel van Tessen-
derlo-Chemie heeft 30.000 milligram.
Dit probleem kan bijgevolg niet wor-
den onderschat.

Het voorstel-Lenssens, waarvan wij
kennis namen via de pers, spreekt
over de aanleg van een grote watertoe-
voerleiding tussen Walem en Elst, een
investering van 7 miljard. Deze 7 mil-
jard frank zullen niet volstaan omdat
men er onvermijdelijk de veiligheids-
reservoirs van Broekem en Eekhoven
moet bijtellen en de bestendige sane-
ring van het mijnverzakkingsgebied
noodzakelijk blijft. Derhalve is het
mijns inziens veel beter om de be-
staande smeerpijp te benutten als een
drinkwatercollector die een ideale in-
terconnectie tussen Limburg en Ant-
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werpen realiseert.

De Voorzitter : Mijnheer Lenaerts, ik
verzoek u uw betoog af te ronden.

De heer L. Lenaerts : Ja, mijnheer de
Voorzitter.

Ik wens te besluiten met de volgende
vraag : zou het niet aanbevolen zijn
om een onafhankelijke studiecom-
missie, eventueel in het kader van de
Vlaamse Raad, zoals zo vaak de ge-
woonte is, op te richten die op korte
termijn de optimalisatie van de water-
voorzieningen en van het waterlei-
dingnet, onafhankelijk van de produk-
tiemaatschappijen zou bestuderen en
in kaart brengen ? In de kuststreek
werd dit reeds gerealiseerd maar ik
meen dat dit voor Vlaanderen bijzon-
der zinvol zou zijn.

Mijnheer de Minister, ik verwacht
niet dat u op deze vrij technische in-
terpellatie onmiddellijk een volledig
antwoord geeft, maar ik ben graag be-
reid om over deze problematiek ver-
der met u en uw medewerkers van ge-
dachten te wisselen.

De Voorzitter : De heer Pepermans
heeft het woord.

De heer J. Pepermans (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, ik ben blij dat
deze interpellatie mij de gelegenheid
geeft te reageren op grond van onze
eigen bekommernis ten aanzien van
de .drinkwatervoorziening.

Het idee van interconnectie lijkt ons
zeer interessant omdat dit het bouwen
van overgrote reservoirs voor een stuk
overbodig kan maken en omdat de
waterwinning hierdoor over het hele
land kan wordn gespreid. Het idee is
ook interessant omdat het de bouw
van grote waterspaarbekkens kan te-
gengaan die toch voor een stuk groen-
gebieden aantasten die toch een an-
der bestemming hebben. De Groenen
kunnen zich in dit idee van intercon-
nectie ook helemaal terugvinden om-
dat met deze oplossing voorkomen
kan worden dat de collector gebruikt
zou worden voor het doel waarvoor hij
oorspronkelijk bestemd was.
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Wij weten intussen dat de collector
niet geschikt is voor de afvaltroep
waarvoor hij oorspronkelijk bestemd
was. Destijds heeft de Minister mij
geantwoord dat de smeerpijp niet ge-
schikt zou zijn voor het transport van
drinkwater omdt de binnenbekleding
daarvoor niet geschikt was.

Minister J. Lenssens : Helemaal niet,
dat is niet juist.

De heer J. Pepermans : Bij mijn weten
is de pijp gemaakt van ijzer en ijzer en
drinkwater kunnen volgens mij niet in
mekaars vaarwater liggen. Mijnheer
de Minister u.krijgt nog wel de gele-
genheid mij hierover een antwoord te
verstrekken.

Mijnheer de Voorzitter, ik sluit mij
ook graag aan bij deze interpellatie
omdat zij een oproep inhoudt voor
een alternatief voor een groot project
dat aan zijn oorspronkelijke bedoe-
ling niet beantwoordt. Wanneer men
de collector zou gebruiken voor afval-
water dan zou men het probleem van
Tessenderlo naar het Antwerpse ge-
bied verschuiven en daar kunnen de
Groenen niet mee akkoord gaan.

Dan zou ik nog een ander idee naar
voor willen schuiven. Stel dat het wa-
ter niet de geschikte kwaliteit heeft -
ik heb hierover weliswaar geen gege-
vens - en licht vervuild is, dan nog
kan het idee van watertransport
worden overwogen. Als men bijvoor-
beeld de afname van AWW nagaat,
dan stelt men vast dat 40 procent er-
van voor de industrie bestemd is. Wel-
nu, de kwaliteit van water bestemd
voor industrieel gebruik dient niet zo
hoog te zijn als die voor drinkwaterge-
bruik. Ik denk dat deze overweging
kan meespelen in heel de discussie.
Mijnheer de Voorzitter, ik wil beslui-
ten met te zeggen dat wij heel blij zijn
met deze interpellatie en dat wij ons
er heel goed in herkennen. (Applaus
bij AGALEV)

De Voorzitter : Minister Lenssens
heeft het woord.

Minister J. Lenssens (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, collega’s, in-
gaande op de suggestie van de inter-
pellant, de heer Lenaerts, zou ik aan
de collega’s willen vragen om kort te
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mogen antwoorden.

Immers, in de ontwikkeling van zijn
interpellatie heeft de heer Lenaerts
een hele reeks elementen van techni-
sche en van bedrijfseconomische aard
naar voren gebracht, elementen die ik
vanop deze tribune niet onmiddellijk
in het debat wens te brengen om re-
den dat zij een nader onderzoek ver-
gen.

Voorafgaandelijk wil ik stellen dat het
voorstel om de afvalwatercollector
langs het Albertkanaal voor het tran-
sport van drinkwater te gebruiken,
niet nieuw is. Dit zijn inderdaad oude
voorstellen die herhaaldelijk in ver-
schillende varianten werden onder-
z o c h t .

Algemeen kan worden gesteld dat het
aanvoeren van grondwater vanuit de
Limburgse Kempen naar Antwerpen
geen fundamenteel voordeel inhoudt
voor de drinkwatervoorziening in
Vlaanderen. Immers, ter hoogte van
Antwerpen levert het Albertkanaal
voldoende hoog kwalitatief goed
Maaswater om aan alle behoeften van
vandaag en ook aan deze van morgen

D.m.v. een interpellatie over het ge-
bruik van de afialwatercollector langs
het Albertkanaal, beoogde de heer L.
Lenaerts (CW) een opening tot een
gesprek tot stand te brengen over het vi-
tale vraagstuk van de drinkwatervoor-
zierling in Vlaanderen
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te voldoen, zelfs in de hypothese van
een zeer sterke aangroei van de be-
hoefte.

De aanvoer van grondwater houdt al-
leen in dat gedeeltelijk wordt overge-
schakeld van Maaswater, via het Al-
bertkanaal, naar grondwater, uiter-
aard, collega Lenaerts - en dit in te-
genstelling met wat u denkt - met
grote bij komende investeringskosten.
Ik citeer slechts éen punt, dat u op pa-
gina 4 van uw interpellatie heeft ont-
wikkeld en waar u stelt dat, ten einde
een alternatief te hebben om de afval-
waters van de Tessenderlose bedrij-
ven af te voeren, een nieuwe collector
zou moeten worden gebouwd. Mijn-
heer Lenaerts, ik meen dat u eens na-
vraag moet doen over de kostprijs van
een nieuwe ,smeerpijp” van 60 km,
die de leiding zou vervangen, die ge-
bouwd is om afvalwaters van Limburg
en de Kempen naar Antwerpen te
voeren.

Het is bovendien een illusie te denken
dat het aanvoeren van grondwater uit
Limburg naar Antwerpen de waterbe-
voorrading in Oost- en West-Vlaande-
ren gunstig kan beïnvloeden. Het aan-
voeren van goedkoper drinkwater
vanuit Antwerpen naar beide Provin-
cies is immers geen probleem van be-
schikbare waterhoeveelheden maar
wel van transportmogelij kheden. Een
stelsel van nieuwe verbindingsleidin-
gen (bij voorbeeld Walem-Elst) is in
dit verband hoe dan ook noodzakelijk.

Andere voorstellen om delen van de
afvalcollector te gebruiken voor een
verbetering van de waterbevoorra-
ding, zijn in ondezoek doch, volgens
de gegevens in mijn bezit, zijn de kan-
sen op een positieve evaluatie eerder
gering.

Aan de collega’s Lenaerts en Peper-
mans kan ik echter wel mededelen dat
ik niet zal nalaten de nieuwe elemen-
ten, ontwikkeld in de interpellatie van
de heer Lenaerts, ter studie te nemen
en zorgvuldig te laten onderzoeken.
In afwachting blijf ik erbij dat het niet
bewezen is, in tegenstelling met wat
de heer Pepermans heeft laten uit-
schijnen, dat de collector niet zou
kunnen worden gebruikt voor het
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doel waarvoor hij is gebouwd, uiter-
aard onder de omstandigheden waar-
over ik vroeger al voldoende verkla-
ringen heb afgelegd, met name dat in
ieder geval het afvalwater zodanig zal
moeten voorgezuiverd zijn dat het
geen bij komende belasting vormt
voor de kwaliteit van het Scheldewa-
ter in Antwerpen. Dat moet heel dui-
delij k zijn, zoniet kan het mogelijk ge-
bruik van een gedeelte van de collec-
tor niet in overweging worden geno-
men.

De Voorzitter
het woord.

: De heer Lenaerts heeft

De heer L. Lenaerts (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, mijn repliek
zal nog korter zijn.

Mijnheer de Minister, u zegt dat er
geen voordeel zal zijn bij het gebruik
van het Limburgse grondwater. Ik
durf alleen zeggen dat het nu weg-
pompen van dit Limburgse grondwa-
ter uit de mijnverzakkingsgebieden
miljoenen frank kost. Dat gebeurt mo-
menteel tussen de plooien van KS
maar die plooien worden stilaan open-
gevouwen. Er zal blij ken hoe duur die
waterhuishoudingswerken in de mijn-
verzakkingsgebieden zijn. Het is ei-
genlijk toch te gek dit kwalitatief
hoogstaand water zomaar de Maas in
te pompen. Ik denk dat dit een belang-
rijk voordeel is.

U zegt dat er in Antwerpen voldoende
water is. Dat is juist. Het Albertkanaal
heeft een voldoende debiet. U zult het
met mij echter eens zijn dat de kwali-
teit van het oppervlaktewater van het
Albertkanaal meer risico’s inhoudt
dan het grondwater van het mijnver-
zakkingsgebied.

Bovendien, en dat staat in uw eigen
beleidsnota, is het aangewezen be-
langrij ke industriegebieden en woon-
kernen vanuit verschillende bronnen
van water te voorzien omdat dit een
grotere bedrijfszekerheid met zich
brengt.

Wij hebben nog geen woord gezegd in
verband met de prijs. U hebt alleen
gezegd dat u dit nader zult onderzoe-
ken. De kostprijsberekening die van
de Nationale Maatschappij der Water-
leidingen zelf komt lijkt mij overtui-

Afvalwatercollector langs
Denderverontreiniging

Albertkanaal

gend te zijn om deze voorraad aan
grondwater te gaan gebruiken.

Op het gebruik van de smeerpijp wil
ik niet direct ingaan. Ik heb het al ge-
zegd in verband met Tessenderlo-
Chemie. Ik ben ervan overtuigd dat de
aanleg van een nieuwe collector in
hoogwaardig lekvrij materiaal naast
de bestaande afvalwatercollector die
onbruikbaar is...

Minister J. Lenssens : Dat is nooit be-
wezen.

De heer L. Lenaerts : Dat hij bruikbaar
is is ook niet bewezen. Ik denk dat de
violen ergens moeten gestemd wor-
den met uw nationale collega me-
vrouw Smet die in ieder geval wat de
afvalwaters van Tessenderlo-Chemie
betreft zegt dat zij minstens nog Cén
honderdste van het zout mogen bevat-
ten dat ze tot nu toe bevatten.

Minister J. Lenssens : Ik heb dat niet
beweerd.

De heer L. Lenaerts : Neen, u niet. Ik
ben slechts een nederig parlementslid
dat de verslagen van zowel de Raad als
van het Nationale Parlement leest. Ik
probeer dan ook die twee instrumen-
ten naast elkaar te gebruiken.

Mijnheer de Minister, ik zal hier mijn
repliek beëindigen met dien verstan-
de dat ik daarover later zeer graag met
u van gedachten zou wisselen. Ik denk
dat de idee te waardevol is om met te
weinig argumenten opzij te worden
geschoven.

De Voorzitter : Het incident is geslo-
ten.

Interpellatie van de heer J. Caudron tot
de heer J. Lenssens, Gemeenschapsmi-
nister  van Volksgezondheid en Leefmi-
lieu, over de verontreiniging van de
Dender

De Voorzitter : Aan de orde is de inter-
pellatie van de heer J. Caudron tot de
heer J. Lenssens, Gemeenschapsmi-
nister van Volksgezondheid en Leef-

375



onderhande- 

water- 

electro-meca- 

	

vanop de- 	 Dender- 	 Waterzuiveringsmaat- 
schappij 

rei- ver- 
méér 	 begin- 

zuiveringssta- 
tion 

Denderwa- 

	

overge- 
	 1,8 

tions 
	waterzuiveringssta- 	

á 
5 

	

Les- 	 vijfjaar- 
sines 

metaalzouten) 	 meerjarenpro- 
gramma 

ontegen- 

— 	 waterzuive- 

lozingsver- 

zuive- 

Voorzitter

milieu, over de verontreiniging van de
Dender.

De heer Caudron heeft het woord.

De heer J. Caudron (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, mijnheer de
Minister, geachte collega’s, wanneer

Het eerste wat dus zou moeten gebeu-
ren is het aanknopen van onderhande-
lingen tussen het Waalse en het
Vlaamse Gewest om een gezamenlij-
ke Denderzuiveringsstrategie uit te
werken. Nu is het wel zo dat het water-
zuiveringsstation van Ath reeds is
aanbesteed voor het electro-meca-
nisch gedeelte zodat het station zelf in
1989 operationeel zou kunnen zijn.

ren volgens de voorschriften van de
lozingsverguning, om nadien het ge-
zuiverde water in de stinkende open
riool te lozen, die de Dender is, werkt
allesbehalve motiverend.

De vraag kan hier gesteld worden in
hoeverre de overheid hier ten achter
loopt op de industrie.

en de rampzalige situatie van de Den-

ik sinds 1980 bijna jaarlijks vanop de-

der aan te klagen.

ze tribune mijn beklag deed over een
verkeerd gevoerd waterbeleid in het
algemeen, voel ik mij vandaag ver-
plicht daarop mCCr in detail in te gaan

Het zuiveringsstation van Dender-

nen en aan de monding te eindigen,
werkt men hier in tegenstroom !

monde is gereed, Aalst en Ninove
zouden dit jaar in werking treden.
Men is dus averechts tewerkgegaan.
In de plaats van aan de bron te begin-

De Vlaamse Waterzuiveringsmaat-
schappij die de enorme opdracht
heeft alle Vlaamse waterlopen te rei-
nigen, kan haar taak onmogelijk aan.

Daarvoor heeft zij te weinig fondsen
om de nodige stations en collectoren
te bouwen en te weinig personeel om
de 20.000 vergunningsplichtige be-
drijven te controleren.

Nog nooit in de geschiedenis van deze
rivier heeft de verontreiniging zulke
omvang genomen als tijdens de voor-
bije zomermaanden.

Dat deze interpellatie zo laat komt is
ook niet mijn schuld. Het Dendenva-
ter zag zwart met het gevolg dat tussen
Geraardsbergen en Ninove, dat biolo-
gisch nog het beste stuk is van gans de
rivier, alle vissen stierven en een enor-
me reukhinder veroorzaakten te mid-
den van massa’s schuim.

Men vermoedt dat de belangrijkste
oorzaken te zoeken zijn ten zuiden
van de taalgrens met name de indus-
triële lozingen van Leuze, Ath en Les-
sines waar bedrijven als Lutosa (aar-
dappelen) met 180.000 inwoners
equivalent of i.e., Despe (detergen-
ten) en La Floridienne Chimie (zware
me.taalzouten) de Westelijke Dender
reeds bijna vanaf de bron het leven
onmogelijk maken. De grootste ver-
vuiler van de Dender is dus ontegen-
sprekelij k Wallonië.

Anders bekeken zijn
Denderbezoedelaars :

de drie grote

1. de landbouw (fosfor, stikstof en ka-
lium) en de veeteelt (drijfmest) ver-
antwoordelijk voor 67 procent van de
Dendervervuiling ;

2. de industrie voor 18 procent. Be-
paalde bedrijven krijgen lozingsver-
gunningen op voorwaarde dat zij het
afvalwater zelf zuiveren ;

3. het huishoudelijk afvalwater voor
15 procent.

Maar zuiveringsstations zijn waarde-
loos wanneer men daarnaast ook geen
collectoren aanlegt die het afvalwater
opvangen en naar het zuiveringssta-
tion voeren.

Reeds jaren geleden heb ik hier het
schandaal aangeklaagd van de overge-
dimensioneerde waterzuiveringssta-
tions die door gebrek aan collectoren
slechts op 5 procent van hun capaci-
teit werken. In Aalst liggen de collec-
toren slechts aan de linkeroever, in
Geraardsbergen is men met de aanleg
begonnen en te Denderleeuw is er
grote vertraging.

De Dender is een zeer moeilijke ri-
vier. Met zijn gering debiet en zijn ve-
le sluizen gelijkt hij soms op een stil-
staand water waarin het zelfreinigend
effect nihil is en waar de vervuiling
diep kan ingrijpen.

Tijdens droge zomers is het enige bij-
komende volume het huishoudelijk
en industrieel afvalwater aangedikt
door de meststoffen van landbouw en

Om het afvalwater in Vlaanderen te
zuiveren is 60 tot 100 miljard frank no-
dig. De Vlaamse Gemeenschap be-
schikt jaarlijks over 1,8 miljard frank.
Wanneer men die som niet krachtig
optrekt, zal het dus nog 33 & 55 jaar
duren vooraleer Vlaanderen zijn rivie-
ren proper krijgt.

Andermaal kan Vlaanderen bij Ne-
derland in de leer gaan om te zien hoe
het eigenlijk moet.

Onze noorderburen maken vijfiaar-
lij kse programma’s plus vijfjaarlij kse
evaluatieverslagen die door het Parle-
ment worden goedgekeurd.

Wie het ,,Indicatief meerjarenpro-
gramma of IMP water ‘85-89” leest,
uitgegeven door het Ministerie van
Verkeer en Waterstaat, komt onder de
indruk van het organisatietalent en de
kordate aanpak van de Nederlanders.

veeteelt.
Even vergelijken met Vlaanderen.

Wanner zal men beginnen baggeren ?

Wanneer ik zoëven stelde dat Wallo-
nië de grootste vervuiler van de Den-
der is, wil dit niet zeggen dat Vlaande-
ren zonder smet is. Verre van !

Maar wanneer sommige bedrijven
oordelen dat de kosten die zij doen
om het afvalwater te zuiveren eigen-
lijk kosten op het sterfhuis zijn, heb-
ben zij ook niet 100 procent ongelijk.
Inderdaad, eerst het afvalwater zuive-

- Tegenover onze twee waterzuive-
ringsmaatschappijen staan dertig wa-
terschappen in Nederland.

- Vlaanderen telt zes controleurs om
20.000 vergunningsplichtige bedrij-
ven te controleren. Nederland heeft er
honderden. Ook de beheerders van de
waterlopen en de ambtenaren van het
Rijk, de Provincie en de waterschap-
pen kunnen controles uitvoeren en
boetes opleggen.
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- Wanneer in Vlaanderen dan toch
een belachelijk klein aantal proces-
sen-verbaal wordt opgemaakt, dan
zijn onze parketten niet altijd geneigd
om op te treden. De meeste klachten
worden geseponeerd. In Nederland
treedt men veel strenger op en met re-
sultaat voor het leefmilieu.

- In Nederland betalen de gezinnen
2.000 a 2.500 frank milieubelasting.
Bij ons is dat 600 a 900 frank. Onlangs
hebben nog twee Vlaamse provincies
beslist de milieubelasting af te schaf-
fen ! Daarmee wil de Volksunie niet
pleiten voor nog meer belastingen
maar wel voor een herschikking een
een betere besteding van ons belas-
tingsgeld.

Indien Vlaanderen over meer ristor-
no’s in plaats van over dotaties kon be-
schikken zoals was beloofd in de
grondwetsherziening van 1980, dan
hadden we ook meer speelruimte om
bijvoorbeeld onze rivieren te zuive-
ren. Een paar weken geleden nog
maakte Minister Gaston Geens zich
sterk voor 93 miljard frank meerin-
komsten. Hij dreigde er zelfs mee de
nationale begroting te blokkeren. Uit-
eindelijk stelde hij zich tevreden met
nog geen tiende of de zoveelste varia-
tie op het gekende thema : ,,Houd mij
tegen of ik doe ongelukken”.

Maar laten wij terugkeren naar onze
Dender en naar de grachten en beken
die er naartoelopen. Hoeveel riolen,
beken en grachten worden niet be-
zwaard door sluikstorters ?

Waarvoor zouden zij zich inhouden
die enkele milieuonvriendelij ke gara-
gisten die geen blijf weten met de af-
gewerkte olie ; of bepaalde wasserijen
met hun detergenten ; of sommige
slachthuizen met het bloed en de
drek ?

Toch geen vrees voor die twee contro-
leurs die de VWZ in Oost-Vlaanderen
rijk is, zeker ?

Tot slot wil ik een antwoord van de
Minister op de volgende vragen die ik
reeds maanden geleden heb willen
stellen, maar waarvoor ik pas vandaag
de gelegenheid krijg.

1. Welke giftige stoffen en in welke
graad van concentratie werden aange-
troffen na analyse van het Denderwa-
ter ?

2. Welke bedrijven zijn verantwoor-
delijk voor deze criminele waterver-
vuiling ? Hoeveel bedrijven hebben
een lozingsvergunning en hoeveel
hebben er geen ? Welke controle
wordt op het naleven van deze lo-
zingsvergunningen uitgeoefend ?

3. Werd er proces-verbaal opgesteld
en werden de verantwoordelijkheden
vastgesteld ?

4. Heeft de VWZ klacht ingediend bij
het gerecht ?

5. Hoever staat het gerechtelijk onder-
zoek ?

6. Heeft de Gemeenschapsminister
contact opgenomen met zijn collega
van het Waalse Gewest en wat is het
resultaat van het gesprek ?

Mijnheer de Voorzitter, mijnheer de
Minister, dames en heren collega’s,
veertig jaar geleden heb ik als knaap
nog gezwommen in de Dender. Hope-
lijk zal het geen veertig jaar meer du-
ren vooraleer onze kleinkinderen dat
opnieuw kunnen doen.

De Voorzitter :
heeft het woord.

Minister Lenssens

Minister J. Lenssens (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, geachte colle-
ga’s, ik stel aan collega Caudron voor
dat ik vooral antwoord op de preciese
vragen door hem gesteld omtrent de
vervuiling van het Denderbekken.
Deze vervuiling is inderdaad een feit,
zij is zelfs zeer groot en bijna uitslui-
tend van organische aard.

De zware metalen, die in kleine con-
centraties op sommige plaatsen wor-
den aangetroffen, zijn afkomstig van
lozingen op het industrieterrein te
Leuze.

Tussen Geraardsbergen en Dender-
monde lozen een 30-tal bedrijven hun
organisch belaste afvalwateren
rechtstreeks in de Dender.

Door de Vlaamse Waterzuiverings-

maatschappij werd in het kader van
het algemeen waterzuiveringspro-
gramma een inventaris van deze lo-
zingspunten opgesteld.

Op basis hiervan heeft de Vlaamse
Waterzuiveringsmaatschappij reeds 9
aangepaste lozingsvergunningen af-
geleverd.

Voor een tiental bedrijven zijn de lo-
zingsvoorwaarden nog in onderzoek
en zijn ze gekoppeld aan een door het
bedrijf te realiseren saneringspro-
gramma. De inspectiediensten van de
Vlaamse Waterzuiveringsmaatschap-
pij hebben in het Denderbekken een
tiental overtredingen vastgesteld en
het proces-verbaal ervan doorge-
stuurd naar de Procureur des Konings.

Zoals collega Caudron weet hebben
wij geen inzage in het gerechtelijk
dossier. Het gerechtelijk onderzoek
ter zake ressorteert niet onder de be-
voegdheid van de Vlaamse Executie-
ve.

Met het Waalse Gewest zijn er, zowel
op het ministerieel als op het adminis-
tratief niveau, veelvuldige contacten
omtrent de problemen van oppervlak-
tewatervervuiling.

In het Waalse Gewest werd zeer re-
cent de aanbesteding uitgeschreven
voor de waterzuiveringsinstallatie te
Ath, met een capaciteit van 15.000 in-
woners-equivalent. Er werd aan een
belangrijke industriële vervuiler in
Leuze een lozingsvergunning afgele-
verd waardoor de vervuilende vracht
van dit bedrijf moet gereduceerd wor-
den van 180.000 inwoner-equivalent
tot ongeveer 7.800 inwoner-equiva-
lent.

Wat nu het Denderbekken betreft ge-
legen binnen het Vlaamse Gewest, en
dat is het grootste gedeelte, kan ik het
volgende zeggen.

Uit gedane studies is gebleken dat
door de lozing van organische
zwaarbelaste afvalwaters, het Dender-
water op een aantal plaatsen tijdens
de zomer zuurstofloos wordt met als
gevolg de ontwikkeling van schadelij-
ke en slechtriekende gassen, onder
andere zwavelwaterstof.
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De Minister heeft daarnet verwezen
naar gelden voor de aanleg van collec-
toren in Aalst. Ik had graag vernomen
of het waterzuiveringsstation nog dit
jaar operationeel zal worden. Het
schijnt dat de omvang te klein zal zijn
voor een stad van 80.000 inwoners.
Hoe denkt de Minister dat te verhel-
pen ?

Lenssens De Voorzitter : De heer De Loor heeft
het woord.

In de stroken waar de situatie gunsti-
ger is, wordt het water aangerijkt met
mineralen, met als gevolg een jaarlijks
wederkerende algenbloei. Bij het af-
sterven van deze planten wordt de
zuurstof verbruikt, waardoor opnieuw
een anaërobe toestand ontstaat.

De heer H. De Loor (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, de Minister is
mij eigenlijk een beetje voor geweest
want ik had willen aansluiten bij de
uiteenzetting van de heer Caudron.
Ingevolge een vergissing kom ik nu
pas aan het woord, waarvoor ik mij ve-
rontschuldig.Gezien de kwaliteit van het Dender-

water heb ik de Vlaamse Waterzuive-
ringsmaatschappij opdracht gegeven
het saneringsprogramma voor de
Dender bij voorrang op te stellen en
uit te voeren.

In Dendermonde, aan de monding
van de Dender, functioneren water-
zuiveringsstations. Dat heeft wel gun-
stige invloed op het water van de
Schelde, maar veel minder op het wa-
ter van de Dender. Collega Caudron
heeft hieraan toegevoegd dat men op
een verkeerde manier is tewerk ge-
gaan. Men is bij het einde en niet bij
het begin van de rivier begonnen.

Na het antwoord van de Minister blij-
ven voor mij een aantal vragen be-
staan. Ik zal ze stellen, en ik hoop dat
de Minister er antwoord op zal geven.

In dit kader wordt naast het afleveren
en aanpassen van de lozingsvergun-
ningen voor de industrie, ook de cen-
trale afvalwaterzuivering verder uit-
gebouwd.

De Minister is duidelijk geweest over
de vervuiling die uit Wallonië komt,
van het aardappelverwerkingsbedrijf.

Wanneer wij de Dender stroomaf-
waarts volgen vraag ik specifiek voor
Geraardsbergen wanneer het zuive-
ringsstation daar effectief zal werken,
en welk equivalent aan inwoners het
zal bedienen.

Vorig jaar werden in de streek van
Dendermonde heel wat beluchtings-
experimenten gedaan op de Dender.
Kan de Minister de kostprijs daarvan
meedelen, zowel voor de aanleg als
voor de exploitatie. Wat waren de re-
sultaten van dit experiment ?

Ter illustratie hiervan kan ik u zeggen
dat tot op heden - tussen 1982 en
1986 - door de Vlaamse Regering in
het Denderbekken reeds meer dan
1,150 miljard frank werd geïnves-
teerd. Momenteel zijn er nog voor 650
miljoen frank werken in uitvoering in
de sectoren Geraardsbergen, Ninove,
Aalst en Dendermonde, voor het aan-
leggen van riolen, collectoren, pomp-
stations of zuiveringsinstallaties.

Heeft het Stadsbestuur van Geraards-
bergen al maatregelen getroffen voor
een substantiële uitvoering van het
rioleringsplan ?

Tot slot nog een paar meer algemene
vragen.

Mijnheer de Minister, worden de lo-
zingsnormen gerespecteerd door de
bedrijven ? Welke controle wordt
hierop uitgeoefend ? Welke instruc-
ties hebt u daaromtrent aan de VWZ
gegeven ?

Verder stroomafwaarts ligt Ninove.
Wanneer zal het bestaande zuive-
ringsstation daar in gebruik worden
genomen ?

Het investeringsprogramma voor
1987 van de Vlaamse Waterzuive-
ringsmaatschappij voorziet verder
volgende infrastructuurwerken :
- collector te Aalst : 50 miljoen
frank ;

Onlangs kwam er in de Dender een
hoeveelheid zwavelzuur terecht. Kan
de Minister zeggen wat het onderzoek
daaromtrent heeft uitgewezen en wel-
ke maatregelen hij heeft genomen om
iets dergelijks in de toekomst te ver-
mijden ?

Bent u van plan al dan niet een belas-
ting te leggen op de bedrijven die lo-
zen in oppervlaktewateren, wat nu ge-
beurt in de streek Aalst, Ninove en
Geraardsbegen. (Applaus bij de SP)

- kunstwerk onder de Dender te
Aalst : 15 miljoen frank ;
- collector Oudegem-Appels : 130
miljoen frank ;

De Voorzitter : Minister Lenssens
heeft het woord.De Dender verder afzakkend komen

wij in Denderleeuw. Wanneer en waar
komt daar een zuiveringsstation ? Er
blijkt nog altijd betwisting te bestaan
over de plaats van de inplanting. Kan
de Minister al iets bevestigen of te-
genspreken ?

- collector Burchtdam te Ninove : 30
miljoen frank ;

Minister J. Lenssens : Mijnheer de
Voorzitter, aangezien de meeste vra-
gen van de heer De Loor erg precies
zijn, is het mij onmogelijk onmiddel-
lijk hierop een degelijk antwoord te
geven. Ik zal de heer De Loor een
schriftelijk antwoord op zijn vragen
verstrekken.

De zuiveringsinstallaties die reeds op
het Denderbekken aanwezig zijn en
deze die morgen operationeel zullen
worden - ik denk aanNinove en Aalst
- zullen, samen met de inspanning
die het Waalse Gewest levert, ervoor
zorgen dat over enkele jaren de kwali-
teit van het Denderwater aanzienlijk
zal verbeteren. Daarvan ben ik over-
tuigd.

Werd er al een lozingsvergunning af-
geleverd aan het bedrijf Animalia ?

Minister Lenssens : Ja. Indiening van moties

De heer H. De Loor : Dank u, mijnheer
de Minister.

De Voorzitter : Door de heren Baert en
Capoen werd tot besluit van deze in-
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terpellatie een met redenen omklede
motie ingediend die luidt als volgt :

,,De Vlaamse Raad,

gehoord de interpellatie van de heer
Caudron over de verontreiniging van
de Dender en het antwoord van de
Gemeenschapsminister van Volksge-
zondheid en van Leefmilieu ;

- vraagt dat de Vlaamse Waterzuive-
ringsmaatschappij (VWZ) en de Wa-
terzuiveringsmaatschappij van het
Kustbekken (WZK) de nodige midde-
len en personeelsformatie zouden
krijgen om een degelijke waterzuive-
ring en een doeltreffende controle op
de overtredingen mogelijk te maken ;
- vraagt dat de Vlaamse Executieve
besprekingen op gang brengt met de
Executieve van het Waalse Gewest
ten einde de problematiek van de
grensoverschrij dende watervervui-
ling te onderzoeken en er een oplos-
sing voor te vinden ;
- vraagt dat de Vlaamse Executieve
initiatieven zou nemen om bij de be-
volking, de landbouw en de veeteelt
en bij de bedrijven een milieubewus-
te levenshouding aan te kweken ;
- is van mening dat in het kader van
het Europees Jaar van het Leefmilieu
ook door de Vlaamse Executieve een
extra inspanning moet worden ge-
daan om de daad bij het woord te voe-
gen.”

Door de heren Verhaegen en Van
houtte werd tot besluit van deze inter-
pellatie een eenvoudige motie inge-
diend die luidt als volgt :

,,De Vlaamse Raad,

- gehoord de interpellatie van de heer
Caudron tot de heer Lenssens, Ge-
meenschapsminister van Volksge-
zondheid en Leefmilieu over de ver-
ontreiniging van de Dender ;

- gehoord het daarop door de Minis-
ter verstrekt antwoord ;

- gaat over tot de orde van de dag.”

Overeenkomstig artikel 5 1, punt 7 van
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ons Reglement zal de Raad zich daar-
over tijdens een volgende openbare
vergadering moeten uitspreken.

Het incident is gesloten.

COMMISSIE VAN ONDERZOEK
OVER HET GEWESTPLAN HALLE-
VILVOORDE-ASSE

Oprichting

De Voorzitter : Collega’s, daarstraks
heeft de heer Van Elewyck ons mee-
gedeeld dat hij een verzoek indiende
tot oprichting van een commissie van
onderzoek inzake het Gewestplan
Halle-Vilvoorde-Asse.

De tekst van dit verzoek werd zoëven
rondgedeeld.

Het geheel van deze tekst ziet er als
volgt uit.

«COMMISSIE VAN ONDERZOEK
over het
Gewestplan Halle-Vilvoorde-Asse

OPRICHTING

conform het decreet van 20 maart 1984
houdende vaststelling van de procedure
van onderzoek

TOELICHTING

Dames en Heren,

Het decreet van 20 maart 1984 hou-
dende vaststelling van de procedure
van onderzoek opent de mogelijkheid
voor de Vlaamse Raad uitvoering te
geven aan artikel 40 van de bijzondere
wet van 8 augustus 1980 tot hervor-
ming der instellingen.

Er is aanleiding van deze mogelijk-
heid gebruik te maken om klaarheid
te scheppen over ,,de groene gordel
rond Brussel”, zoals delen van het Ge-
westplan Halle-Vilvoorde-Asse ge-
meenzaam genoemd worden.

De opzet van de Gewestplannen is on-
der meer een bestemming te geven
aan de grond.

De Gewestplannen hebben dus on-
getwijfeld een maatschappelijk bete-
kenis ; een bestemming geven aan de
grond heeft ook lïnanciele gevolgen
die tot uiting komen hetzij door meer-
waarde, hetzij door planschade.

De zogenaamde ,,groene gordel rond
Brussel” had mede tot doel de verdere
verstedelijking en de hieruit voort-
vloeiende verfransing van Vlaams
Brabant tegen te gaan.

Het Gewestplan Halle-Vilvoorde-As-
se, dat werd goedgekeurd bij konin-
klijk besluit van 7 maart 1977, wordt
betwist. Het is bekend dat een onder-
zoek wordt ingesteld door het Hoog
Comité van Toezicht. Bij arrest (of ar-
resten) van de Raad van State werden
sommige beschikkingen van het Ko-
ninklijk Besluit van 7 maart 1977 ver-
nietigd. In recente kranteninterviews
wordt zelfs de integriteit van vroegere
beleidsverantwoordelij ken en/of van
hun medewerkers ernstig in twijfel ge-
trokken.

De Volksvertegenwoordiging heeft
het recht te weten wat er wel en wat er
niet gebeurde. Een Commissie van
Onderzoek is hier dan ook aangewe-
zen. Aldus kan de Vlaamse Raad zijn
volle politieke verantwoordelijkheid
opnemen.

Oprichtingsbesluit

Artikel 1

Er wordt conform het decreet van 20
maart 1984 houdende vaststelling van
de procedure van onderzoek een
Commiqie van Onderzoek over het
Gewestplan Halle-Vilvoorde-Asse
opgericht.

Deze Commissie heeft tot opdracht :
- een onderzoek in te stellen naar de
wijze waarop het Gewestplan Halle-
Vilvoorde-Asse tot stand is gebracht,
- een onderzoek in te stellen naar wij-
zigingen die in verschillende stadia
zouden zijn aangebracht aan het Ge-
westplan ;
- een onderzoek in te stellen naar de
redenen die aan de basis liggen van
bedoelde wijzigingen ;

- een onderzoek in te stellen naar de

Denderverontreiniging
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Voorzitter

wijze waarop dit Gewestplan
voer wordt gelegd.

ten uit-

Artikel 2

De Commissie van Onderzoek telt 10
leden.

Artikel 3

De Commissie van Onderzoek legt
haar verslag uiterlijk op 1 oktober
1987 neer.»

de Commissie van Onderzoek betreft.
Op 22 mei 1986 werd bij document
141, punt 1 een Commissie van On-
derzoek over de Opera voor Vlaande-
ren opgericht. Artikel 1, eerste alinea
van het oprichtingsbesluit zegt dat er
,,conform het decreet van 20 maart
1984 een Commissie van Onderzoek
over de Intercommunale Opera voor
Vlaanderen opgericht word, bestaan-
de uit tien leden.” Op dat ogenblik
werd er in deze Raad door de Voorzit-
ter, noch door de Raad zelf . . .

De Voorzitter : Het was een andere

een zittingsperiode Commissies kan
benoemen, enzovoort. Het voorstel
tot oprichtingsakte dat wij hebben
ingediend is niet voor de duur van een
zittingsperiode. Ik meen dus dat arti-
kel 15, punt 1 van het Reglement ter
zake niet doende is.

Ik neem aan dat het noch uw bedoe-
ling is, noch de onze, noch deze van de
Raad om de rest van de namiddag met
een proceduredebat te vullen. Ik wens
alleen uw aandacht op enkele punten
te vestigen.

Ik doe de heer Van Elewyck opmer-
ken dat ik bezwaar heb tegen de tekst
van artikel 2 van het oprichtingsbe-- .
sluit.

Ik ben van mening dat op dlit ogenblik
l+rlcbn ;nnn-

Voorzitter.

De heer J. Van Elewyck : Er is maar
Cén Voorzitter van de Raad. Welke_ .--- __ - _____ . . --___

naam hij ook draagt, wie op die stoel
zit is Voorzitter van de Raad, met alle
bevoegdheden en verplichtingen van
de Voorzitter van de Raad. Ik dacht
dus niet dat het aan de Raad toekwam
zichzelf te desavoueren.

In de eerste plaats is het dus duidelijk
nodig dat de reglementswijziging aan
de Raad wordt voorgelegd, zodat iede-
s-CSP”  #-av,aa. AnnnlfAn teksten beschikt.

dergelijke tekst niet kan wolU~II lleu-
voegd omdat hij in strijd is met ver-
schillende beschikkingen. Allereerst
met artikel 3 van het decreet van 20
maart 1984 houder - ---

ICGll  UVGI UGLGllUG

ook wat de interpretatie van artikel 3;
paragraaf 1 van het decreet van 20
maart 1984 betreft.

ide vaststelling van
onderzoek. Dit arti-
meer : ,,De Com-

micht met inachtne-.  . -5 Raad be-
amse Raad
especteert,
:ning, over
: de samen-
l,.T..s.--:”

Daarnaast citeert u terecht artikel 3,
eerste alinea van het decreet houden-
de vaststelling van de procedure van
onderzoek. Dit artikel zegt dat de
Commissie wordt ingelicht en dat zij
beraadslaagt met inachtneming van
de regels die de Raad bepaalt.

De Voorzitter : Die de Raad bepaalt.
.

Ten tweede, is het zo dat krachtens dit
decreet over de procedure van onder-
zoek een derde van de leden van de
Raad kan bepalen dat er een Commis-
sie van Onderzoek bestaat. Meer dan
een derde van de leden van de Raad
hebben van die mogelijkheid gebruikt
gemaakt, het mag natuurlijk niet zijn
dat een meerderheid in deze Raad het
aantal leden van de Commissie van
Onderzoek zo kan beperken dat be-
langrijke erkende fracties geen deel
meer kunnen uitmaken van die Com-
missie. Dat kan in de huidige stand
van de procedure.

de procedure van c
kel bepaalt onder
missie wordt inger
ming van de regels die dc
paalt.” Voor zover de Vla;
zijn Reglement van Orde r
beschikt hij, naar mijn rnt
de volledige vrijheid inzake
stelling van zijn Onderzoea~r;uíllrrlla-
sie. Ik verwijs ook naar artikel 15, punt
1 van het Reglement van Orde van de
Raad. Daarin wordt bepaald dat het
aantal commissieleden wordt vastge-
legd door de Raad op voorstel van het
uitgebreid Bureau.

Ik stel derhalve voor artikel 2 uit het
oprichtingsbesluit te schrappen en de
aangelegenheid over te maken aan het
uitgebreid Bureau dat daarover zal de-
libereren en aan de Raad een voorstel
ter zake zal doen.

De heer Van Elewyck heeft het
woord.

De heer J. Van Elewyck : Mijnheer de
Voorzitter, het doet mij genoegen een
proceduredebat op gang te brengen.
U kent het Reglement en de regle-
mentaire beschikkingen natuurlijk
beter dan wie ook in deze Raad. In
verband met precedenten en regle-
menten die u zelf heeft nagekeken,
moet ik u op een precedent wijzen wat

De heer J. Van Elewyck : De regels die
de Raad bepaalt. In het ontwerp van
reglement voor de Vlaamse Raad, dat
voorligt  in de ter zake bevoegde Com-
missie worden de regels bepaald die
de uitvoering van dit artikel van het
decreet van 20 maart 1984 beheersen.
Wanneer dit nog niet tot reglement
gestemd is, dan is dit niet de daad van
de fractie, noch van de Volksunie-
fractie. De reden daarvan moet u bij
een van de andere fracties zoeken, die
een verdaging van de behandeling van
de reglementswijziging heeft ge-
vraagd. Wij kunnen daar weinig aan
doen en hebben dus teruggegrepen
naar het precedent. Tot dusver kan ik
u volgen.

Daarnaast heeft u verwezen naar arti-
kel 15 van ons Reglement van orde. Ik
zou u willen vragen dit eens opnieuw
te bekij ken en na te gaan of er geen be-
ter artikel van ons Reglement is. Ik
kan u daarbij helpen. Artikel 15, punt
1 zegt dat de Raad voor de duur van

De Voorzitter : Dat is een discussie die
dient te worden gevoerd wanneer, va-
nuit het Bureau, een voorstel aan de
Raad wordt voorgelegd.

De heer J. Van Elewyck : Mijnheer de
Voorzitter, ik wil voorkomen dat door
gelijk te krijgen in verband met artikel
2 van het oprichtingsbesluit, men na-
derhand zou zeggen dat de conse-
quentie daarvan is dat bedoelde Com-
missie van Onderzoek op een bijzon-
der eenzijdige wijze werd samenge-
steld. Ik ben het ermee eens dat wij
het proceduredebat niet moeten uit-
putten. Ik ga ervan uit dat het de be-
doeling van eenieder is dergelijke
Commissie van Onderzoek zo samen
te stellen - zoals dit het geval was
voor de Onderzoekscommissie voor
de Vlaamse Opera - dat deze Com-
missie op een behoorlijke manier haar
werkzaamheden kan vervullen. Wan-
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neer u uw verwijzing naar artikel 15,
punt 1, wil wijzigen in de verwijzing
naar artikel 14, tweede zin van ons Re-
glement van Orde, ben ik bereid u te
volgen en, na consultatie van de me-
de-hoofdondertekenaars van het
voorstel, artikel 2 te schrappen.

De Voorzitter : Mijnheer Van Ele-
wyck, indien ik kan bijdragen tot de
oplossing van het probleem door naar
artikel 14 in plaats van naar artikel 15
te verwijzen, zal ik daarbij niet lang
stilstaan. Hoofdzaak is dat wij het
eens zijn.

De heer Verhaegen heeft het woord.

De heer G. Verhaegen : Mijnheer de
Voozitter, sta mij toe een kleine recht-
zetting te doen.

Het is niet juist wat de heer Van Ele-
wyck zegt, met name dat wij niet zou-
den hebben gereageerd op het gestel-
de op bladzijde 450 van de Handelin-
gen. Ik heb toen reeds verwezen naar
artikel 15 door te stellen dat men be-
ter de samenstelling zou bekijken
vanuit het Bureau. Dit is een kleine
terechtwijzing.

Mijnheer Van Elewyck, ik neem aan
dat u de argumenten gebruikt die u
best liggen en dat u de andere vergeet.

Vervolgens wens ik een paar bemer-
kingen te maken naar aanleiding van
de ervaring die wij hadden inzake de
Onderzoekscommissie voor de Opera
voor Vlaanderen.

Vanuit de verschillende fracties werd
op een actieve wijze deelgenomen aan
deze Onderzoekscommissie. Ik meen
dat men uit deze ervaring bepaalde
gevolgtrekkingen kan halen.

Een eerste gevolgtrekking is dat men
best vanuit het Bureau zou nagaan -
ter zake sluit ik mij bij uw bemerking
aan - op welke wijze deze commissie
best kan worden samengesteld, in de
eerste plaats wat het aantal betreft.
Bijvoorbeeld het feit dat er geen
plaatsvervangers zijn voorzien is een
belangrijk nadeel voor de fractie die
maar één lid heeft dat in deze Onder-
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zoekscommissie zetelt.

Vervolgens deel ik uw mening dat, op
basis van het Reglement, deze samen-
stelling zou worden bekeken.

Bovendien meen ik dat wij moeten
nagaan, door wat ons toegelaten is op
basis van het decreet, welke getuige-
nissen niet in het openbaar, maar in
gesloten vergadering dienen te wor-
den gehoord.

Men kan inderdaad bepaalde verkla-
ringen tegen elkaar uitspelen, bijvoor-
beeld omdat zij reeds in het dagblad
werden opgenomen of omdat zij reeds
werden bekend gemaakt. Men mag
niet uit het oog verliezen dat het gaat
om een onderzoekscommissie waar
niet-voorbereide vragen worden ge-
steld, die achteraf vaak dienen te wor-
den nagegaan of bijgevuld. Wanneer
zij reeds in de kranten zijn verschenen
kan dat bepaalde moeilijkheden mee-
brengen. Dat is wat ik ter zake heb er-
varen.

De Voonitter : De vergaderingen van
de Commissie zijn zelfs bij decreet ge-
regeld. Wanneer men het rapport van
dit decreet leest, is het zeer duidelijk
wat men ter zake heeft gewild of niet
gewild.

De heer G. Verhaegen : Ik zou er dus
willen op aandringen dat wij met de
nodige omzichtigheid tewerk zouden
gaan, want dit is zeer belangrijk. Het
onderzoek kent twee fasen, namelijk
het onderzoek zelf en de politieke ge-
volgen die men er aan hecht. De eer-
ste fase kan voor de betrokkene reeds
een heel belangrijk element zijn, na-
melijk wat zijn eerbiedwaardigheid
betreft bij een dergelijk onderzoek.

Mijnheer, de Voorzitter, wij hebben
vastgesteld dat de samenstelling van
het dossier of het vooronderzoek zeer
belangrijk is voor het verder verloop
van het onderzoek zelf. Hieromtrent
heb ik een vraag die ikgraag in het Bu-
reau zou opgelost zien. In dit onder-
zoek zullen wij onvermijdelijk gaan
naar een gelijklopendheid van onder-
zoeken, - dat weten wij allemaal - ,
waar bij voorbeeld reeds een gerech-
telijk onderzoek bezig is, of het Hoog
Comité van Toezicht gevat is voor be-
paalde onderzoekingen. Mijn vraag
die ik graag in het Bureau zou willen

uitpraten is : op welke wijze kunnen
wij de werkzaamheden organiseren
opdat niemand ons achteraf het ver-
wijt kan maken dat wij bepaalde ele-
mentaire regels van rechtszekerheid
of van verdediging hebben overtre-
den ? 1 k vind dat heel belangrijk. Met
deze zaak, namelijk de rechten van ie-
mand die zich moet verdedigen, ook
ten opzichte van een parlementaire
onderzoekscommissie, mag niet licht-
zinnig worden omgesprongen. Dit
zijn enkele ervaringen die ik heb mee-
gemaakt, zoals u, mijnheer de Voor-
zitter, die dit op briljante wijze heeft
gedaan.

Ten slotte verzet ik mij helemaal niet
- dat kan niet en ik wil het ook moreel
niet doen - tegen de inhoud van arti-
kel 1. Wat artikel 2 betreft, treed ik de
stelling bij dat de samenstelling van
de Commissie alsdus dient te gebeu-
ren dat ze zo werkzaam mogelijk is. Ik
herhaal de bemerking die ik daar-
straks heb gemaakt, met name dat
men met de nodige omzichtigheid
zou tewerkgaan om in elk geval niet
het verwijt te krijgen dat het Parle-
ment, de hoeder van de rechten van
de burger, de eerste zou zijn om deze
rechten te overtreden wat de verdedi-
ging betreft.(Applaus bij de CW)

De Voorzitter : De heer Van Elewyck
heeft het woord.

De heer J. Van Elewyck : Mijnheer de
Voorzitter, ik heb de heer Verhaegen
horen zeggen dat ik een selectief ge-
heugen zou hebben. Welnu, mijnheer
Verhaegen, behoudens enkele leef-
tijdsverschijnselen, moet ik dat te-
genspreken. Ik ook heb de Handelin-
gen, waarnaar u verwijst, herlezen. U
heeft correct geciteerd. U zelf heeft
gezegd dat het beter zou zijn dat deze
aangelegenheid vooraf zou worden
behandeld, maar u heeft zich toen
niet verzet tegen het feit dat dit in het
oprichtingsbesluit zou worden opge-
nomen. U heeft helemaal niet tegen-
gesproken wat ik heb gezegd.

De heer G. Verhaegen : Ik stel vast dat
ik te beleefd ben. Ik zal dus mijn ge-
drag moeten herzien.

De heer J. Van Elewyck : 1 k herhaal dat
het in elk geval niet zou kunnen dat,
bij hetzelfde decreet of reglement, de-
genen die het verzoek indienen of de
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oprichtingsakte neerleggen, de ene
hier zouden kunnen bepalen hoeveel
leden de Comrqissie telt en de andere
keer niet. Ik dring dus aan op een snel-
le aanpassing van ons Reglement.

Wat een ander punt betref;t,  kan ik col-
lega Verhaegen ten dele wel en ten de-
le niet bijtreden.

De heer Verhaegen denkt reeds aan
de rechten van de verdediging. Colle-
ga, in de ingediende tekst wordt noch
in het vertoog, noch in de oprichtings-
akte wie dan ook aangevallen of be-
schuldigd.

De heer G. Verhaegen : Dat heb ik ook
niet gezegd.

De heer J. Van Elewyck : Met andere
woorden, niemand moet zich verdedi-
gen. Het is evenwel nodig dat er dui-
delijkheid en klaarheid komt. Ik heb
te veel respect voor de Onderzoeks-
commissie zelf en voor de Voorzitter
om vanuit de Raad te bepalen of die
Commissie van Onderzoek met open
of met gesloten deuren moeten wer-
ken, of op welke manier die Commis-
sie welke rechten dan ook moet eer-
biedigen. Dat is niet de opdracht van
het Bureau, noch van het uitgebreid
Bureau van de Raad. Dat is, krachtens
ons decreet, de opdracht van de On-
derzoekscommissie.

Ik neem ten slotte met genoegen akte,
collega’s, dat u zich ook moreel tegen
de beschikkingen, zoals zij zijn neer-
gelegd, helemaal niet verzet.

De Voorzitter : Collega’s, ik heb de in-
druk dat de Vlaamse Raad zich ge-
reedmaakt om meer en meer gebruik
te maken van dat instrument dat de
Onderzoekscommissie is. Daarom
hecht ik zoveel belang aan de proce-
dure die dergelijke Commissie moet
op gang brengen. Als het juist is wat
de heer Van Elewyck zegt, namelijk
dat men bij de oprichting van de eer-
ste Commissie, gericht op de situatie
van de Opera voor Vlaanderen, een
bepaalde procedure heeft gevolgd,
dan is dat bij te treden, maar u zal wel
willen toegeven, mijnheer Van Ele-
wyck, dat ik bij de eerste gelegenheid
die ik had om terecht te wijzen, ik dat
gedaan heb, dat was, om te beginnen,
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in de eerste vergadering van het Bu-
reau van de Vlaamse Raad, waar ik ge-
wezen heb op de lichte vergissing die
toen is gemaakt. Vandaar mijn zorg
vandaag om de procedure zo nauw-
keurig mogelijk op gang te brengen en
dit volgens het decreet ter zake. Meer
wil ik daarover niet zeggen.

Ik meen dus te hebben begrepen dat
wij akkoord gaan om in dit stadium ar-
tikel 2 te schrappen. Als wij het daaro-
ver eens zijn betekent dat meteen dat
de tekst zonder artikel 2 wordt overge-
maakt aan het Bureau, dat het Bureau
zich zal uitspreken over de samenstel-
ling en dat het Bureau aan de verschil-
lende fracties zal vragen voorstellen
ter zake te doen. Tijdens de eerstvol-
gende openbare vergadering zal de
Raad dus de leden van de Onder-
zoekscommissie kunnen benoemen.

Ik veronderstel dat iedereen het met
deze werkwijze kan eens zijn. Als dat
zo is, kunnen wij deze aangelegen-
heid, wat de beginfase betreft, als af-
gehandeld beschouwen.

Is iedereen het hiermede eens ? (In-
stemming)

Het incident is gesloten.

INTERPELLATIES (R.v.O. art. 67)
(Voortzetting)

Interpellatie van de heer F. Piot tot de
heer T. Kelchtermans, Gemeenschaps-
minister van Onderwijs en Vorming,
over de noodzaak van informatie en
preventie inzake druggebruik bij de
schoolgaande jeugd

De Voorzitter : Aan de orde is de inter-
pellatie van de heer Piot tot de heer
Theo Kelchtermans, Gemeenschaps-
minister van Onderwijs en Vorming,
over de noodzaak van informatie en
preventie inzake druggebruik bij de
schoolgaande jeugd.

De heer Piot heeft het woord.

De heer F. Piot (op de tribune) : Mijn-
heer de Voorzitter, niemand zal ont-
kennen dat de verspreiding van het

gebruik van drugs een enorm maat-
schappelijk probleem op wereldvlak
is geworden. De Europese instellin-
gen, zowel het Europees Parlement
als de Raad van Europa, hebben de
jongste tijd verschillende initiatieven
genomen. De Verenigde Naties zul-
len volgende zomer ergens in Latijns
Amerika een wereldconferentie aan
dit probleem wijden.

Ook ons land is van deze moderne
plaag niet gevrijwaard. Recente be-
richten wijzen erop dat zelfs de ge-
vaarlijkste produkten ook bij ons in
circulatie zijn.

Het is niet mijn bedoeling in deze
Raad na te gaan of de Belgische wet-
gevingen van 24 februari 192 1 en 9 ju-
li 1975 een afdoend juridisch instru-
ment bieden, noch of de Belgische po-
litie in staat is om het gevaar op effl-
ciënte wijze te bestrijden. De repres-
sieve en justitionele aspecten beho-
ren immers niet tot de bevoegdheid
van de Vlaamse Raad.

In deze Raad, en me richtend tot de
Gemeenschapsminister van Onder-
wijs en Vorming, wil ik het hebben
over specifieke onderdelen van deze
problematiek. Niet over de repressie
maar wel ove de preventie, wat tot de
bevoegdheid van de Gemeenschap-
pen behoort ; niet over het globale
probleem van het druggebruik en de -
verslaving bij jongeren maar wel over
dit probleem bij jongeren in en rond
de school.

Ik verwijs naar de ervaring die ter zake
de jongste jaren werd opgedaan bij
onze Franstalige landgenoten. In het
Franstalig onderwijs werden herhaal-
delijk enquêtes gehouden over het
druggebruik bij de schoolgaande
jeugd en over de resultaten. De con-
clusies lijken mij uiterst belangwek-
kend te zijn.

Sinds 1970 werden in ons land vijf en-
quêtes gehouden over het drugge-
bruik bij studerende jongeren. Slechts
&én ervan had betrekking op het Ne-
derlandstalig landsgedeelte.

De eerste dateert van 1970 en betrof
een groep van 16 tot 22 jaar van het
hoger secundair onderwijs in het
Brusselse. De tweede werd in 1972 ge-
houden vanuit Diepenbeek in scholen
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in het grensgebied met Nederland,
dat zowat als een risicogebied wordt
beschouwd. Hierbij werden eveneens
jongeren van 16 tot 22 jaar betrokken.
In 1973-1974 werd in het Brusselse
een enquete gehouden bij studerende
jongeren van 12 tot 24 jaar.

Deze eerste drie enqu&tes werden tel-
kens georganiseerd volgens wat men
de klassieke sociologische methode
zou kunnen noemen : een vragenlijst
wordt overhandigd aan de betrokke-
nen en de antwoordformulieren blij-
ven naamloos.

Bij de vierde enqu&te tijdens het aca-
demiejaar 1979-1980 werd voor het
eerst een onderzoek gedaan volgens
een andere methode. Een medisch
team onderzocht het probleem op ba-
sis van scheikundige analyses.

Zulk onderzoek geschiedt door urine-
analyse, met uiteraard waarborgen in-
zake discretie, van leerlingen van
scholen die voor het medisch toezicht
zijn aangesloten bij het gezondheids-
centrum van de UCL te Woluwe.

1.770 leerlingen van 13 tot 24 jaar, ko-
mend uit 28 scholen uit het Brusselse,
werden bij dit onderzoek betrokken,
met een ongeveer gelijk aantal jon-
gens en meisjes. Het onderzoek wees
uit dat op deze 1.770 leerlingen er 120,
dit wil zeggen, 6,8 procent gebruik
hadden gemaakt van cannabis in de
voorafgaande 2 a 3 dagen. Dat was een
onrustwekkende constatatie, te meer
daar in werkelijkheid het aantal aan-
getaste individuën ongetwijfeld hoger
ligt, want de detectiemethode kan
slechts partiële resultaten opleveren.
Hetzelfde team van Woluwe heeft
vier jaar later in het academiejaar
1983-1984 een nieuw onderzoek uit-
gevoerd volgens dezelfde methode.
Ditmaal werden er 1.350 leerlingen
bij betrokken, van 12 tot 22 jaar. De
enquête gebeurde in Brussel en in
verscheidene centra in Wallonië. Uit
het onderzoek bleek dat 2,88 procent
van de onderzochte leerlingen gebrui-
kers van cannabis waren.

De resultaten van het onderzoek wer-
den begin 1986 gepubliceerd in ge-
specialiseerde tijdschriften en ook de
dagbladpers heeft er enkele maanden
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geleden gewag van gemaakt. Ik stap
hier over de talrijke details heen die
ter zake werden bekendgemaakt en
wil eenvoudig enkele concrete consta-
ties en mijns inziens belangrijke con-
clusies in reliëf stellen. In de eerste
plaats is gebleken dat het druggebruik
zich in het voorbije decennium uitge-
breid heeft naar de jongere groep toe.
Tien jaar geleden vormden 18jarigen
en oudere de probleemgroep, maar nu
constateert men dat reeds 13- en 14-
jarigen met cannabis omgaan. Twee-
de constatatie. Het verschijnsel doet
zich evenzeer bij meisjes als bij jon-
gens voor. Het sociaal- en familiaal
milieu blijkt geen directe invloed te
hebben, zodanig dat men kan zeggen
dat het hier om een algemeen ver-
schijnsel gaat.

Derde constatatie en volgens mij de
belangrijkste, alleszins in het betoog
dat ik hier wens te houden. De gecom-
bineerde resultaten van 1979 en 1983
tonen duidelijk aan dat preventief op-
treden nut heeft. Inderdaad, in som-
mige scholen waar bij het eerste on-
derzoek van 1979 een percentage van
6 of meer was genoteerd, bleek het
verschijnsel in 1984 haast volledig uit-
geschakeld te zijn. Kennelijk is dit te
verklaren doordat men destijds de be-
trokken schooldirecties heeft gewaar-
schuwd en ze ervan heeft kunnen
.overtuigen aangepaste maatregelen
inzake infomatie en preventie te ne-
men. In bepaalde gevallen is men
zelfs tot de ontdekking gekomen dat
in het schoolmilieu zelf drugleveran-
ciers aanwezig waren. Alleszins is het
resultaat van de gevoerde actie posi-
tief.

De les die wij uit dit experiment van
de UCL kunnen leren, is bijgevolg dat
in het zuidelijk deel van ons land een
reëel druggevaar bij jongeren bestaat,
gevaar dat niet hoeft te worden gedra-
matiseerd maar dat zeker ook niet
mag worden onderschat of gebanali-
seerd.

Ik stel de vraag of wij redelijkerwijs
mogen verwachten en veronderstel-
len dat in het Vlaamse land op dat stuk
hoegenaamd geen probleem zou be-
staan. Inderdaad, wanneer wij dage-
lijks in de pers kunnen lezen hoe in-
tens de drugtrafiek verloopt, mogen
wij niet zo naïef zijn te veronderstel-
len dat dit goedje zomaar door ons

Druggebruik schoolgaande jeugd

Gewest wordt getransiteerd en dat er
geen vuiltje aan de lucht zou zijn.
Trouwens, onze parketten en jeugd-
rechtbanken, maar ook burgemees-
ters en politiecommissarissen weten
wel beter.

Vandaar volgende vraag aan de Ge-
meenschapsminister van Onderwijs.
Is het niet aangewezen dat ook aan
Vlaamse zijde een grondig onderzoek
zou worden ingesteld opdat gebeur-
lijk de kwaal zou kunnen worden ont-
dekt en bestreden vooraleer het te laat
is ?

Mijnheer de Minister, de verspreiding
van de drugverslaving in Europa heeft
volgens de beschikbare gegevens zo’n
omvang aangenomen dat alle instan-
ties het erover eens zijn geworden dat,
benevens de repressieve maatregelen
ten opzichte van de drugsmokkel die
volgens de in gerechtelijke kringen
gangbare formule zich wil verrijken
ten koste van de volksgezondheid,
ook dringend preventieve maatrege-
len moeten worden getroffen. Ik
meen te weten dat de heer Lenssens,
Gemeenschapsminister van Volksge-
zondheid, in dit verband plannen
koestert. De bezorgdheid die ik echter
hier tot uiting wil brengen, betreft
zeer in het bijzonder het onderwijs en
de studerende jeugd. De ervaring
leert dat, wanneer toevallig wordt ont-
dekt dat jongeren zich aan drugge-
bruik bezondigen, meestal noch van
de ouders noch van de onderwijskrin-
gen pertinente reacties uitgaan. De
ouders weten meestal geen raad en
geraken in paniek ; de school wenst
geen publiciteit rond het geval. Slot-
som : de zaak wordt, indien mogelijk,
doodgezwegen. Hier is dan ook duide-
lijk nood aan adequate voorlichting.

Zowel voor de ouders als voor de leer-
krachten en de schooldirecties is in-
formatie over de objectieve situatie en
over de geschikte sociale en indivi-
duele therapie wenselijk: Pas dan
meen ik dat concrete problemen in
een positieve zin kunnen worden aan-
gepakt.

Preventie en informatie lijken mij
volstrekt noodzakelijk, omdat sommi-
ge voorstanders van een permissief
beleid inzake drugs gewoonlijk en ons
inziens gevaarlijk onderscheid formu-
leren tussen de zogeheten soft drugs
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De heer J. Caudron (VU) interpelleerde over de rampzalige verontreiniging van de
Dender en luidde tevens de noodklok over de brandend actuele kwestie van het wijd-
verspreid dopingmisbruik. In de competitiesport b.v. is de toestand volgens spreker
dermate dramatisch, dat de meeste topsporters oordelen dat handhaving aan de top
zonder doping onmogelijk is

en de hard drugs.

Ons inziens moet in elk geval reke-
ning worden gehouden met het feit
dat de eerste stap naar druggebruik op
zichzelf reeds enorme gevaren in-
houdt voor het verdere gedrag van de
betrokkene en aanleiding kan geven
tot gewenning.

Overigens is het mijn stellige overtui-
ging dat het drugprobleem zoveel mo-
gelijk door preventieve acties moet
worden aangepakt, zodat minder aan
repressief optreden moet worden ge-
dacht.

Wie gelooft in de waardigheid van de
menselijke persoon kan zulks toch
moeilijk betwisten.

Mijnheer de Minister, u hebt zelf
reeds de jongste maanden verklarin-
gen afgelegd waaruit mag worden af-
geleid dat u de strijd tegen diverse
vormen van intoxicatie die de gezond-
heid van de jongeren kunnen aantas-
ten, wilt aanbinden. Ik durf dan ook
van u een positieve reactie verwach-
ten.

Vlaamse Raad
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De Voorzitter : Minister Kelchtermans
heeft het woord.

Minister T. Kelchtermans (op de tribu-
ne) : Mijnheer de Voorzitter, dames
en heren, collega Piot heeft met over-
tuiging en veel documentatie een pro-
bleem gesitueerd waarvan ik op het
eerste gezicht de indruk had dat hij
zich beter tot mijn collega Minister
Lenssens had gewend, rekening hou-
dend met de bevoegdheidsverdeling.
De heer Piot heeft daarop trouwens
zelf gewezen. Hij heeft echter het pro-
bleem als dusdanig sterk gebonden
aan het onderwijs. Ik ben hem dan
ook dankbaar dat ik de gelegenheid
krijg om even op de uitgebreide ve-
rantwoording in verband met het pro-
bleem en het optreden dat zou moe-
ten worden overwogen, met dan een
gezamenlijke aanpak, in te gaan.

Vooraf wens ik te zeggen dat men
wanneer men over drugs spreekt, en
dat merkte ik iets minder in het be-
toog dat u hebt gehouden, het men te
vlug over het probleem van het alco-
holmisbruik heen gaat en dat er eigen-

Druggebruik schoolgaande jeugd

lijk in onze Westerse samenleving een
zekere hypocrisie merkzaam is, wan-
neer men het probleem van de drug-
verslaving en het druggebruik stelt.
Het is een feit dat het woord ,,drug” bij
ons een negatieve klank heeft. Deze
spontane en gevoelsmatige reacties
zijn echter totaal anders wanneer wij
het hebben over bieren, wijnen, ster-
ke dranken, medicijnen, pijnstillers,
enzovoort. Er is dus een zeker gebrek
aan consequentie wanneer wij het on-
derscheid maken tussen drugs en de
andere middelen die ik daarnet kom
te vernoemen.

De reactie tegenover drugs als opium,
heroïne, cocaïne enzovoort is ronduit
negatief, terwijl andere drugs als alco-
hol en pijnstillers op een milde en per-
missieve reactie mogen rekenen. Het
is trouwens tekenend dat de nationale
vereniging die het druggebruik wil
bestrijden, de naam draagt van ,,Vere-
niging voor Alcohol en andere Drug-
problemen”, kortweg VAD genoemd.

Ik heb dit hier willen aanhalen om u
duidelijk te maken dat het Westerse
denken over drugs ons steeds weer
dreigt te doen vergeten dat het alco-
holprobleem bij de schoolgaande
jeugd kwantitatief veel groter is dan
het drugprobleem, zoals dat traditio-
neel begrepen wordt. Overigens rich-
ten de alcohol en bepaalde pijnstillers
gelij kaardige lichamelijke, psychi-
sche en geestelijke verwoestingen aan
als cannabis, heroïne, LSD enzovoort
en het beleid zal zich dus in eerste in-
stantie hierop moeten richten. Dit be-
leid is trouwens de bevoegdheid van
Gemeenschapsminister Lenssens, die
er dezelfde visie op nahoudt. Ik heb
deze filosofie alleen maar willen aan-
halen, om u een degelijk antwoord te
kunnen geven.

U stelt mij de vraag of in het Vlaams
Onderwijs geen wetenschappelijk on-
derzoek moet gebeuren over deze
problematiek.

Ik kan u verzekeren dat op verschil-
lende niveaus dit onderzoek lopende
is. In de eerste plaats zal duidelijkheid
dienen geschapen te worden omtrent
de reële omvang - kwantitatief en
kwalitatief bekeken - van het drugge-
bruik in zijn verschillende vormen.

Ik stel vast dat dit tot op heden aan
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Vlaamse kant onvoldoende gebeurd is
wat niet kan worden gezegd van de
Franstalige zijde.

Uiteraard kan men cijfermatige gege-
vens nogal eens interpreteren in de
gewenste richting, zeker als ze slechts
zeer partieel zijn.

Maar wat het alcoholgedrag van de
schoolgaande jeugd betreft, wil ik het
geachte lid volgende cijfers toch niet
onthouden.

Uit een onderzoek van het jeugdbe-
schermingscomitt Veurne in 1983 bij
1126 scholieren bleek het volgende.

1. Bijzonder opvallend is de overgang
van 14 jaar naar 15 jaar: het percenta-
ge van de jongeren die méér dan 15
glazen alcoholische drank per week
drinken buiten de maaltijden, stijgt
dan bruusk van 6,3 procent naar 20,2
procent.

Het is duidelijk dat het preventiebe-
leid op 14-jarige leeftijd reeds zeer
noodzakelijk is.

2. Bij de 18-jarige scholieren bedraagt
dit percentage 34 procent. Dit bete-
kent zéér concreet dat een derde van
de Vlaamse 18-jarigen minstens vier
liter alcoholische drank per week ge-
bruikt buiten de maaltijden.

3. Dit onderzoek had plaats in 1983,
op een ogenblik dat de verlenging van
de leerplicht nog niet was doorge-
voerd.

Houdt men er dus rekening mee dat
beroeps- en deeltijds onderwijs vooral
leerlingen bevat die omwille van per-
soonlij ke factoren, zoals motivatie-
problemen enzovoort, zich vaak com-
penseren in overmatig alcoholge-
bruik, dan kan men ervan uitgaan dat
deze cijfers zich nog heel wat hoger si-
tueren.

De problematiek is dus niet te onder-
schatten, en collega Lenssens heeft
dan ook niet geaarzeld om ter zake
een werkgroep op te richten.

Hij heeft mij trouwens verzekerd dat
deze werkgroep goede vorderingen
maakt.

Vlaamse Raad
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De besluiten van deze werkgroep zul-
len, voor zover zij betrekking hebben
op het onderwijsmilieu, voorgelegd
worden aan de stuurgroep Gezond-
heidsvoorlichting in het Onderwijs.

In deze stuurgroep, waarbij ook mijn
Kabinet betrokken is, worden alle ini-
tiatieven inzake gezondheidsvoor-
lichting in het onderwijs gecoördi-
neerd.

Op dit ogenblik is een programma van
geïntegreerde gezondheidsvoorlich-
ting voor het secundair onderwijs in
deze stuurgroep in voorbereiding. In
dit programma zal ruime aandacht ge-
geven worden aan de drugproblema-
tiek.

Verder gebeurt de coördinatie van de
drugpreventie in Vlaanderen door de
VAD, de reeds genoemde Vereniging
voor Alcohol en andere Drugproble-
men.

Deze vereniging stelt reeds op dit
ogenblik lespakketten en audio-vi-
sueel materiaal ter beschikking van de
scholen. Ook ziet men, dikwijls met
zeer veel succes, op verschillende
plaatsen samenwerking ontstaan tus-
sen scholen en plaatselijke groepen
van Anonieme Alcoholisten, een ini-
tiatief dat trouwens nog te weinig
waardering krijgt in de verschillende
samenwerkingsvormen die worden
opgezet.

In afwachting van de definitieve on-
derzoeksresultaten en van het geïnte-
greerd programma Gezondheidsvoor-
lichting en Opvoeding en het Secun-
dair Onderwijs, zullen deze initiatie-
ven aangemoedigd worden.

Ik heb alvast mijn collega’s Ministers
Coens en Lenssens voorgesteld geza-
melij k een omzendbrief te richten aan
alle schooldirecties in Vlaanderen om
het reeds bestaande vormingsaanbod
meer bekendheid te geven.

De Voorzitter : Het incident is geslo-
ten.

Interpellatie van de heer J. Caudron tot

de heer J. Lenssens, Gemeenschapsmi-
nister van Volksgezondheid en Leefmi-
lieu, en de heer P. Dewael, Gemeen-
schapsminister van Cultuur, over het
ontstellend misbruik van doping bin-
nen en buiten de sportbeoefening

De Voorzitter : Aan d.e orde is de inter-
pellatie van de heer Caudron tot de
heer Lenssens, Gemeenschapsminis-
ter van Volksgezondheid en Leefmi-
lieu, en de heer P. Dewael, Gemeen-
schapsminister van Cultuur, over het
ontstellend misbruik van doping bin-
nen en buiten de sportbeoefening.

De heer Caudron heeft het woord.

De heer J. Caudron (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, mijnheer de
Minister, geachte collega’s ik heb de-
ze interpellatie ook gericht tot de Ge-
meenschapsminister van Cultuur,
doch ik moet tot mijn spijt vaststellen
dat hij niet aanwezig is, niettegen-
staande hij ook voor de sport verant-
woordelijk is.

Minister J. Lenssens : Ik zal mede na-
mens collega Dewael antwoorden al-
hoewel de anti-dopingsstrijd in feite
exclusief tot mijn bevoegdheid be-
hoort.

De heer J. Caudron : Nochtans blijf ik
erbij, mijnheer de Minister, dat do-
ping in de sport toch ook belangrijk
moet zijn voor de Gemeenschapsmi-
nister van Cultuur.

Sedert mijn interpellatie van 17 mei
1984, nu ruim twee en een halfjaar ge-
leden, over doping in de sport, is de
toestand er zodanig op achteruit ge-
gaan dat ik mij verplicht voel vandaag
opnieuw de alarmklok te luiden.

Druggebruik schoolgaande jeugd
Dopingmisbruik binnen en buiten sportbeoefening

Wat onlangs in de pers, De Morgen en
de Gazet van Antwerpen, daarover te
lezen stond, tart werkelijk alle ver-
beelding.

Het dopingschandaal nam dergelijke
afmetingen aan dat zelfs Minister
Lenssens meende een spoedberaad te
moeten bijeenroepen op 24 novem-
ber 1986. Dat spoedberaad bleek dan
toch niet zó belangrijk te zijn aange-
zien de Minister zelf nog iets belang-
rijkers te doen had en zich liet vervan-
gen door een van zijn kabinetsmede-
werkers.
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Wij zijn benieuwd wat het resultaat
zal zijn van de klachten die werden
neergelegd bij het parket en bij de Or-
de der Geneesheren.

Stel u voor, dames en heren, dat op
één doktersvoorschrift duizend doos-
jes anabolica vermeld staan. Dit is
voldoende om een groot ziekenhuis
voor een jaar te bevoorraden.

De grote afnemers van deze gevaarlij-
ke peppillen, vooral hormonen, zijn
onder andere de talloze fìtnessclubs
die als paddestoelen uit de grond rij-
zen en waar body-builders zich in het
zweet werken om dan op een of ander
podium te kunnen pronken met enor-
me spiermassa’s die door een bepaald
publiek bewonderd worden.

Dat deze waanzin jonge, gezonde
mensen kan ten gronde richten, ver-
telt ons een 24-jarige man die kapot-
gespoten is in het fitnesscentrum waar
hij als 19-jarige met competitie-body-
building startte.

Het gevolg van al dat slikken en spui-
ten met onder andere DES-hormoon
is dat de man geen teelballen meer
heeft en maanden in behandeling was
voor longkanker. Het ,,spul” wordt in
dergelijke fitnesscentra in het zwart
tegen woekerprijzen verkocht en door
gewetenloze onbevoegden ingespo-
ten. Dit is onwettige uitoefening van
de geneeskunde.

Maar ook artsen spelen
spel mee voor de poen.

dat immorele

Onder de hoofding : ,,Artsenwachtka-
mers gevuld met bodybuilders” zegt
dokter Verstuyft van het BOIC wat
volgt : ,,Bondsvoorzitter Blommaerts
vertelde mij dat hij zeker 20 tot 25 art-
sen kent waarvan de wachtkamer
goed gevuld is met body-builders om-
dat ze zo gewillig voorschrijven”.

Dezelfde dokter Verstuyft zegt ver-
der : ,,Er geraken nu gevallen bekend
van sportbeoefenaars die aan lever-
kanker sterven nadat ze tien jaar gele-
den anabolica zijn gaan gebruiken”.

Dokter Broeckaert, voorzitter van de
Vlaamse Vereniging Specialisten

Vlaamse Raad
Handelingen Nr. 12
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Sportgeneeskunde (WSS) is ervan
overtuigd dat sommige spierverster-
kers in-lìtnesscentra over de toog gaan
en dat daar dus de geneeskunde on-
wettig wordt uitgeoefend. Uit onder-
zoek is gebleken dat honderd Vlaamse
sportbeoefenaars behandeld worden
voor de effecten van deze middelen.
Daar mag men dan nog een aantal bij-
voegen die zich niet laten behande-
len.

Dezelfde WSS organiseerde half
1986 een enquête bij 166 erkende
sportartsen. Negenentachtig artsen
hebben eraan meegewerkt. Twaalf
van die 89 geven toe dat zij atleten
voor een belangrijke wedstrijd doping
vestrekken.

Eenenzeventig artsen bevestigen dat
atleten waaraan zij doping weigeren
toch aan de verboden spullen geraken
via trainers, verzorgers en . . . andere
geneesheren.

De heer 0. Van Ooteghem : Of mis-
schien via de Rijkswacht.

De heer J. Caudron : Vierenzeventig
van die 89 geneesheren bevestigen
dat ze sportbeoefenaars kennen die
zich doperen.

De cijfers per sporttak op een rijtje :
wielrennen : 47 ; body-building : 32 ;
atletiek : 15 ; voetbal : 13. Hoewel de
voetbalbond beweert dat er in die
sport geen misbruiken zijn : gewicht-
heffen, dat veel minder aangesloten
leden telt : 2 ; motorcross : 5 ; basket :
1 en wielertoerisme : 2. Deze cijfers
tonen aan dat de kwaal op alle niveaus
en in vele sporten voorkomt.

Als verwikkelingen noteert men 25
verslavingen aan amfetamines, 22
ernstige leverstoornissen terwijl heel
wat slachtoffers impotent zijn.

Opvallend is dat 7 1 van de 89 sportart-
sen ook buiten de sport gevallen van
dopingmisbruik kennen. Vierendertig
artsen bevestigen dat dit zelfs zeer
courant voorkomt. Ten slotte vinden
81 dokters dat er strenge straffen zou-
den moeten worden uitgesproken
voor de verstrekkers, dus niet alleen
voor de gebruikers.

Dit zijn de eerste gegevens van een

enquête die op het eerste Vlaamse do-
pingcongres van 13 juni 1987 zal wor-
den besproken. Deze cijfers slaan
slechts op 89 artsen. Wat moet dat in
verhouding betekenen voor alle
Vlaamse artsen en de volledige
Vlaamse sport ?

Dokter F. Van den Bossche, secretaris
van de WSS, signaleerde ons in het
Academisch ziekenhuis van Gent een
jongen waarvan de lever door anaboli-
ca evolueert naar een niet te stoppen
dodelijke kanker.

Dat is toch te gek, zegt dokter Van den
Bossche : ,Het RIZIV betaalt eerst de
kosten van de spierversterkers en be-
taalt nadien voor de behandeling !!”

Het toppunt van waanzin lazen wij in
de Gazet van Antwerpen van 25 no-
vember 1986.

,Voorbeeld  van Kuur Body-Building
- 6 weken (42 dagen) : 46 pillen per
dag, op zes weken een totaal van 1965
tabletten en 52 inspuitingen of 304
miligram per dag waar 10 miligram
normaal is. Kostprijs : 24.618 frank.
Naast de financiële aderlating voor
het gezin van de ,,atleet” die daaren-
boven nog krachtvoeding koopt, bete-
kent dit : geelzucht, levercirrose, le-
verkanker, impotentie, steriliteit en
bij vrouwen baard en snor.”

Dr. Dries Claes, hoofd van het sport-
medisch labo van BLOSO is formeel :

,,De toestand is erg. Ik ken patiënten
die in bepaalde body-buildingcentra
kunstmatige spierversterkers kopen
alsook proteïnen, aminozuren en an-
dere produkten waarvan helemaal
niet bewezen is dat ze spierverster-
kend werken, maar ze zijn wel zeer
duur en op de zwarte markt te koop. Ik
heb patiënten die hun gezin in armoe-
de storten omdat ze maandelijks voor
15.000 frank van die produkten ko-
pen.

Dopingmisbruik  binnen en buiten sportbeoefening

Zo weet ik dat een deel van de centra
in handen is van een Vlaams bedrijf
dat allerlei produkten via een eigen
verkoopdienst aan de atleten ,,slij t”.
De overheid moet eens dringend heel
de fitnesssector controleren. Veel
sportkringen zijn vergeven van do-
ping maar dat wereldje is wel het erg-

386



 

wieler- 

BVVB-Iabo 

 

Antidopingcom- 

sportlui 

 

labo 

Backere. 

Backere 

Cric- do- 

body-buil- 

ren- 

drogeer- 
blamme- 

opgevers 

voorschrif- 

compe- 

fitness- 

ex-topvoetbal-

„Ik 

eerste-klasse- 

beroeps- 

Caudron

ste wat ik ken” aldus Dr. Claes.

Ook dokter Dirix, bekend in wieler-
en olympische kringen, spreekt van
een fantastische sluikhandel.

In 1985 werden in ons land voor 150
miljoen frank, voor sportlui verboden
spierversterkers, verkocht op basis
van doktersvoorschriften. Dat bedrag
moet nog worden aangevuld met de
omzet van de zwarte markt die ook in
de tientallen miljoenen frank loopt.

De vraag kan worden gesteld of derge-
lijke gewetenloze geldwolven die het
eerbiedwaardig doktersgild blamme-
ren niet beter geschorst worden. Wan-
neer zal de Orde daar eens werk van
maken ? En welke rol speelt het Bel-
gisch Gerecht ?

Mijnheer de Voorzitter, mijnheer de
Minister, waarde collega’s, de compe-
titiesport is bij ons in zoverre gedege-
nereerd dat de meeste topsporters van
oordeel zijn dat men zich zonder do-
ping aan de top niet kan handhaven.

Wielrennen, body-building, atletiek
en nu ook voetbal. Een ex-topvoetbal-
ler verklaart in de Gazet van Antwer-
pen van 24 november 1986 : ,,Ik stond
15 jaar geleden aan de top van het
voetbal, maar ik ben er mee gestopt.
Ik wilde mijn gezondheid niet kapot-
maken. Mijn broer is er wel mee door-
gegaan. Dat is nu een wrak. Ik kan be-
vestigen dat bij drie eerste-klasse-
clubs uit West-Vlaanderen en Ant-
werpen de spelers wekelijks een in-
spuiting met hormonale doping kre-
gen en vóór elke wedstrijd nog een op-
wekkende pil.”

Sinds 2 april 1965 beschikt ons land
over een degelijke anti-dopingwet die,
mits aanpassing en mits toepassing
goed kan functioneren. Maar wanneer
men de controle bij voorbeeld over-
laat aan de Belgische Wielrijdersbond
dan gaat men natuurlijk bij de duivel
te biechten.

In 1965 werden 25 procent positieve
resultaten gevonden, bij de beroeps-
renners 37 procent. Dit percentage
daalde geleidelijk : in 1966 tot 19 pro-
cent ; in 1967 tot 8 procent ; in 1970
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tot 4 procent ; in 1983 tot 2 procent.

Het BWB-labo in Luik levert bijna
uitsluitend negatieve resultaten af.
Wanneer dan een ernstig weten-
schapsman als professor De Backere
een tegenproef laat uitvoeren in zijn
labo in Gent en wielrenner Crickillon
toch positief bevindt, wordt niet Cric-
killon geschorst maar wel professor
De Backere.

Het is een wijdverspreide truc dat ren-
ners-knechten, die de kampioenen in
hun wiel aantrekken, gedrogeerd zijn
en dan voor het einde van de wedstrijd
opgeven om op die manier aan de do-
pingcontrole te ontsnappen.

Ook opgevers  zouden moeten gecon-
troleerd worden en niet door de BWB
maar door onafhankelijke dokters van
het Ministerie van Volksgezondheid.

In het belang van de Volksgezondheid
en van de Sport zou er een reglemen-
tering moeten komen voor de fïtness-
centra.

Elk van die sportclubs zou een gedi-
plomeerd sportleraar, licentiaat of re-
gent in de LO, moeten aanwerven die
verantwoordelijk is voor de strenge
naleving van de antidopingwet en de
bestrijding van de sluikhandel in al-
lerlei pepmiddelen en krachtvoer.

Meteen zou er ook een oplossing ko-
men voor het probleem van de werk-
loosheid van honderden sportleraren.

Op 12 december jongstleden heeft de
Vlaamse Antidopingscommissie een
akkoord bereikt over de nieuwe lijst
van verboden middelen en over de
monsterneming bij wedstrijden.

Zolang de adviezen van deze Com-
missie niet dwingend worden opge-
volgd en de nodige middelen en men-
sen niet worden aangewend om de be-
sluiten van de Commissie in daden
om te zetten, zal de strijd tegen do-
ping een dode letter blijven. Ook het
gerecht moet meewillen en niet de
meeste klachten seponeren zoals nu
al te dikwijls gebeurt.

Graag kreeg ik een
volgende vragen.

antwoord op de

1. Kan de Minister ons een verslag ge-
ven over de activiteiten en de resulta-
ten van de Vlaamse Antidopingcom-
missie ? Welke zijn de gevolgen van
het spoedberaad van 24 november
1986 ?

2. Welke maatregelen voorziet men
om paal en perk te stellen aan het do-
pingschandaal ? Werden in de hon-
derden fitnesscentra of body-buil-
dingclubs reeds huiszoekingen ge-
daan naar illegale drughandel ?

3. Is er geen samenwerking nodig met
de nationale Ministers van Volksge-
zondheid, Sociale Zaken en Justitie
om de illegale produktie van drogeer-
middelen, amfetaminen, anabolica,
diuretica, en de zwarte markt op te
sporen en te beteugelen ?

4. Op welke manier zal het voorschrif-
tengedrag van het geneeskundig
korps kunnen beïnvloed worden ?
(Applaus bij de W)

De Voorzitter : De heer Van Hecke
heeft het woord.

De heer J. Van Hecke (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, heren Minis-
ters, waarde collega’s, aansluitend bij
de interpellatie van collega Caudron,
zou ik heel in het kort enkele beden-
kingen willen formuleren in verband
met de dopingbestrijding, met daar-
aan gekoppeld een aantal concrete
suggesties naar het beleid toe. Ik zal
mij hierbij beperken tot het gebruik
van doping in sportcompetities, dat in
ons land is verboden op basis van de
wet van 2 april 1965.

De wetgeving is echter één zaak, de
controle een andere, zoals collega
Caudron heeft onderstreept. Ik meen
dat hier aardig wat mis loopt. De do-
pingcontrole kan worden uitgevoerd
door de gerechtelijke instanties of op
bevel van de verantwoordelijke Mi-
nister, in casu Minister Lenssens.

Maar ook de sportbonden kunnen een
eigen antidopingsysteem uitwerken.
Tot op heden is het alleen de Belgi-
sche Wielrijdersbond die daar min of
meer ernstig werk van maakt. U heeft
reeds heel wat initiatieven genomen,
mijnheer de Minister, om ook de an-
dere bonden hiervoor te motiveren,
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Van Hecke

maar de respons is zeer gering.

Men gaat er van uit, zeker bij de Belgi-
sche Voetbalbond, dat er geen doping
wordt genomen, tenzij het tegendeel
wordt bewezen. Wat nu concreet de
organisatie van het onderzoek betreft,
kennen we op dit ogenblik een paral-
lel circuit.

De wetgever bepaalt dat het initiatief
voor controle bij het gerecht ligt, en
de uitvoering gebeurt door de BOB.

Volgens de reglementen van de sport-
bond ligt het initiatief bij de sportfe-
deratie, die een geneesheer aanwijst
om de controle te verrichten.

Het verschil ligt hem vooral in de
strafmaat die wordt gehanteerd. In het
ene geval kan de rechtbank een geld-
boete en zelfs een gevangenisstraf
uitspreken, in het andere geval doet
de sportfederatie zelf uitspraak en is
er geen sprake van een gevangenis-
straf, wel van een eventuele schor-
sing.

In deze context lijkt het mij dringend
noodzakelijk werk te maken van een
grotere uniformiteit in het dopingon-
derzoek, zowel wat het initiatief, de
uitvoering, de analyse als mogelijke
sancties betreft.

Daarom vraag ik de mogelijkheid te
overwegen een nieuw onafhankelijk
orgaan op te richten, een Vlaams In-
stituut voor dopingbestrijding, onder
de rechtstreekse bevoegdheid van de
Gemeenschapsminister van Volksge-
zondheid. Dit Instituut zou zelf ge-
neesheren kunnen aanwijzen - onaf-
hankelijk van de bonden - die belast
worden met dopingcontroles in alle
sporttakken - en hier ben ik het dus
volledig eens met collega Caudron -
maar kan anderzijds ook een preven-
tieve taak hebben, voornamelijk op
het vlak van de informatieverstrek-
king.

De vraag is natuurlijk vooral waar
men de financiële middelen zal halen
om de dopingbestrijding te financie-
ren. Hier zijn er naar mijn mening
twee mogelijkheden.
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1. Men zou kunnen overwegen om
een heel beperkt percentage van het
bedrag dat door sponsors wordt inge-
bracht aan te wenden voor het Anti-
doping Instituut. Ik besef echter maar
al te goed dat de bedragen die aan
sponsoring worden besteed, niet altijd
zo makkelijk te achterhalen zijn.

2. Het alternatief bestaat erin de Bon-
den te laten meebetalen, vooral in de
rijkere sporten : paardensport, tennis
en zelfs voetbal. Er zou kunnen ge-
dacht worden aan een zeer laag per-
centage van de geïnde entreegelden,
die als een soort doping-taks gebruikt
kunnen worden voor de bestrijding
van de doping.

Het klinkt allemaal nogal verregaand
en vreemd, maar het moet mogelijk
zijn de oprichting van een dergelijk
instituut voor dopingsbestrijding ern-
stig te overwegen.

Ik had graag nog een paar woorden ge-
zegd over hormonale doping en de
bestrijding, of het gebrek aan bestrij-
ding ervan, maar mijn tijd is om.

Tot slot van deze korte uiteenzetting
vraag ik de Minister het initiatief te
nemen de Commissies van Sport en
van Gezondheid en Welzijn zeer bin-
nenkort samen te roepen om ze de ge-
legenheid te geven samen van ge-
dachten te wisselen over het pro-
bleem van de doping, die inderdaad
angstaanjagende vormen begint aan
te nemen, op basis van concrete voor-
stellen en initiatieven die de Minister
al heeft genomen en nog zal nemen.

Ik hoop dan ook dat we zeer binnen-
kort de kans krijgen in een gezamen-
lijke Commissie hierover van gedach-
ten te wisselen.

De Voorzitter : De heer De Weirdt
heeft het woord.

De heer P. De Weirdt (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, mijnheer de
Minister, geachte collega’s, ik zou mij
willen aansluiten bij de bemerkingen
van de heren Caudron en Van Hecke.

De jongste maanden en weken wer-
den wij inderdaad opnieuw opge-
schrikt door mistoestanden in ver-
band met het gebruik van allerlei ver-

sterkende produkten in de sportmi-
lieus, met als uitschieters deze keer in
de wielersport - wat bijna traditio-
neel is - en in de body-buildingsport.
Wij weten ook dat het dopingmis-
bruik zich eveneens in andere sport-
takken manifesteert.

Het gebruik van doping is immers een
wijdvertakt probleem dat helaas niet
tot de sport alleen beperkt is. Het feit
dat het een hele tijd stil is geweest
rond de dopingproblematiek, mag ons
niet geruststellen. Het staat vast dat
de verscherpte controles een beper-
king van het gebruik van dopingmid-
delen tot gevolg hebben gehad. Noch-
tans is men in de kringen waar derge-
lijke middelen gemaakt en verdeeld
worden ook niet blijven stilzitten. De
winstgevende handel werd immers
bedreigd en er werden telkenmale
nieuwe middelen aangemaakt als te-
genzet tegenover de verscherpte en
steeds meer geperfectioneerde con-
trolemethoden.

Er was in de eerste plaats de nogal ge-
ruchtmakende artikelenreeks in het
dagblad De Morgen over het gebruik
van cortisonepreparaten in de wieler-
sport.

Ongelukkig genoeg is het gebruik van
deze spierversterkende middelen niet
beperkt tot de prof-wielersport.

Ook de j eugdcategorieën worden door
deze kwaal getroffen. Het is immers
genoegzaam bekend dat cortisonege-
bruik gedurende een lange termijn
zeer nefaste gevolgen kan hebben
voor de gezondheid van de sportman.

Anderzijds werden wij ook opge-
schrikt door misbruik van anabolica
in de body-builderssport. Uit een re-
portage van het TV-programma Pano-
rama en uit persknipsels kunnen wij
vaststellen dat het gebruik van anabo-
lica-pillen bij body-builders vrij alge-
meen is verspreid. Het is bekend dat
heel wat van deze sportbeoefenaars al
of niet bewust, maar in vele gevallen
onbewust, soms tot meer dan 40 pil-
len per dag slikken. Vermoedelijk be-
seffen ze onvoldoende welke schade-
lijke nevenverschijnselen het gebruik
van anabolica tot gevolg kan hebben.

De eerlijkheid gebiedt mij te zeggen
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dat in vele gevallen de sportbeoefe-
naars zelf zich niet van hun verant-
woordelij kheid kunnen ontdoen. Het
zou totaal ongeloofwaardig overko-
men te stellen dat de sportlui niet zou-
den kunnen weten met welke voor de
volksgezondheid gevaarlijke doping-
middelen zij omgaan. Kortom, de
sportbeoefenaar zelf gaat niet vrijuit.
Het komt er dus op aan de sportmen-
sen zelf te overtuigen af te zien van
het gebruik van dopingmiddelen.

Al zijn in de eerste plaats de sportlui
medeverantwoordelijk, dat belet
evenwel niet dat moet worden gewe-
zen op de schandelijke medeplichtig-
heid van verzorgers-trainers, en voor-
al van artsen en apothekers. Wij ken-
nen ter zake voldoende voorbeelden,
alleen is het zeer moeilijk sluitend be-
wijsmateriaal te leveren. Ik meen dan
ook dat tegenover deze mensen moet
worden opgetreden.

Wij kunnen ook niet omheen het fe-
nomeen van de zwarte markt. Iede-
reen weet dat die markt bestaat en de
bevoorradingskanalen van de doping-
produkten zijn afdoende gekend. He-
laas treedt de overheid ook hier niet
op.

Ik wens thans een aantal preciese vra-
gen te stellen. Indertijd werd de
Vlaamse Anti-dopingscommissie op-
gericht om het misbruik van doping-
produkten te bestuderen en voorstel-
len van dopingbestrijding te formule-
ren. Kan de Minister mij zeggen wel-
ke de resultaten zijn van de werking
van deze Commissie ?

Het is afdoende bewezen dat het do-
pinggebruik in de sport bijlange niet
onder controle is. Er werd hier reeds
op gewezen. Wij moeten inderdaad
iets gaan doen aan de uitvoering van
de controles want daar precies knelt
het schoentje. Vanuit het beleid kan
ter zake heel wat worden gedaan.

Er moet ook iets worden gedaan tegen
de schuldige medeplichtigheid van
sommige medici die alleen maar uit
zijn op geldgewin. De overheid moet
deze weinig lovenswaardige handels-
wijze aan banden leggen.
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Ten slotte meen ik dat wij ook aan-
dacht moeten besteden en een beleid
moeten ontwikkelen ten aanzien van
de illegale produktie van allerlei dro-
geermiddelen. Daarmee is onverbre-
kelij k de zwarte-markthandel verbon-
den. Daar moet de Executieve in
coördinatie met de nationale overheid
maatregelen uitwerken.

Mijnheer de Minister, mijn conclusie
is dat het dopingprobleem in de sport,
na een tijd uit de belangstelling te zijn
verdwenen, vandaag angstaanjagende
vormen aanneemt. Een kordate aan-
pak is hier noodzakelijk. Wij moeten
dat niet alleen doen ter bescherming
van de sportbeoefenaars, maar ook ter
bescherming van de jongeren en de
sportliefhebbers in het algemeen die
een competitiesport beoefenen en die
vaak niet beseffen dat zij door de do-
pingmicrobe worden aangetast en
hun gezondheid ten gronde richten.
(Applaus bij de meerderheid)

De Voorzitter : De heer Van den
Broeck heeft het woord.

De heer 0. Van den Broeck (op de tri-
bune) : Mijnheer de Voorzitter, mijn-
heer de Minister, collega’s, ik ga niet
in herhaling vallen, maar wens een
bijkomende vraag aan de Minister te
stellen, rekening houdend met het feit
dat de periode van de biefstuk om
kloek en sterk te kunnen presteren,
voorbij is. Wij zijn in een pillentijd-
perk gekomen in al zijn vormen en
normen. Jammer genoeg denken ve-
len van onze sportlui  dat de pillen de
toverdrank van Asterix geworden
zijn. Dat is volgens mij fout.

Ik weet dat er in verschillende landen
wat gebeurt. Als het probleem echter
niet gecoördineerd over de grenzen
heen aangepakt wordt, dan zal deze
kwaal nooit een adequate, drastische
en kordate oplossing krijgen. Zeker de
sport heeft de grenzen totaal over-
schreden. Het is een probleem dat het
voorwerp moet uitmaken van interna-
tionale besprekingen, naast een aan-
pak door de interfederale en de
Vlaamse bonden. De topsport moet
het voorbeeld geven. Kan deze kwaal
daar uitgeroeid worden, dan is de kans
groot dat de mensen die ook aan com-
petitiesport doen, maar in mindere
mate, dit voorbeeld gaan volgen.

Wanneer er gezegd wordt dat het doel
de middelen heiligt, dan wil ik erop
wijzen dat in dit geval het doel alles
behalve de middelen heiligt. (Ap-
plaus)

De Voorzitter : Minister Lenssens
heeft het woord.

Minister J. Lenssens (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, dames en
heen, ik zal mede namens mijn colle-
ga van Cultuur, Minister Dewael, ant-
woorden op de interpellatie en de tus-
senkomsten van de heren Caudron,
Van Hecke, De Weirdt en Van den
Broeck.

In de eerste plaats wens ik erop te wij-
zen dat ik de grote zorg door de vier in-
tervenanten op deze tribune geuit ten
aanzien van het opnieuw sterker om
zich heen grijpend verschijnsel van de
dopingpraktijken, vooral dan in de
sport, bijtreedt. De kwaal van de do-
ping is op verre na niet uitgeroeid. In-
tegendeel, niet alleen via de pers,
maar ook via een reeks contacten die
ik de jongste twaalf maanden had, heb
ik meer dan het vermoeden, zoniet ze-
kerheid omtrent een aantal indicaties
die erop wijzen dat in sommige sport-
takken - de ene is minder gevat door
de kwaal dan de andere - de doping-
praktijken de jongste jaren zijn toege-
nomen. In andere sporttakken zijn de
dopingpraktijken dan weer niet afge-
nomen, in tegenstelling soms tot offi-
ciële statistieken. Het meest veront-
rustende ter zake lij kt mij te zijn dat
steeds meer jongere sportbeoefenaars
worden aangegrepen of aangezet,
vaak door misdadige zogenaamde ver-
zorgers en door sommige gewetenloze
artsen. Ik aarzel niet dit woord te ge-
bruiken ten aanzien van sommige fei-
ten die mij werden gesignaleerd.
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Ook de medische technologie heeft,
op het vlak van de controle, gedeelte-
lijk de problemen bemoeilijkt omdat
nieuwe technieken toelaten het do-
pinggebruik sneller te laten afbre-
kekn, beter te doseren, zodat de con-
trole niet alleen moeilijker wordt,
maar zelfs onmogelijk.

Mijnheer de Voorzitter, collega’s, pre-
ciese cijfers over het dopinggebruik
zijn helaas niet voorhanden ; evenmin
zijn er cijfers over de juiste omvang
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Lenssens

van het dopinggebruik in de sport in
het algemeen en in de verschillende
sportdisciplines in het bijzonder.

Wel kan ik u een tweetal cijfers geven
over de verkoop van bepaalde farma-
ceutische produkten. De laatst geken-
de cijfers dateren van 1985. In dit jaar
werden er in ons land 10,5  miljoen do-
ses stimulerende produkten verkocht,
terwijl in datzelfde jaar 550 miljoen
doses kalmerende middelen werden
verkocht. Daaraan dient te worden
toegevoegd dat de kalmerende mid-
delen slechts in beperkte mate als do-
ping kunnen worden beschouwd.

Inzake de werking van de Vlaamse
Antidopingscommissie en de maatre-
gelen die ik vooropstel in de komende
periode te nemen, wil ik herinneren
aan wat ik vanop deze tribune in de
maand juni heb gezegd tijdens de be-
spreking van de begroting 1986. Ik
herinner er tevens aan dat ik reeds in
januari 1986, kort na de ambtsaan-
vaarding, het Bureau van de Vlaamse
Antidopingscommissie heb uitgeno-
digd om gehoord te worden ; ik heb
deze Commissie meteen opdracht ge-
geven mij advies te verstrekken om-
trent een aantal concreet te nemen
maatregelen, vooral gericht op een
meer sluitende controle in de strijd te-
gen de doping in de sport.

De Commissie heeft haar activiteiten
versterkt en heeft mij een eerste voor-
stel gedaan omtrent het vastleggen
van een nieuwe procedure voor de er-
kenning van de geneesheren die met
dopingcontrole kunnen worden be-
last. Dit advies werd reeds in juli in de
Vlaamse Executieve goedgekeurd, in
de vorm van een besluit, dit in uitvoe-
ring van de wet van 2 april 1965. De
Raad van State heeft intussen advies
uitgebracht dat mij een tweetal weken
geleden werd overgemaakt. Ik kan
hier bevestigen dat dit besluit eerst-
daags definitief door de Vlaamse Re-
gering zal worden goedgekeurd.

Omtrent twee andere besluiten in de
reglementering heeft de Antidopings-
commissie inmiddels ook advies uit-
gebracht. Dit advies werd mij medio
december laatstleden overgemaakt,
zodat het materieel onmogelijk was
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vroeger deze besluiten aan de Vlaam-
se Regering voor te leggen, hetgeen
zeer binnenkort zal gebeuren.

Deze besluiten hebben enerzijds be-
trekking op de actualisering van de
lijst van de verboden produkten en
anderzijds - en dat is uitermate be-
langrij k - op het verbeteren, het ver-
fijnen van de procedure van de mon-
sterneming, die tegelijk sluitender, ef-
ficiënter, discreter moet zijn, zodanig
dat er minder fraude - die, zoals u
weet, in sommige sporttakken welig
tiert - mogelijk is.

De monsterneming moet tegelijk ook
meer gehumaniseerd worden ; wij
mogen niet vergeten dat het om men-
sen gaat. Het aantal controles - u zal
dat ook kunnen vaststellen aan de
hand van de kredieten die daarvoor in
de begroting 1987 worden ingeschre-
ven - zal worden opgedreven. Aan
collega Van Hecke kan ik mededelen
dat ik inderdaad meer gebruik zal ma-
ken van de mogelijkheid om zelf te
bepalen waar, wanneer en bij welke
sportcompetitie controles zullen
plaats hebben. Vanzelfsprekend zal
het geheel van hoogst noodzakelijke
verstrengde toepassing van de antido-
pingcontrole gebeuren in maximaal
overleg met de leiding van de ver-
scheidene sportfederaties. Ik denk dat
de dialoog met de sportfederaties, die
blijk hebben gegeven van veel goede
wil ter zake, zeer positief kan werken.

Naast het ,,repressieve luik” inzake de
aanpak van de Vlaamse Executieve
ter bestrijding van de doping in de
sport, kan ik ook mededelen dat, vóór
de aanvang van het komende zomer-
seizoen, voor de verscheidene sport-
disciplines een multimediale gezond-
heids- voorlichtings- en opvoedings-
campagne zal worden gelanceerd,
specifiek gericht naar jonge sport-
beoefenaars. Deze campagne zal wor-
den gevoerd onder het thema - dit is
geen slogan - dat atleten zich ook
zonder doping kunnen voorbereiden
en hogere prestaties kunnen berei-
ken. In het kader van de preventie is
dit uitermate belangrijk. In de komen-
de maanden zullen wij dus gebruik
maken van een dubbel luik in verband
met de bestrijding van de doping.
Enerzijds voorzien wij een preventie-
ve informatieve campagne voor de
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jongeren en anderzijds een strengere
toepassing van de bestaande regelen
en het verstrengen van een reeks an-
dere reglementen.

De heren Van den Broeck, Van Hecke
en Caudron legden de klemtoon op de
samenwerking, de coördinatie en de
gezamenlijke aanpak. Ik ga met hen
akkoord dat die samenwerking, waar
mogelijk, moet bestaan met de sport-
federaties, vanuit verschillende over-
heidsdepartementen en ook intema-
tionaal. Dat alles is vaak niet zo een-
voudig en niet zo spoedig te realise-
ren. Dit mag echter geen alibi worden
om in de Vlaamse Gemeenschap zelf
niet onze verantwoordelijkheid te ne-
men voor sportmanifestaties die in
Vlaanderen plaatshebben. Het ene
sluit het andere niet uit, maar princi-
pieel is het zó dat een samenwerking
noodzakelijk is en ook bestaat. Ter za-
ke verwijs ik naar de samenwerking
met de gerechtelijke diensten, die ge-
regeld worden ingeschakeld bij de op-
sporing en bestraffing van onwettelij-
ke en clandestiene dopingspraktijken.
Sinds 1970 werden in Vlaanderen 9 il-
legale laboratoria vor de aanmaak van
amfìtamines opgerold, die vooral le-
verden in sportmilieus maar - dat
dient correctheidshalve te worden
toegevoegd - waarvan de produktie
ook bestemd was voor de Scandinavi-
sche landen en de Duitse Bondsrepu-
bliek, waar vooral in kringen van drug-
gebruikers gebruik werd gemaakt van
deze onwettig gefabriceerde amfita-
mines.

De heer Caudron heeft een belangrij-
ke vraag gesteld in verband met het
voorschriftengedrag van het genees-
kundig korps. Hij vraagt ofwij ter zake
enige beïnvloedingsmogelij kheid
zien.

Ik meen dat de arts, als tussenpersoon
tussen de producent van bepaalde
pharmaceutische produkten en de
consument, voldoende moet worden
gemotiveerd om bij de begeleiding
van sportbeoefenaars geen verboden
,produkten  voor te schrijven, ook als
zijn patiënt-cliënt daarom verzoekt,
wat vaak het argument is van sommi-
ge artsen die dan een lichtzinnig voor-
schriftengedrag hanteren dat ten zeer-
ste afkeurenswaardig is. Van het art-
sencorps  moet worden verwacht dat
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het zich houdt, enerzijds, aan wat wet-
telij k kan, mag en toegelaten is en, an-
derzijds, aan wat deontologisch, van-
uit de opdracht van een geneesheer,
kan ten aanzien van een mens die op
consultatie komt. Op de artsenkrin-
gen zal, in het kader van de campagne
die ik zoëven heb geciteerd, een be-
roep worden gedaan om de artsen die
betrokken zijn bij het begeleiden van
de atleten, te helpen bij het indijken
van de dopingkwalen.

In dit verband wens ik erop te wijzen
dat het in de toekomst bij een proces-
verbaal van dopingcontrole verplicht
zal zijn melding te maken van de
naam van de geneesheer en/of de apo-
theker die bepaalde meditaties voor-
schreef of afleverde gedurende de
laatste 3 dagen vóór de dopingscon-
trole. Dit zal de mogelijkheid bieden
om; vooral bij sportartsen, misbrui-
ken zeer spoedig en met zekerheid op
te sporen of te ontdekken, zodat de ge-
paste sancties kunnen worden getrof-
fen.

De suggestie gedaan door de heer Van
Hecke, namelijk het oprichten van
een instituut voor de strijd tegen de
doping in de sport, wil ik laten onder-
zoeken. Op dit ogenblik ben ik er
evenwel niet van overtuigd dat derge-
lijk instituut ons veel baat zou bren-
gen. Volgens mij is het perfect moge-
lijk dit probleem op te lossen met de
medewerking van een cel binnen de
Vlaamse Administratie voor gezond-
heidszorg. De financiering is maar
een relatief probleem omdat men met
enkele miljoenen aan bij komende
middelen de controles kan verdubbe-
len.

Door het ,,opdrijven” van het aantal
controles wordt de strijd tegen de do-
ping doelmatiger.

De Voorzitter : Door de heren Bel-
mans en Van Ooteghem werd tot be-
sluit van deze interpellatie een met re-
denen omklede motie ingediend die
luidt als volgt :

,,De Vlaamse Raad,

- gehoord de interpellatie van de heer
Caudron over het ontstellend mis-
bruik van doping in de sport en het
antwoord van de Gemeenschapsmi-
nister ;

- vraagt dat de Vlaamse Antidopings-
commissie de middelen en de moge-
lijkheden zou gegeven worden om
haar taak naar behoren uit te voeren ;

- vraagt dat de Vlaamse Executiee de
adviezen van de Commissie ernstig
zou nemen en opvolgen ;

- verzoekt de Vlaamse Executieve de
mogelijkheid te onderzoeken om in
samenwerking met de nationale De-
partementen van Justitie, Volksge-
zondheid en Sociale Zaken het do-
pingmisbruik te beteugelen.”

Door de heren Verhaegen en Van den
Broeck werd tot besluit van deze in-
terpellatie een eenvoudige motie in-
gediend, die luidt als volgt :

,,De Vlaamse Raad,

- gehoord de interpellatie van de heer
Caudron tot de heer Lenssens, Ge-
meenschapsminister van Volksge-
zondheid en Leefmilieu, over het ont-
stellend misbruik van doping binnen
en buiten de sportbeoefening ;

- gehoord het daarop door de Minis-
ter verstrekt antwoord ;

- gaat over tot de orde van de dag.”

Overeenkomstig artikel 5 1, punt 7 van
ons Reglement zal de Raad zich daar-
over tijdens een volgende openbare
vergadering moeten uitspreken.

Interpellatie van de heer L. Vanveltho-
ven tot de heer J. Lenssens, Gemeen-
schapsminister van Volksgezondheid
en Leefmilieu, over de problematiek
van de mestoverschotten

De Voorzitter : Aan de orde is de inter-
pellatie van de heer Vanvelthoven tot
de heer Lenssens, Gemeenschapsmi-
nister van Volksgezondheid en Leef-
milieu, over de problematiek van de
mestoverschotten.

De heer Vanvelthoven heeft het
woord.

De heer L. Vanvelthoven (op de tribu-
ne) : Mijnheer de Voorzitter, de jong-
ste 20 jaar werd de veehouderij in Bel-
gië gekenmerkt door een veel hogere
kapitaalinzet en door een groei van de
produktieomvang, waardoor de vee-
houderij een meer industrieel karak-
ter verkreeg.

Deze toenemende intensivering ma-
nifesteerde zich vooral in de varkens-
en pluimveehouderij. Door de minder
grondgebonden aard van de veeteelt
ontstonden zowel op bedrijfs- als op
regionaal vlak mestoverschotten ;
overschotten die veelal zonder nutti-
ge bestemming verwijderd werden.
Vooral het dumpen op landbouw-
grond en zelfs directe lozing in water-
lopen zijn veelvuldige en tevens zeer
goedkope vormen om zich van de
mest te ontdoen. Het hoeft geen be-
toog dat deze praktij  ken op milieu-hy-
giënisch en landbouwkundig vlak
consequenties met zich meebrengen.
Zo kan een overmatige bemesting
met varkensmest leiden tot een accu-
mulatie in de bodem van fosfor en ko-
per. Uitspoeling van fosfor en vooral
van stikstof kan waterverontreiniging
veroorzaken. Een tehoge gift aan stik-
stof bij akkerbouwgewassen kan zelfs
een direct gevaar betekenen voor de
gezondheid van mens en dier door ni-
traatvergiftiging. Vandaar dat deze
problematiek onze aandacht verdient.

Ik besluit met te stellen dat er in deze
Raad blijkbaar geen meningsverschil
is over de omvang van het nrobleem
en de manier waarop de Vlaamse Re-
gering met grote krachtdadigheid te-
gen de doping in de sport moet optre-
den in zover zij er de middelen toe
heeft. (Applaus bij de meerderheid)

Het incident is gesloten.

Wie de cijfers van de opeenvolgende
land- en tuinbouwtellingen door-
neemt, moet vaststellen dat er van-
daag de dag praktisch een stagnatie is.
Uit de veestapel-, landbouw- en tuin-
bouwtelling van 15 mei 1984 blij kt dat
er in ons land 3 1.391 varkensbedrij-
ven zijn die in totaal meer dan 5 mil-
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joen dieren tellen. Uit de telling van
15 mei 1985 blij kt dat er een lichte af-
name is van het aantal bedrijven en
een lichte toename van het aantal die-
ren. Ik bespaar u de cijfers voor het
pluimvee, maar zij vertonen dezelfde
tendens.

In de Provincie Limburg heb ikzelf
een onderzoek ingesteld. Hierbij
werd aan de verschillende gemeente-
besturen gevraagd hoeveel bouwver-
gunningen er voor de periode 1985-
1986 werden uitgereikt. De gemeen-
ten werden tevens verzocht het aantal
dieren te vermelden waarop deze aan-
vragen sloegen. Er werd eveneens ge-
vraagd om de nationaliteit te vermel-
den van de aanvragen van de vergun-
ning. Volgens deze enqu&te zijn de
cijfers gevoelig verhoogd.

In de periode 1985-september  1986
werden in Limburg bouwvergunnin-
gen afgeleverd voor 133 varkenshou-
derijen en 20 pluimveehouderijen.
Rekening houdend met berekende
gemiddelden kan worden gesteld dat
in voormelde periode Limburg 133
varkenshouderij en goed voor meer
dan 50.000 varkens, en 20 pluimvee-
houderijen goed voor meer dan
800.000 dieren ,,rijker” is geworden.
Wat de nationaliteit betreft van de
aanvragers ; het overgrote deel van de
vergunningen werd uitgereikt aan
Belgen. Slechts 8 van de 153 toegesta-
ne bouwvergunningen hebben be-
trekking op Nederlandse onderhori-
gen. Maar, dit kan ons een erg verte-
kend beeld geven.

Zo merkt de stad Maaseik in de marge
op dat een pluimveebedrijf van onge-
veer 250.000 dieren na aflevering van
een vergunning zou worden doorver-
kocht aan een Nederlander.

Deze praktijken schijnen in Limburg
meer voor te komen.

Mijnheer de Minister, ik kom tot mijn
eerste vaststellingen die ook uit de cij-
fers blijken. Ten eerste : de industrie
waarover sprake is voornamelijk ge-
concentreerd in het Vlaamse Gewest,
en ten tweede het aantal dieren en be-
drijven stagneert of neemt slechts
licht toe. Deze bedrijven zijn onder-

tussen wel
schotten.

oorzaak mestover-

In de praktijk zijn een aantal vormen
van mestoverschotten te onderschei-
den : er zijn bedrijfsmatige overschot-
ten, seizoensgebonden  overschotten,
regionale overschotten en, wat Vlaan-
deren betreft, mestoverschotten die
worden ingevoerd, voornamelijk uit
Nederland.

Alhoewel het aantal dieren en bedrij-
ven stagneert, wijst alles op een stij-
ging van mestoverschotten omdat de
oppervlakte aan landbouwgrond
voortdurend afneemt.

Deze overschotten zijn voornamelijk
geconcentreerd in sommige gebieden
van Vlaanderen. De voornaamste pro-
bleemgebieden zijn : het centrum en
het oosten van West-Vlaanderen, de
noorderkempen en ook en vooral de
Maaskant in Limburg.

Belangrijke studies werden in dit ver-
band uitgevoerd. Uit de berekeningen
ter zake bleek dat de belangrijkste
overschotten te melden vallen in de
Arrondissementen Tielt, Turnhout en
Roeselare. Kleinere overschotten
zouden zich concentreren in de Ar-
rondissementen Antwerpen, Maas-
eik, Gent, Brugge en Diksmuide.

Collega’s, ik bespaar u een aantal cij-
fers in verband met de berekening van
de mestoverschotten, uitgevoerd op
basis van verschillende normen : de
landbouwkundige norm, lange ter-
mijn, kort termijn, de fosfornorm. Al-
les wijst erop dat de overschotten va-
riëren tussen 300.000 ton en 3 miljoen
ton. Hieromtrent bestaan betwistin-
gen. Wel is men het erover eens dat
tussen 1950 en 1975 een verdubbeling
van de Belgische veestapel is opgetre-
den en bijgevolg ook een serieuze toe-
name van de mestoverschotten.

In 1981 bedroeg de totale mestpro-
duktie van de Belgische veestapel
meer dan 40 miljoen ton mest ; andere
studies spreken enkele jaren later van
een produktie van meer dan 50 mil-
joen ton. Slechts circa 2 miljoen ton
mest per jaar kan niet zinvol via het
land worden verwerkt, volgens de ene
studie ; andere studies komen tot veel
hogere hoeveelheden. OVAM bere-

kende in 1985 het overschot op 2,8
miljoen ton per jaar.

Andere berekeningen, uit het oog-
punt van natuur en milieu verricht, to-
nen aan dat bovenvermelde hoeveel-
heden schromelijk onderschat wer-
den, wanneer men vertrekt van de
ecologische norm. Er wordt aange-
toond dat er van 59.540 ton fosfaat per
jaar, te veel op onze akkers terecht
komt, dat de dierlijke mestproduktie
in hetjaar 1981 113.890 tonfosfaat be-
vatte en dat er, gelet op een produktie
van dierlijke meststof van meer dan
40 miljoen ton, bijgevolg een overaan-
bod zou zijn van ruim 2 1 miljoen ton
dierlijk mest per jaar.

Mijnheer de Minister, collega’s, het
probleem van de mestoverschotten is
bijgevolg een probleem met gevol-
gen.

Ik citeer u thans de belangrijkste eco-
logische gevolgen. Ten eerste is er de
verzuring van het milieu omdat uit de
stallen en tijdens het verspreiden van
mest een hoeveelheid ammoniak ver-
vluchtigt die in de atmosfeer in ver-
schillende verbindingen wordt omge-
zet. Hierdoor ontstaan verzurende
stoffen. Een tweede ecologisch gevolg
is een ernstige beïnvloeding van de
waterkwaliteit doordat een gedeelte
van de mest in het oppervlaktewater
terecht komt en doordat via recht-
streekse lozingen eveneens een deel
van de mest in het oppervlaktewater
komt.

Verontreiniging met mest veroor-
zaakt een verhoging in fosfaatgehalte
en komt neer op een accumulatie van
koper en een nitraatconcentratie.

Dit laatste is erg belangrijk - ik heb
het al in mijn inleiding gezegd - voor
de volksgezondheid gezien in ons
land zowel grond- als oppervlaktewa-
ter voor de drinkwaterbereiding wordt
gebruikt.

Hoe is nu de toestand in Vlaanderen
inzake de beïnvloeding van de water-
kwaliteit. Het Instituut voor Hygiëne
en Epidemiologie te Brussel kwam
reeds tot een aantal verontrustende
bevindingen. Bijna 40 procent van de
onderzochte putten zouden een te-
veel aan nitraten vertonen, namelijk

Vlaamse Raad
Handelingen Nr. 12
8 januari 1987 Problemen mestoverschotten 392



mg/l. 

nitraat- 

„zware 
	 beleidsmaatrege- 

mesto- 

bio-
land- 

35,8 	 42,4 
54,6. 	 mi- 

lieuheffingen 

gebreke 

wette- 
meststocka- 

mest- 
Vanvelt- 

mestban- 
mesto- 

plaat- 
landbouwafvalverwer- 

kwaliteitsverbete- 

milieuheffingen. 

zijn 

drijfmestoverschot- 
mestover- 

IJ- 
zer. 

Vanvelthoven een bijdrage. schotten in Vlaanderen ?

boven de nieuwe norm van 50 mg/l.
In de Provincie West-Vlaanderen zou-
den 40 procent van de onderzochte
putten eveneens een te hoog nitraat-
gehalte hebben. Uit een onderzoek
medio 1983 betreffende ,,zware meta-
len in Noord-Limburg” bleek dat het
ondiepe grondwater, de putwaters in
Limburg, ook zeer sterk verontreinigd
is.

Ook het drinkwater in Vlaanderen
vertoont groeiende nitraatproblemen.
Ik citeer u enkele gevallen. Ten eerste
is er de oppervlaktewinning in De
Blankaart bij Diksmuide. Het bekken
wordt gespijsd door het oppervlakte-
water uit de grachten en ook uit de IJ-
zer. Dit oppervlaktewater is zwaar be-
laden met nitraten. Ten tweede is er
de gemeente Bree waar het gehalte
aan nitraten voortdurend toeneemt.
Zo was er in 1977 een gehalte van
35,8 ; in 1982 was dat 42,4 ; in 1986 is
dat 54,6.

Er zijn ook nog andere probleemge-
bieden in ons land. Denken wij aan
Overijse waar er naargelang van de
drain een sterke of een minder sterke
stijging is van de aanwezigheid van
deze nitraten.

Mijnheer de Minister, in Nederland
heeft men het probleem van de mest-
overschotten veel vroeger onderkend
en pakt men het probleem ook van-
daag veel duidelijker en strenger aan.

Reeds in het begin van de zeventiger
jaren, 1972 in Gelderland ; 1974 in
Brabant en Limburg, werd in Neder-
land het drijfmestprobleem aange-
pakt met de oprichting van mestban-
ken, met als doel de mestoverschotten
te verzamelen, te distribueren naar
akkerbouwgebieden en met plaat-
singsmogelij kheden, efficiënt te tran-
sporteren en een kwaliteitsverbete-
ring na te streven.

De Nederlandse mestbanken worden
gesubsidieerd met 50 procent van de
werkelijke salaris- en apparaatkosten
en er worden transportsubsidies ver-
leend.

De bedrijven, die drijfmestoverschot-
ten aan de mestbank leveren, betalen
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De wet van 10 januari 1985 houdt een
verbod in tot vestiging en uitbreiding
van varkens- en pluimveehouderij be-
drijven in Nederland.

Vandaar de veronderstelling dat Ne-
derlanders hun aktiviteiten wel eens
naar Vlaanderen en naar Limburg
zouden kunnen verleggen.

Er dient vermeld dat het Nederlands
Ministerie van Landbouw van plan
zou zijn - zo bleek uit de pers enkele
maanden geleden - de uitvoer van
mestoverschotten van de intensieve
veeteeltbedrijven te stimuleren door
de heffing op de uitgevoerde mesto-
verschotten te halveren. Dit is dus een
financiële tegemoetkoming, een uit-
voerpremie voor de Nederlanders,
wanneer zij hun mestoverschotten
bijvoorbeeld naar Vlaanderen zouden
exporteren.

Mijnheer de Minister, geplaatst te-
genover al deze Nederlandse initiatie-
ven heb ik de indruk dat wij in Vlaan-
deren in gebreke blijven. Er is in het
verleden gesproken over de oprich-
ting en werking van mestbanken in
Antwerpen-Limburg enerzijds en
West- en Oost-Vlaanderen anderzijds.
Ook werd er gesproken over de wette-
lijke verplichting inzake meststocka-
ge in de bedrijven, zodanig dat niet te
pas en te onpas op ongeregelde tijd-
stippen meststoffen worden gedumpt.
Tevens is er in ons land gesproken
over een reglementering inzake de
mesttoediening, waarvan de hoeveel-
heid meststoffen, het tijdstip van toe-
dienen, het opleggen van normen het
voorwerp zouden uitmaken. In uw be-
leidsverklaringen was er ook sprake
van verder doorgedreven wetenschap-
pelijk onderzoek inzake de bouw van
een centraal biogasproducerend en
drijfmest- en landbouwafvalverwer-
kend bedrijf. Ten slotte is er de moge-
lijkheid van het opleggen van ernstige
milieuheffingen.

Mijnheer de Minister, van al die ini-
tiatieven is er op dit ogenblik weinig
terechtgekomen. Vandaar dat ik graag
antwoord zou krijgen op een aantal
vragen.

1. Welke is de hoeveelheid mestover-

Problematiek mestoverschotten

2. Heeft men inderdaad de ecologi-
sche gevolgen onderzocht en welke
zijn de resultaten ?

3. Hoe kijkt men in Vlaanderen aan te-
gen de Nederlandse beleidsmaatrege-
len ?

4. Welke initiatieven staan op dit
ogenblik op stapel ?

5. Wat denkt u van de hierna vermelde
concrete maatregelen :
a) De oprichting van een mestbank of
mestbanken in Vlaanderen ?
b) Het opleggen van de wettelijke ver-
plichting inake meststockage in be-
drijven ?
c) Het opleggen van landbouwkundi-
ge normen en milieunormen ?
d) Hoever staat het met ons doorge-
dreven wetenschappelijk onderzoek
inzake de bouw van het centraal bio-
gasproducerend en drijfmest- en land-
bouwafvalverwerkend bedrijf ?
e) Meent u niet dat wij ernstige mi-
lieuhefflngen moeten blijven voorop-
stellen en dat wij de meldingsplicht
ook wat landbouwafvalstoffen betreft
dwingend moeten doen respecteren ?

De Voorzitter : De heer Pillaert heeft
het woord.

De heer J.P. Pillaert (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, mijnheer de
Minister, collega’s, collega Vanvelt-
hoven heeft het in zijn uiteenzetting
uitvoerig gehad over en cijfermatig
goed aangetoond hoe het in Vlaande-
ren staat met de mestoverschotten die
we als het ware hebben aangekweekt
met het groeiend aantal varkens,
hoofdzakelijk in West-Vlaanderen en
Limburg. Hij heeft ook aangetoond
dat de streek met de grootste mesto-.
verschotten precies gelegen is in de
Arrondissementen Tielt en Roesela-
re. Deze mestoverschotten komen
hoofdzakelijk voor door de inplanting
van industriële bedrijven. Men moet
het niet zoeken bij de familiale bedrij-
ven maar eerder bij de nieuwe indus-
triële bedrijven, die mastodonten zijn
geworden met duizenden dieren en
die daarenboven zelf over geen grond
beschikken om deze mest te versprei-
den.

Dit alles heeft tot gevolg dat men nu
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W-Raadslid J.P. Pillaert drong er bij
de Minister op aan, bij de oplossing van
het mestoverschottenvraagstuk, in de
overgangsfase de familiale bedrijven te
sparen en eerder de industriële var-
kensproduktie af te remmen

reeds, vooral in het Arrondissement
Tielt, wordt geconfronteerd met pro-
blemen betreffende de kwaliteit van
het grondwater. Dit bevat inderdaad
te veel zware metalen en te veel nitra-
ten, zodat het, zowel voor mens als
voor dier, ondrinkbaar is geworden.

Ik wil niet nader ingaan op de analyse
die collega Vanvelthoven hier heeft
gemaakt. Ik zal mij beperken tot het
verwijzen naar een interessante stu-
die van Professor Verstraete. Na de
beschrijving van de toestand in het al-
gemeen, en het aanduiden van de pro-
bleemgebieden, stelt Professor Ver-
straete drie mogelijkheden voor om
het probleem van de mestoverschot-
ten op te lossen. Een eerste mogelijk-
heid is dat de overheid als bemidde-
laar zou optreden om het mest te ver-
spreiden en te brengen op plaatsen
waar de concentratie nog niet te hoog
is. Deze oplossing vergt de minste

. middelen.

Een tweede mogelijkheid is dat de
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overheid instaat voor het opslagen
van het mestoverschot, vooral in de
probleemgebieden, waarna dit over-
schot, naargelang van de behoeften,
kan worden afgenomen door landbou-
wers uit andere streken.

Een derde mogelijkheid is de oprich-
ting van een mestbank als dusdanig
met daarbij de nodige verwerkingsin-
stallatie om te komen tot een eindpro-
dukt waarvan de samenstelling vooraf
wordt bepaald en dus ook is gekend
zodat men weet hoe het produkt kan
worden gebruikt. Deze laatste moge-
lijkheid kreeg de mooie naam Fumo-
form.

In het Arrondissement Tielt, dat zoals
reeds werd gezegd een probleemge-
bied is, heeft het promotiecomité dat
zich bezighoudt met de verdediging
van de streekbelangen, geopteerd
voor deze laatste mogelijkheid. Pro-
fessor Verstraete zelf opteert echter
voor de tweede mogelijkheid om dan,
na verloop van tijd, over te schakelen
op de derde mogelijkheid.

Hoe dan ook, uit ondervinding weten
wij dat wanneer de overheid moet op-
treden het steeds een zekere tijd vergt
alvorens alles optimaal verloopt. De
tijd dringt echter in de streek van
Tielt, Roeselare en andere. Een ter-
mijn van drie tot vijfjaar, die gebrui-
kelij k is alvorens een overheidsbedrijf
goed functioneert is, in de huidige si-
tuatie, ondenkbaar. De bestrooiing en
de concentratie zijn te groot. Er zou
veel vlugger moeten worden ingegre-
pen.

Naast het antwoord op de vragen die
de heer Vanvelthoven heeft gesteld
zou ik ook van u, mijnheer de Minis-
ter, willen vernemen welke dringende
maatregelen u zal nemen om, vooral
in de probleemgebieden, de moeilijk-
heden op te lossen. Tevens wil ik u
vragen alvorens definitieve maatrege-
len te nemen, in de overgangsperiode
vooral de industriële ,,produktie”  van
varkens af te remmen en de familiale
bedrijven te willen sparen omdat zij in
feite niet verantwoordelijk zijn voor
het mestoverschot. Daarom kreeg ik
graag een antwoord op deze twee vra-
gen.

De Voorzitter : De heer Van Durme

Problematiek mestoverschotten

heeft het woord.

De heer W. Van Durme (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, mijnheer de
Minister, geachte collega’s, .het pro-
bleem van de mestoverschotten is
niet nieuw. Reeds jaren wordt, op
grond van wetenschappelijke gege-
vens, vanuit de milieubeweging de
aandacht gevestigd op de gevolgen
van een niets ontziende uitbreiding
van de bio-industrie.

Terwijl in andere landen al geruime
tijd maatregelen werden genomen om
ofwel de bio-industrie in te dijken, of-
wel de gevolgen ervan te beperken en
te regelen, laat ons land de zaken op
zijn beloop.

Zelfs een eenvoudige maatregel, in
voege in Duitsland, die het verbod op-
legt mest uit te rijden van oktober tot
februari, kan bij ons niet genomen
worden. Alleen ondergeschikte be-
sturen nemen soms initiatieven, zoals
het Westvlaams Provinciebestuur, en
dan nog vaak omdat de situatie on-
draaglijk werd. De nationale en de ge-
westregering grijpen niet in. Ver-
schuilt men zich achter het feit dat er
voorbereidend werk wordt verricht
om een sluitende wetgeving op te stel-
len ? Of durft men niet in te gaan te-
gen de belangen van groepen die de
veevoedermarkt beheersen ? Noch-
tans is het probleem dringend als men
de mening van de directeur-generaal
van OVAM mag geloven. In een inter-
view met de Stichting Leefmilieu ver-
klaarde hij dat het inzake overbemes-
ting voor sommige streken reeds vijf
over twaalf is. Het zal trouwens niet
aan OVAM liggen dat de laksheid van
de overheid verantwoordelijk is voor
de gevolgen van de overbemesting
voor milieu en economie.

Generatie op generatie hebben de
Vlaamse boeren ervoor gezorgd dat
het natuurlijk evenwicht werd be-
waard. Zij gebruiken oordeelkundig
en zorgvuldig de organische meststof-
fen en wonnen goede produkten op
een goede bodem.

Vanaf de jaren vijftig werd het even-
wicht verstoord door de grootschalige
industriële landbouw- en veeteelbe-
drijven, gestimuleerd door meststof-
fenproducenten en bepaalde boeren-
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organisaties. De kleinschalige, fami-
liale landbouwbedrijven werden ver-
drongen om plaats te maken voor
landbouwfabrieken. Deze veroor-
zaakten milieuproblemen, waarvan
men zich kan afvragen of ze nog om-
keerbaar zijn en zorgden ervoor dat
wij te maken krijgen met enorme
voedseloverschotten, die onbetaal-
baar worden. Tevens zorgt de bio-in-
dustrie ervoor dat wij medewerken
aan de uitbuiting van de Derde We-
reld door het importeren van levens-
noodzakelijk voedsel dat wij omzet-
ten in vleesbergen.

De bio-industrie is verantwoordelijk
voor de gigantische mestoverschot-
ten, die op hun beurt het leefmilieu in
grote mate verstoren. Het put- en
grondwater - dat is hier reeds gezegd
- wordt verontreinigd met nitraten,
zodat het ondrinkbaar wordt voor
mens en dier. Toen in het begin van
de jaren ‘70 Roel van Duyn in de Am-
sterdamse gemeenteraad beweerde
dat omstreeks het jaar 2.000 er geen
drinkwater meer voorhanden zou zijn,
werd hij uitgelachen en bestempeld
als een naïeveling. Het lijkt erop dat
Van Duyn, jammer genoeg, gelijk kan
krijgen. Ik hoef niet uit te wijden over
de bezoedeling van de oppervlaktewa-
ters, iedereen weet nu hoe alarme-
rend de toestand is. De overbemes-
ting echter wordt onvoldoende erva-
ren als gevaarlijk voor put- en grond-
water. Een deel nitraten dat niet door
planten wordt opgenomen en door de
bodem wordt vastgehouden, spoelt
uit en filtreert deels in de diepere
grondlagen. De uitspoeling is uiter-
aard afhankelijk van de hoeveelheid
meststof, het tijdstip van de bemes-
ting, de functie van de neerslag en de
bodemstructuur. Deze opsomming
zegt op zichzelf weinig. Ik houd het bij
één sprekend voorbeeld : de uitgere-
den mest in zandgrond gedurende de
winter zorgt ervoor dat alle nitraten
uitgespoeld worden. Nitraat zelf is on-
gevaarlijk, maar kan worden omgezet
in nitriet en dit is wel een gevaarlijke
stof, die blauwziekte bij zuigelingen
veroorzaakt. Tevens zijn er sterke aan-
wijzingen dat deze stof maagkanker
verwekt.

Volgens de Wereldgezondheidsorga-
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nisatie betekent een gehalte nitraat
boven de 50 mg per liter een gevaar
voor de volksgezondheid. De Europe-
se richtlijn is nog strenger en houdt
het bij 25 mg nitraat per liter. In de
Provincie Antwerpen werden 9 11 sta-
len putwater genomen tussen 1982 en
1984. Gemiddeld bevatten ze 54:5  mg
nitraten, dus ver boven de grens vast-
gesteld door de Europese richtlijn.
Het putwater is nagenoeg overal in
Vlaanderen ondrinkbaar en ook het
drinkwater van het vee wordt onge-
zond.

Moeten de boeren in de toekomst hun
dieren leidingwater geven, waar de
voor de dieren dodelijke grens van
200 mg per liter niet wordt bereikt ?

Op de BRT werd aan een wetenschap-
per de mening gevraagd over de pro-
blemen met de ozonlag. ,,Ach”, zei die
man, ,,het is één van de catastrofen die
boven ons hoofd hangen”. Wij staan
ook op het vlak van de waterverontrei-
niging aan het begin van een catastro-
fe. In de toekomst zullen ook de
grondwaterlagen die nu nog relatief
worden beschermd door een barriere
van humus of ijzer, verontreinigd wor-
den. Nu reeds zijn de rampzalige ge-
volgen in nitraatgevoelige gebieden
merkbaar. In Bree bijvoorbeeld is het
nitraatgehalte sinds 1977 met 10 mg
gestegen en zit deze waterwinning
met zijn 45 mg per litter binnenkort
aan de grens van 50 mg. Er zijn nog
meer verontrustende cijfers. In vier
Vlaamse Gemeenten bevat het lei-
dingwater méér dan 50 mg per liter
nitraten. Hoelang zal het nog duren
vooraleer deze situatie is veralge-
meend ?

Wij zouden het nog kunnen hebben
over andere aspecten van de overbe-
mesting, maar de tijd ontbreekt.

AGALEV eist dat er geen uitbreiding
van de bio-industrie meer mogelijk is.
In nitraatgevoelige gebieden moet ze
zelfs worden ingekrompen. De Groe-
nen pleiten voor een reconversie in de
landbouw : zij willen de afbouw van
grootschalige industriële bedrijven
naar milieuvriendelijke landbouw.

Ten slotte zal het de Minister niet niet
ontgaan dat de boeren zelf in het ver-
weer komen tegen de intensieve vee-

Problematiek mestoverschotten

houderij. Het lijkt erop dat milieu- en
boerenbeweging éen front zullen vor-
men. De vragen gesteld door collega
Vanvelthoven zijn duidelijk. Wij ho-
pen dat de antwoorden van de Minis-
ter even duidelijk zijn en dat ze aanto-
nen dat het Jaar van het Leefmilieu
mCér dan een uithangbord wordt,
méér betekent dan een aanzet naar
fundamentele oplossingen. (Applaus
op verschillende banken)

De Voorzitter : De heer Desutter heeft
het woord.

De heer M. Desutter (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, mijnheer de
Minister, collega’s, de problematiek
van de mestoverschotten is in West-
Vlaanderen welbekend.

Jaren geleden reeds werden onder im-
puls van het Provinciaal Bestuur stu-
dies ter zake uitgevoerd (GOM, WES,
Provinciaal Bestuur van Land en
Tuinbouw). Deze en andere organisa-
ties hebben het probleem ruim onder-
zocht.

Er zijn niet alleen studies over de hoe-
veelheid mestoverschotten over de
bemestingswaarde en allerlei andere
onderwerpen ter zake. In 1974 bij-
voorbeeld werd door de Provincie
West-Vlaanderen een proefproject
opgezet in samenwerking met het Mi-
nisterie van Volksgezondheid. Ook de
Dienst voor Nijverheidsbevordering
en de universiteit van Gent verricht-
ten een studie die 110 miljoen frank
kostte. Men heeft de produktie van
biogas onderzocht. Nog zes of zeven
andere projecten werden bestudeerd.
Telkenmale kwam men tot de conclu-
sie dat het project technisch mogelijk
was, maar financieel en economisch
niet haalbaar.

Er werd zelfs onderzocht - dat be-
wijst de creativiteit van de West-Vla-
mingen - of de LNG-tanker die vloei-
baar gas zal aanvoeren te Zeebrugge
en ledig terugkeert naar Algerije niet
kon worden ingeschakeld om mesto-
verschotten naar Noord-Afrika te voe-
ren om er de woestijnen vruchtbaar te
maken.

Technische oplossingen zijn daaren-
boven niet steeds minder milieube-
lastend, bijvoorbeeld bij het drogen
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ontstaat een onhoudbare reukhinder.

Haalbaar blij kt de stockagecapaciteit
in elk bedrijf te vergroten om de mest
daarna te vervoeren naar andere re-
gio’s waar geen overbemesting be-
staat, systeem dat in andere landen
wordt toegepast. In feite zou men per
bedrijf een soort mestbank aanleggen.
De kosten voor het vervoer kunnen
geregeld worden via een fonds dat ge-
spijsd wordt door een bijdrage van de
industriële bedrijven die de mest niet
op de aanpalende landerijen kunnen
verspreiden.

Er moet echter worden vermeden dat
er een soort vervalste concurrefitie
ontstaat tussen de bedrijven. Het ene
bedrijf moet betalen omdat het geen
aanpalende landerijen ter beschik-
king heeft en een ander bedrijf hoeft
niet te betalen omdat het wel over
naastliggende landerijen kan beschik-
ken.

Ik zou dan ook aan de Minister willen
vragen zeer voorzichtig en geleidelijk
aan het werk te willen gaan, vooral
wanneer nieuwe normen en nieuwe
heffingen worden opgelegd. De land-
bouwsector heeft daarmee reeds
meermaals moeilijkheden ondervon-
den.

Men kan beginnen met de registratie
van de bedrijven en de erbijhorende
gronden, een onderzoek naar het
soort mestoverschotten van varkens-,
vee en pluimvee, enzovoort.

Ik zou er vooral willen op aandringen
dat er voor het creëren van een fonds
geen overheidsinstelling zou worden
opgericht, maar dat u deze aangele-
genheid maximaal zou overlaten aan
private bedrijven die een erkenning
van uw Ministerie kunnen krijgen.
Het is de taak van de overheid te con-
troleren maar niet om dat te doen wat
door private instellingen, doorgaans
op meer efficiënte wijze, kan worden
uitgevoerd. Dit kan ook in coöperatief
verband. Wel zouden bestaande be-
drijven en instellingen kunnen wor-
den ingeschakeld voor de coördinatie
van projecten en ik denk hierbij aan
de provinciale instituten voor land- en
tuinbouw, zoals deze van Beitem bij

Roeselare.

Tevens wil ik erop wijzen dat men het
probleem der mestoverschotten niet
mag dramatiseren. In West-Vlaande-
ren, de Provincie bij uitstek wat de
varkenskweek betreft, heeft men bij
een onderzoek naar de toestand van
het grondwater geen overmatige hoe-
veelheid nitraten vastgesteld. Er is
dus geen reden om plots tC strikte be-
perkingen op te leggen. In de eerste
plaats moet de landbouwsector blij-
ven functioneren. Ook in Duitsland,
waar gedurende bepaalde maanden
geen mest mag worden uitgevoerd
zijn er nuances en uitzonderingen
zoals bijvoorbeeld bij groenbemes-
ting tijdens de verboden periode.

Ik wil terloops ook verwijzen naar het
wetsvoorstel van onze vroegere colle-
ga Godelieve Devos op de industriële
veeteeltbedrijven, sedert jaren inge-
diend in de Kamer en dat nu hopelijk
weldra zal worden goedgekeurd. Het
probleem der mestoverschotten had
reeds vroeger opgelost kunnen zijn
zoals trouwens door collega Devos
werd gewenst. Dat lag trouwens aan
de basis van haar wetsvoorstel.

Mijnheer de Minister, ik kan u enkel
vragen ook zeer voorzichtig te zijn
met het moratorium in verband met
de uitbreiding van de varkensteelt.

Er zijn heel wat jonge landbouwers
die zich willen vestigen en daarbij
heel wat moeilijkheden ondervinden.
Er zijn te veel koeien, de bietenteelt
wordt beperkt enzovoort. Als straks
ook geen dieren meer mogen worden
gekweekt omdat zij afval produceren
zoals elk levend wezen, dan hypothe-
keert men het landbouwersberoep op
een onaanvaardbare wijze.

Het probleem van de mestoverschot-
ten is niet eenvoudig op te lossen,
maar wij weten dat u een ontwerp van
decreet klaar hebt.

De CVP-fractie heeft vertrouwen in
uw beleid en in uw initiatieven ter za-
ke omdat zij weet dat u met de ver-
schillende betrokken bevolkingsgroe-
pen zult rekening houden.

De Voorzitter : Minister Lenssens
heeft het woord.

Minister J. Lenssens (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, geachte colle-
ga’s, alvorens de meer concrete vra-
gen van de heer Vanvelthoven te
beantwoorden, wens ik over dit be-
langrij k economisch en ecologisch
probleem twee zaken naar voren te
brengen ter attentie van de collega’s
Pillaert en Van Durme.

De heer Van Durme heeft gezegd dat
men blijkbaar niet durft ingaan tegen
bepaalde groepen. Ik vermoed dat hij
hiermee de industriële groepen in de
sector van de veevoeders bedoelt.

Collega Van Durme, dergelijke argu-
menten imponeren niemand meer in
dit halfrond en zeker mij niet. Naar
mijn mening is het ongehoord dat wij
hier telkens dusdanige sloganmatige
aantijgingen moeten horen.

De heer Pillaert heeft iets belangrijks
gezegd, namelijk dat er een zekere tijd
nodig is om alles in werking te stellen,
maar het wordt nu wel hoog tijd. Wij
hebben enkele jaren nodig gehad om
via een aantal studie-opdrachten de
noodzakelijke informatie te verwer-
ven. Tussen 1980 en 1985 is op dit vlak
door de overheid een grote inspan-
ning geleverd. Er werd een hele reeks
studie-opdrachten gegund. Er was de
studie van het Centrum voor Land-
bouwtechniek in opdracht van het
IWONL, de studie van Professor Ver-
straete in verband met de meststof-
fenverwerking en biogaswinning, de
studie van het Instituut voor Schei-
kundig Onderzoek te Tervuren om-
trent de ecologische gevolgen van be-
mestingen, de studie, die ook collega
Desutter heeft vermeld, van de DNB
- Dienst Nijverheidsbevordering -
met de RUG, en ten slotte de studie
van een verwerkingseenheid voor se-
cundaire organische grondstoffen,
uitgevoerd in 1984 die werd gefinan-
cierd door het Ministerie van Land-
bouw en de Vlaamse Gemeenschap.

Terecht hebben de collega’s Desutter
en Pillaert gezegd dat geen enkele van
deze studies tot op heden hebben ge-
leid tot een technisch en economisch
haalbare of bruikbare formule. Ik ver-
meld dit bij wijze van inleiding.

Ik kom nu tot de concrete vragen van
de heer Vanvelthoven. Zij vormen

Vlaamse Raad
Handelingen Nr. 12
8 januari 1987 Problematiek mestoverschotten 396



be- 
langwe 

geringe 

mest- 

bemestingsdosis-
landbouwpro- 

fosfaat-
mest- 

overbemes- 

mengmest 

afwij kingen 

bio-indus- 

mestover- 

var- 

grondwater-
oppervlaktewa- 

sen- 

afwach- 

Lenssens

een benadering ten gronde
langwe kkend dossier.

van dit be-

De bepaling van de mestoverschotten
is functie van de schaal waarop men
de problematiek benadert.

Grosso modo kan men zeggen dat op
arrondissementele schaal de mest-
overschotten in Vlaanderen op dit
ogenblik op twee miljoen ton per jaar
worden geschat bij bemestingsdosis-
sen, die een normale landbouwpro-
duktie waarborgen.

Wanneer men de zogenaamde fosfaat-
norm hanteert, bedragen deze mest-
overschotten ongeveer 2,800 miljoen
ton per jaar. Ik ga de cijfers omtrent de
subregionale spreiding van die over-
schotten niet herhalen, maar bevestig
wat verschillende collega’s hebben
gezegd, met name dat het probleem
zich sterk situeert in West-Vlaande-
ren en in iets mindere mate in Lim-
burg. Daar heeft men dan echter weer
het probleem van de invoer van bui-
tenlandse drijfmesten. In verband
met dit laatste probleem verwijs ik
naar het decreet van 24 januari 1984
betreffende de bescherming van het
grondwater, waarbij het dumpen van
buitenlandse drijfmest in Vlaanderen
gewoon verboden wordt en waarbij
enkel afwij kingen kunnen toegestaan
worden door de Colleges van Burge-
meesters en Schepenen van de be-
trokken gemeenten. Hier beschikt
men al bijna drie jaar over een wette-
lijk instument met een gedecentrali-
seerde vorm van uitzonderingen om
de overtollige buitenlandse mestover-
schotten buiten de Vlaamse grenzen
te houden.

De heer Vanvelthoven heeft gevraagd
wat nu volgens de gegevens in ons be-
zit de ecologische gevaren, risico’s en
gevolgen zijn van overbemesting. De-
ze zijn drieërlei.

Ten eerste, is er het risico en het ge-
vaar van uitspoelen van nitraten. Dit
is een relatief complex probleem,
want het houdt verband met drie
aspecten.

Eerste aspect : de aard van de bodem.
Kwetsbare bodems in dit verband zijn

de Maasvallei, de Brusseliaanzanden
ten zuiden van Leuven en het krijt in
het zuiden van Brabant en Limburg.
Gelukkig is er in deze gebieden een
relatief .geringe veebezetting op dit
ogenblik.

Tweede aspect : het tijdstip van het
toedienen van het mest. Het is het
meest schadelijk wanneer dit gebeurt
in de periode van november tot janua-
ri.

Derde aspect : de dosis mest, die
wordt toegediend.

Omtrent deze drie aspecten is een stu-
die lopend in opdracht van de Vlaam-
se Regering bij de KUL en bij de
RUG. De eerste fase van die opdracht
werd uitgevoerd in 1985 ; de tweede
fase wordt uitgevoerd in 1986-1987.
Beide studies hebben als doel vol-
doende informatie te verwerven om
de meest doeltreffende maatregelen
tegen nitraatuitspoeling te kunnen
nemen.

Het tweede risico van het overbemes-
ten is de ammoniakemissie. Bij toe-
diening van dierlijk mest, gaat een
deel ervan onder de vorm van ammo-
niak verdampen in de lucht. Ammo-
niak is een component van zure regen.

Op dit vlak zijn nog weinig weten-
schappelijke gegevens bekend. Pro-
fessor Vlassak bestudeert in opdracht
van de Executieve dit verschijnsel on-
der meer op proefvelden in de buurt
van Tielt, een centrum van bio-indus-
trie.

Een derde risico omvat de bodemver-
ontreiniging door zware metalen.
Vooral koper kan een probleem zijn
omdat dit vaak in relatief grote mate
werd en wordt toegevoegd aan var-
kensvoeders. Ik wens er wel aan toe te
voegen dat zeer recent de dosis koper
in varkenspoeder in Benelux-verband
drastisch werd verlaagd, wat de meest
aangewezen maatregel is, om deze
vorm van bodemverontreiniging te
bestrijden.

De conclusie in verband met het risi-
co is, dat er inderdaad een reëel ge-
vaar bestaat, zowel voor grondwater-
bezoedeling als voor oppervlaktewa-
terbezoedeling ; er is tevens een ge-

vaar voor luchtverontreiniging en een
gevaar voor bodemverontreiniging
door zware metalen.

Mijnheer de Voorzitter, collega’s, ik
ontken dus geenszins dat wij hier voor
een uiterst belangwekkend dossier
staan, met zeer belangrijke economi-
sche aspecten.

Collega Vanvelthoven heeft uitvoerig
de Nederlandse aanpak gesitueerd.
Hierbij moet ik echter stellen dat de
toestand in Nederland niet te vergelij-
ken is met de toestand in Vlaanderen.
Inderdaad, in Nederland worden de
mestoverschotten voorzichtig op 20
miljoen ton geraamd, wat 10 maal
meer is dan in Vlaanderen ; in Vlaan-
deren worden de mestoverschotten
op 2 miljoen ton geraamd.

Bovendien kan ik u zeggen dat wij ons
wel degelijk zullen laten inspireren
bij het nemen van de voorbereidende
maatregelen door de ervaringen die
men in Nederland heeft opgedaan. Zo
werd vastgesteld dat in Nederland het
systeem van de mestbanken weinig
zinvol is, wanneer deze niet gepaard
gaat met de begeleidende maatrege-
len op het vlak van onder meer de sen-
sibilisering van de landbouwers om,
bijvoorbeeld mengmest te gebruiken.

Welk is de aanpak in Vlaanderen ? De
heer Desutter waarschuwde voor een
moratorium.

Collega Desutter, ik sluit een zekere
vorm van moratorium niet uit in be-
paalde subgewesten van Vlaanderen.
Ik betwijfel echter of dit bij decreet
moet gebeuren ; dit kan perfect via
instructie aan onze administratie.

Bijvoorbeeld, wanneer in het Arron-
dissement Tielt of Roeselare aanvra-
gen voor exploitatievergunning voor
bio-industrieën ingediend worden,
waarvan men klaarblijkelijk weet dat
ze de problemen ter plaatse dermate
zouden verscherpen, ben ik van oor-
deel dat het de plicht van de Bestendi-
ge Deputatie is - of van de Executie-
ve wanneer het dossier in beroep
wordt gebracht - om ter zake de ver-
gunning te weigeren.

Dit is ten dele een antwoord op de
vraag wat er kan gebeuren in afwach-
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ting dat decretale of andere structure-
le maatregelen worden genomen. Een
moratorium, of toch een selectieve
politiek bij het verlenen van vergun-
ningen voor nieuwe vestigingen, biedt
ter zake mogelijkheden.

Collega’s, belangrijker is de structure-
le oplossing die ik thans aan het voor-
bereiden ben. Ik heb het reeds bij ge-
legenheid publiek gezegd, dat wij op
dit ogenblik in de eindfase zijn geko-
men van de voorbereiding van een
ontwerp van decreet. Ik hoop dit ont-
werp in de komende weken aan de
Vlaamse Executieve te kunnen voor-
leggen om het zo spoedig mogelijk bij
de Vlaamse Raad in te dienen. Het is
mijn bedoeling, indien materieel mo-
gelijk - u weet dat ook het advies van
de Raad van State moet worden inge-
wonnen - het voór het zomerreces in
deze Raad te behandelen.

Over de inhoud zal ik een paar punten
citeren, die als leidraad kunnen die-
nen, zonder dat ik echter in detail zal
treden. Wij leggen inderdaad nog de
laatste hand aan de definitieve versie.

Ik kan u wel zeggen dat in het ont-
werp-decreet zal worden voorzien in
het opleggen van bemestingsnormen,
het vastleggen van voorschriften voor
het gebruik en de opslag van drijf-
mest.

In het ontwerp-decreet zal verder wor-
den voorzien in de erkenning van
mestbanken die bij particuliere initia-
tieven kunnen worden opgericht,
zoals gesuggereerd door collega De-
sutter.

Mijnheer Desutter, ik moet er echter
onmiddellijk aan toevoegen dat,
mijns inziens, niet mag worden uitge-
sloten dat, indien het privé-initiatief
zou falen, de overheid zelf initiatieven
ter zake kan nemen.

Ten slotte zal ook op de veestapel een
milieuheffing worden ingevoerd die
de financiering moet waarborgen van
de mestbanken. Zonder in detail te
treden kan ik zeggen dat deze heffing
een progressief karakter zal moeten
vertonen, dit wil zeggen dat de tarie-
ven zullen stijgen naar gelang de

grootte van de bio-industriële bedrij-
ven, dus analoog met ons belastingsy-
steem.

Mijnheer de Voorzitter, collega’s, ik
meen, zonder al te veel in detail te tre-
den, een antwoord te hebben ver-
strekt op de meest pregnante vragen,
gesteld door verschillende collega’s.
Inzake dit probleem blijkt dat de ver-
schillende fracties van deze Raad de-
zelfde inzichten en bekommernissen
delen. Wij gaan wellicht niet allemaal
volledig akkoord met de wijze waarop
een oplossing moet worden geboden
aan deze problemen. De consensus
omtrent de vaststelling van een groot
ecologisch, economisch probleem is
zeer belangrijk en ik ben het met de
interpellanten eens dat daarvoor drin-
gend een structurele oplossing moet
worden gezocht. (Applaus bij de CW)

De Voorzitter : Het incident is geslo-
ten.

Interpellatie van de heer L. Vanveltho-
ven tot de heer J. Lenssens, Gemeen-
schapsminister van Volksgezondheid
en Leefmilieu, over de lozing van afval-
water afkomstig van de sector meststof-
fenfabrieken in de gewone oppervlakte-
wateren en in de openbare riolen

De Voorzitter : Aan de orde is de inter-
pellatie van de heer Vanvelthoven tot
de heer Lenssens, Gemeenschapsmi-
nister van Volksgezondheid en Leef-
milieu, over de lozing van afvalwater
afkomstig van de sector meststoffen-
fabrieken in de gewone oppervlakte-
wateren en in de openbare riolen.

De heer Vanvelthoven heeft het
woord.

De heer L. Vanvelthoven (op de tribu-
ne) : Mijnheer de Voorzitter, mijn-
heer de Minister, geachte collega’s, in
het Belgisch Staatsblad van 6 septem-
ber 1986 mocht ik het koninklijk be-
sluit lezen van 4 augustus 1986, tot
vaststelling van de sectoriële voor-
waarden voor de lozing in de gewone
oppervlaktewateren en in de openba-
re riolen van afvalwater afkomstig van

de sector van de meststoffenfabrie-
ken. Dit besluit zou aldus het ,,wette-
lijk kader” dienen te scheppen tot re-
gularisatie van de gipslozingen van
BASF-Antwerpen in de Schelde en
zou dienen te beantwoorden aan het
concrete voorstel dat u op 5 februari
1986 overgemaakt hebt aan mevrouw
Miet Smet, de bevoegde Staatssecre-
taris, zoals door u op deze tribune ver-
klaard op 13 februari 1986.

Wanneer ik echter dit dossier wat
grondiger bekijk, moet ik vaststellen
dat er met de vigerende wetgeving -
op zijn zachtst gezegd - gesold wordt.
Zo heb ik u met mijn schriftelijke
vraag nr. 73 van 16 januari 1986 ge-
meld dat BASF feitelijk geen afvalwa-
ter loost, maar wel een brij van gips,
verpompbaar gemaakt door het toe-
voegen van water uit het kanaaldok
B3, zodat deze afvaldumping in de
Schelde in tegenspraak is met artikel 2
van de wet van 26 maart 1971, die al-
leen de lozing van afvalwater toelaat.
In uw antwoord zegt u, - ik citeer - :
,,De lozing van BASF in de Schelde te
Antwerpen bestaat uit 2 stromen af-
valwater. Enerzijds proceswater dat
permanent geloosd wordt en ander-
zijds de vloeibaar gemaakte gips die
geloosd wordt bij afgaand tij”. U geeft
dus toe dat inderdaad de vaste stof
gips vloeibaar gemaakt wordt, doch u
bestempeld dit als afvalwater ! Dit
laatste lijkt me net té ver gezocht om
BASF ter wille te zijn.

Maar er is meer. Op 13 februari 1986
antwoordde u op de interpellatie van
mevrouw Maes dat ,,een bijkomende
studie door de Vlaamse Waterzuive-
ringsmaatschappij werd gevraagd aan
het Instituut voor Hygiëne en Epide-
miologie en de Dienst voor Bescher-
ming tegen Ioniserende Straling van
het Ministerie van Volksgezondheid,
in verband met de gevolgen van aan-
wezigheid van radioactieve spoorele-
menten in het geloosde water”.

Op 13 maart 1986 antwoordde u op de
interpellatie van de heer Gryp : ,,Ik
heb de Vlaamse Waterzuiverings-
maatschappij gevraagd rekening te
houden met de lange termijn en de
vergunning in de tijd te beperken. Er
is hiervoor een studie in uitvoering
waarvan de conclusies determinerend
zullen zijn”.
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Vanvelthoven dan 0,Ol microcurie per gram.

Mijnheer de Minister, voor zover ik,
als leek, dit heb begrepen, bedoelde u
een studie betreffende een doorgedre-
ven radiologische evaluatie van de
gipslozingen in de Schelde. Nu, bijna
een jaar later, zou ik het ten zeerste op
prijs stellen te mogen vernemen wel-
ke instellingen deze studie uitgevoerd
hebben. Hoe de financiering ervan ge-
beurde of meer bepaald BASF (mede)
financier is ? Wat is de stand van za-
ken ? Of is het u mogelijk mij nu exact
te zeggen, welke radioactieve nucli-
den voor het Schelde-estuarium ge-
kwantificeerd zijn in relatie tot de
bron van fosfaaterts ? Hoe concentre-
ren deze nucliden zich in de con-
sumptiewaren vis, mosselen en garna-
len ? Waar bevinden zich de contami-
natiezones ? Zijn er commerciële
vangsten in deze zones ? Wie zijn de
eventuele verbruikers van deze vis,
mosselen en garnalen en in welke ma-
te zijn er speciaal blootgestelde bevol-
kingsgroepen ? Hebben de resultaten
van deze studie, welke tot nu toe be-
komen zijn, degenen die verantwoor-
delijk zijn er inderdaad van overtuigd
dat er op korte en middellange ter-
mijn geen gevaar uitgaat voor de ge-
zondheid en het ecologisch systeem
van de Schelde door toedoen van de
gipslozing en er geen reden was om
een vergunning te weigeren ?

In verband met het aspect radioactivi-
teit van de gipslozing wil ik het hier
nog hebben over het koninklijk be-
sluit van 28 februari 1963 houdende
reglement op de bescherming van de
bevolking tegen ioniserende straling.
Het artikel 9 stelt immers dat de in-
richtingen van klasse IV aan geen en-
kele vergunning of aangifteformaliteit
onderworpen zijn. Nochtans zijn ze
gehouden de andere bepalingen van
dit reglement na te leven. Het artikel
3.1.d.3. stipuleert dat tot de klasse IV
behoren : de inrichtingen waar ra-
dioactieve stoffen in willekeurige hoe-
veelheid worden aangewend of in be-
zit gehouden, voor zover het natuur-
lijke vaste radioactieve stoffen betreft,
en de radioactiviteit minder dan 0,Ol
microcurie per gram bedraagt. Welnu,
dit laatste is het geval voor het fosfaat-
erts. Dit erts bevat onder andere het
zeer hoge radiotoxische nuclide ra-
dium-226 in een concentratie lager

Artikel 3.4.1. bepaalt tevens dat het
verwijderen van vloeibare radioactie-
ve afval in de wateren, bedoeld bij ar-
tikel 1 van de wet van 11 maart 1950
op de bescherming van de wateren te-
gen verontreiniging verboden is wan-
neer het gehalte aan radium-226 gro-
ter is dan 10 picocurie per liter. Het is
nu welbekend dat het gehalte aan ra-
dium-226 de gipslozingen van BASF
in de grootte-orde liggen van 1250 pi-
cocurie per liter of ca 125 x de gestel-
de limietwaarde. De BASF-gipslozing
kan dan ook niet geregulariseerd wor-
den zonder wijziging van het konink-
lijk besluit van 28 februari 1963. Hebt
u dan ook de bevoegde Staatssecreta-
ris een concreet voorstel tot wijziging
van het koninklijk besluit van 28 fe-
bruari 1963 overgemaakt, en zo neen,
wanneer zult u dit doen ?

Het moet u welbekend zijn dat mo-
menteel de bedrijven UCB-Zand-
voorde en Rhône-Poulenc hun gips
dumpen op het land. Met het konink-
lijk besluit van 4 augustus 1986 wordt
het voor deze bedrijven dan ook theo-
retisch mogelijk over te gaan tot dum-
ping van gips, respectievelijk voor de
Belgische kust en het kanaal Gent-
Terneuzen. Het is dan ook niet on-
denkbaar dat deze bedrijven binnen
afzienbare tijd met een dergelijke
aanvraag komen aandraven.

Er is dan ook nog Prayon-Rupel, dat
grote moeilijkheden ondervindt om
van zijn gips af te geraken op het land
en maar al te graag zou lozen in de Ru-
pel. Vermeld koninklijk besluit belet
dit echter, wat meer dan een wrange
nasmaak heeft opgewekt bij dit be-
drijf.

Laat ik ook het beruchte Tessenderlo-
Chemie niet vergeten, dat geen ogen-
blik zal aarzelen om de ,,regularisa-
tie”, die voor BASF zal gebeuren, ook
voor zichzelf op te eisen.

Als bij al is dit koninklijk besluit - en
de toepassing ervan, waarvoor u de
verantwoordelijkheid draagt - moge-
lijk concurrentievervalsend en een ge-
miste kans om alle producenten van
fosfaatmeststoffen te verplichten om
op betrekkelijk korte termijn over te
schakelen op nieuwe recyclagetech-

nieken enerzijds en het gebruik van
,,milieuvriendelijke” grondstoffen an-
derzijds.

Ik meen dat
te wijzen.

het mijn plicht is u daarop

De Voorzitter :
heeft het woord.

Minister Lenssens

Minister J. Lenssens (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, de vragen zijn
vrij precies en betreffen een concreet
dossier.

In toepassing van het koninklijk be-
sluit van 4 augustus 1986 tot vaststel-
ling van de sectoriële voorwaarden
voor de lozing in de gewone opper-
vlaktewateren en in de openbare rio-
len van afvalwaters afkomstig van de
sector meststoffenfabrieken, werd gis-
teren, op 7 januari 1987, door de direc-
teur van de Vlaamse Waterzuiverings-
maatschappij aan de NV BASF-Ant-
werpen een lozingsvergunning afge-
geven. De afvalwaters van dit bedrijf
dienen derhalve binnen de termijnen,
onder meer vermeld in artikel 6 van
de wet van 26 maart 1971 op de be-
scherming van de oppervlaktewate-
ren, aan de gestelde normen te beant-
woorden.

Een tweede vraag betreft de studie die
in mijn opdracht werd uitgevoerd, zo-
wel in het Instituut voor Hygiëne en
Epidemiologie als in het Studiecen-
trum voor Kernenergie te Mol. Ze
strekt ertoe de gevolgen op langere
termijn na te gaan van lozing in het
Schelde-estuarium van de radioactie-
ve spore-elementen in het gips. Deze
studie is nog niet beëindigd. Men ver-
werkt nu de meetgegevens van drie
monsternamecampagnes van het la-
boratoriumvaartuig Luctor. Deze
campagnes vonden plaats in maart
1986, in mei-juni 1986 en in oktober-
november 1986.

Volgens de.resultaten van deze studie
over de ecologische gevolgen op lan-
gere termijn van het lozen van gips
kan de vergunning van 7 januari 1987
worden aangevuld met bepalingen die
betrekking hebben op de radio-actie-
ve spore-elementen.

De heer Vanvelthoven heeft de stel-
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Lenssens

ling gehuldigd dat de lozingsvergun-
ning die gisteren werd afgegeven in
strijd is met het koninklijk besluit van
28 februari 1963, dat regels oplegt in
verband met radioactief afval.

Welnu, ik kan aan de heer Vanveltho-
ven zeggen dat reeds in 1980 de toen-
malige nationale Minister van Volks-
gezondheid en Leefmilieu in het Bul-
letin van Vragen en Antwoorden ant-
woordde dat de artikelen 33 tot en met
37 van het koninklijk besluit van 28 fe-
bruari 1963 handelend over de lozing
van radio-actief afvalwater slechts
toepasselijk zijn wanneer dit afvalwa-
ter afkomstig is van de in het besluit
bedoelde inrichtingen. Bedoeld wor-
den de nucleaire installaties. Vermits
dit voor BASF blijkbaar niet het geval
is, is het koninklijk besluit van 28 fe-
bruari 1963 op basis van deze inter-
pretatie niet van toepassing.

Wanneer de zopas geciteerde studie
echter zo uitwijzen dat bepaalde be-
perkingen in verband met radio-actie-
ve spore-elementen dienen opgelegd
te worden, kan de afgegeven lozings-
vergunning aangevuld worden. Dit is
overigens uitdrukkelijk bepaald in
één van de artikelen van de afgegeven
vergunning..

Collega Vanvelthoven had het ook
over de gemiste kans om concurren-
tievervalsing uit te sluiten in de sector
van de bedrijven die gipsafval produ-
ceren. De wet van 1971 inzake de be-
scherming van oppervlaktewater te-
gen verontreiniging laat slechts toe
sectoriële en bijzondere normen uit te
vaardigen die verband houden met de
kwaliteit van het afvalwater. Die wet
laat echter niet toe bepaalde produk-
tietechnieken, bepaalde procédés of
bepaalde grondstoffen in bepaalde
produkties te verbieden of te regle-
menteren. Dat is noch de bevoegd-
heid van de nationale, noch van de re-
gionale Regering. Hiermee meen ik
een precies antwoord te hebben gege-
ven op de precieze vragen van collega
Vanvelthoven.

De Voorzitter : Het incident is geslo-
ten.

Interpellatie van de heer J. Gabriels tot
de heer G. Geens, Voorzitter van de
Vlaamse Executieve, Gemeenschaps-
minister van Economie en Werkgele-
genheid, en de heer T. Kelchtermans,
Gemeenschapsminister van Onderwijs
en Vorming, over het standpunt van de
Vlaamse Executieve betreffende de be-
nadeling van de Vlaamse universiteiten
en het wetenschappelijk ondenoek in
Vlaanderen

De Voorzitter : Aan de orde is de inter-
pellatie van de heer Gabriels tot de
heer Geens, Voorzitter van de Vlaam-
se Executieve,’ Gemeenschapsminis-
ter van Economie en Werkgelegen-
heid, en de heer T. Kelchtermans, Ge-
meenschapsminister van Onderwijs
en Vorming, over het standpunt van
de Vlaamse Executieve betreffende
de benadeling van de Vlaamse univer-
siteiten en het wetenschappelijk on-
derzoek in Vlaanderen.

De heer Gabriels heeft het woord.

De heer J. Grabriels : Mijnheer de
Voorzitter, de financiële achteruit-
stelling van onze Vlaamse universitei-
ten is een onweerlegbaar feit. Alle
Vlaamse beleidsmensen moeten dit
grif toegeven, en hoe zouden ze ook
anders kunnen, al jaren tonen de be-
grotingscijfers immers een keiharde
realiteit : de Vlaamse universiteiten
worden financieel in hun expansie en
werking geremd omdat hun Waalse
tegenhangers een nationale voor-
keursbehandeling krijgen. Bij deze re-
gionale toewijsbare uitgaven houdt
het echter niet op. Studies die verder
graven in de berg van niet zo duidelij-
ke finncieringsmechanismen tonen
eenzelfde beeld voor heel de sector
wetenschappelijk onderzoek.

De ,,Belgische”verdeeltoestanden  be-
staan in alle sectoren van de begroting
voor wetenschapsbeleid, zowel in de
rechtstreekse als onrechtstreekse fi-
nanciering van de universiteiten, in
de ondezoeksprogramma’s, in het toe-
gepast onderzoek in landbouw en in-
dustrie enzoverder.

In het meest recente jaarverslag van
de VLIR wordt dit nogmaals klaar en
duidelijk gesteld : ,,De Vlaamse ach-
terstelling wordt weggemoffeld. Het

kredietpakket waarvan men de com-
munautaire verdeling kan achterha-
len wordt de jongste jaren steeds klei-
ner. Dat zelfs tal van parlementaire
vragen hierop geen antwoord bieden
is een teken van een bewuste politiek
van ondoorzichtigheid”.

Zonder hier nogmaals op de gedetail-
leerde cijfers in te gaan - deze zijn ge-
noegzaam bekend - kunnen we ge-
rust stellen dat de Vlaamse universi-
teiten jaarlijks een dikke drie miljard
frank te weinig middelen toegewezen
krijgen, alleen nog maar voor wat de
Belgische kredieten betreft en alleen
maar bij de gratie van een regering die
toestaat dat aan de andere kant van de
taalgrens een universitair beleid
wordt gevoerd dat anders is en duur-
der, maar dat wel voor 60 procent door
Vlaanderen wordt betaald.

Dit moet toch wel een doorn in het
oog zijn van een Voorzitter van een
Vlaamse Regering die, bij voorbeeld
door zijn technologiebeurzen, de in-
druk geeft veel belang te hechten aan
de wetenschappelijke onderbouw van
de Vlaamse economie. Heeft hij ooit
al eens laten becijferen welke de eco-
nomische spinn-off zou zijn van een
jaarlijkse meerinvestering van 3 mil-
jard frank in Vlaamse universiteiten
en wetenschappelijk onderzoek ?
Door deze zware benadeling in deze
sector wordt de toekomst van Vlaan-
deren op een onaanvaardbare wijze
gehypothekeerd.

In het wetenschappelijk onderzoeks-
domein is daarbij ook de Europese fi-
nanciering van onderzoeksprojecten
aan onze universiteiten van belang.
Over de periode 1979-1985 komen we
tot een verdeling van 62 procent voor
de Franstalige en 27 procent voor de
Nederlandstalige universiteiten. De-
ze wanverhouding kunnen we volle-
dig toeschrijven aan het beleid van
een centrale - nota bene Vlaamse -
Minister van wetenschapsbeleid die,
met medeweten van de Vlaamse
meerderheidspartijen en van de
Vlaamse deelregering, ongestoord
zijn gang kan gaan.

Nochtans is de consensus over de
noodzaak aan het beëindigen van de-
ze achterstelling in Vlaamse universi-
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taire kringen meer dan ooit aanwezig.
Talrijke rectoren wezen reeds op een
dringende nood aan federalisering
van het universitair onderwijs, willen
we niet tot een intellectueel achterge-
steld gebied gedoemd worden. Talrij-
ke Vlaamse politici, waaronder ook
gemeenschapsminister T. Kelchter-
mans, formuleerden reeds deze eisen.
Op een voorlichtingsvergadering van
de Leuvense vereniging van professo-
ren, assistenten en navorsers, samen
met de Stichting Vlaamse Leergan-
gen, georganiseerd op 28 november
1986 kwam duidelijk tot uiting dat de
Vlaamse universiteiten deze toestand
meer dan beu zijn. Zij nemen het niet
meer dat Vlaamse politici in de cen-
trale en in de deelregering deze situa-
tie gewoon laten wat ze is.

Tijdens deze voorlichtingsvergade-
ring werden concrete voolstellen  ge-
daan om de Vlaamse benadeling te
keren.

1. Er moet een Vlaamse inhaalbewe-
ging komen waarbij in de toekomst 60
procent van de middelen voor Vlaam-
se universiteiten en 40 procent voor
de Franstalige worden gereserveerd.

2. De politieke onwil en de politieke
inertie tot federalisering van het uni-
versitair onderwijs moet worden af-
gestraft.

3. De overheidsbudgetten voor we-
tenschappelijk onderzoek moeten
worden gesplitst zoals voor 1978 het
geval was.

4. De bevoegdheden en de middelen
inzake universitair onderwijs moeten
volgens rechtvaardige verdeelsleutels
gefederaliseerd worden.

In de overtuiging dat de kansen om
aan het universitair onderwijs deel te
nemen voor alle jongeren in Vlaande-
ren en Wallonië gelijk moeten zijn,
betekent deze verdeelsleutel het aan-
deel in de bevolking, met name 60N/
40F.

Het is duidelijk dat de Vlaamse uni-
versiteiten aansturen op concrete ac-
ties om hun eisen in te willigen. Met
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woorden alleen zijn zij niet gediend.
Jaar in, jaar uit zien zij de kansen en
de mogelijkheden die in de aange-
haalde miljarden frank vervat zitten
aan zich voorbij gaan. Daarbij komt
dat hun belang in wezen samenvalt
met het belang van de ganse bevol-
king en in het bijzonder met dat van
de Vlaamse jongeren.

Van de centrale Regering hoeven zij
hierbij geen steun te verwachten. In-
derdaad, de actualiteit van de laatste
maanden heeft nog maar eens duide-
lijk aangetoond dat deze Regering de
Vlamingen niet goed gezind is. De
aanslepende Happart-comedie. Re-
cente belangrijke overheidsbestellin-
gen, de ontwikkelingen in het R’IT-
dossier, de belachelijk opgeblazen
overheveling van bevoegdheden en
nog zeer recent bij het zogenaamde
Sylvesterakkoord, in alle dossiers
waarin Vlaanderen eisende partij is,
worden de discussies vaak zo gemani-
puleerd dat Vlaanderen er als inleve-
rende partij uit de bus komt.

Tot spijt van Vlaanderen moeten we
zelfs vaststellen dat onze eigen deelre-
gering in diverse van deze discussies
mee aan tafel zit en zich telkenmale
de kaas van de boterham laat wegpik-
ken.

Tot spijt van Vlaanderen, ik herhaal
het, want als de centrale Regering het
vertikt op de Vlaamse eisen in te gaan,
dan zou de Vlaamse deelregering des
te sterker op deze eisen moeten hame-
ren en, waar nodig, dwarsliggen. Tot
hiertoe bleef het echter telkens bij
woorden ; veel geblaat en weinig wol.

Telkens wanneer de Vlaamse deelre-
gering bij onderhandelingen betrok-
ken werd, liep zij met straffe eisen
naar de publieke opinie om te bewij-
zen hoe Vlaams zij wel mag zijn. Den-
ken we maar aan de 90 miljard frank
die dringend moesten worden overge-
heveld. Achteraf bleek meestal dat zij
die eisen sneller inslikten dan uitspra-
ken en dat zij zich braaf naar de richt-
lijnen van Martens-VI schikte.

Wij vrezen dat ook in de aangelegen-
heid van het universitair onderwijs dit
voor een zoveelste keer het geval zal
zijn. Voor de recente onderhandelin-
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gen tussen centrale Regering en de
deelregeringen heeft de Gemeen-
schapsminister. van Onderwijs - en
wij betreuren dat hij momenteel niet
in de vergadering aanwezig is ; blijk-
baar gaat het om een voor hem onbe-
langrijke interpellatie - een concreet
voorstel uitgewerkt om meer onder-
wijsbevoegdheden naar de Gemeen-
schappen over te hevelen. Dit voor-
stel sloeg op een geheel van afgelijnde
pakketten waaronder ook het univer-
sitaire onderwijs. Het voorstel, zo zei
hij, moest in de onderhandelingen
worden betrokken, maar wat blijkt . . .
helemaal, niets ervan werd gereali-
seerd. In plaats daarvan durfde de
Voorzitter van de deelregering met
een peulschil in handen nog beweren
dat hij zijn grote slag had thuisge-
haald. De Gemeenschapsminister
van onderwijs van zijn kant betreurde
achteraf dát het zogenaamde Geens-
akkoord de verdere federalisering on-
derbracht in de koelkast van een tech-
nische werkgroep. De Vlaamse uni-
versiteiten blijven voor lange jaren in
de kou staan.

Mijnheer de Voorzitter, geachte colle-
ga’s, ik kom tot mijn besluit. De Voor-
zitter en de Gemeenschapsminister
kennen de eisen van de Vlaamse uni-
versiteiten. Zij weten dat Vlaanderen
op dit vlak op een schandalige wijze
wordt benadeeld. Van belang voor
Vlaanderen is echter hun houding ten
opzichte van deze eisen. Is er in de
Vlaamse Regering een politieke wil
aanwezig om het onderwijs, inbegre-
pen het universitair onderwijs, te fe-
deraliseren ? Wat heeft men daarvoor
over ?

Meer nog, de tijd van woorden zonder
daden moet definitief voorbij zijn. De
Vlaamse regering moet concrete stap-
pen zetten om deze doelstellingen te
bereiken. Welke acties zal zij hiervoor
ondernemen ?

Het beleid dat de centrale Regering
Martens VI nu voert, samen met het
gebrek aan enige strijdbare strategie
vanwege de Regering Geens, zal
Vlaanderen immers zeer duur komen
te staan. Het feit alleen van te pas en
te onpas te verkondigen dat wij het
toch zo goed doen helpt ons geen zier
vooruit. Als u dan nog toestaat dat te-
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gelijkertijd de bouwstenen voor de
Vlaamse toekomst verbrijzeld worden
dan doet u meer kwaad dan goed voor
Vlaanderen.

Ik wens u drie concrete vragen, die ik
u reeds heb overhandigd, te stellen.

1. Welk is de reactie van de Vlaamse
Regering op de gerechtvaardigde ei-
sen van de Vlaamse universiteiten ?

2. Is in de Vlaamse Regering de wil
aanwezig om het onderwijs, inbegre-
pen het universitair onderwijs, te fe-
deraliseren ?

3. Welke stappen zal de Vlaamse Re-
gering concreet zetten om deze doel-
stelling te bereiken ?

Mijnheer de Voorzitter, mijnheer de
Voorzitter van de Executieve, ik kan
bij deze korte interpellatie slechts één
besluit trekken. Als men hier in
Vlaanderen, in de Vlaamse Regering,
niet eens een strategie ontwikkelt om
die Vlaamse eisen kracht bij te zetten
dan vraag ik mij af welke de zin is van
de Vlaamse Regering. Wordt het niet
hoog tijd dat u voor de Vlaamse bevol-
king ook doet wat u zegt in plaats van
Flanders’ Technology te organiseren
en voor de rest Vlaanderen dag in dag
uit te laten bedriegen ? (Applaus bij de
VU)

De Voorzitter : Minister Geens heeft
het woord.

Minister G. Geens (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, dames en he-
ren, in afspraak met mijn collega, Mi-
nister Kelchtermans, zal ik antwoor-
den op de interpellatie die door de
heer Gabriels werd gehouden.

Zoals hij en zoals vele anderen heb
ook ik met belangstelling kennis ge-
nomen van wat Rector Adams, de
Voorzitter van de VLIR, heeft gezegd
op de vergadering van de Vlaamse
Vereniging van Professoren van de
Vlaamse Leergangen op 28 november
1986 te Leuven. Ik meen dat het niet
slecht is even terug te grijpen naar de
conclusie van het onderzoek waarop
deze vergadering steunt.
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Er is een eerste element, met name
dat niet alle begrotingsgegevens voor
wetenschapsbeleid regionaal of com-
munautair kunnen worden opge-
splitst. Dit geldt voor 60 à 65 procent
van de budgettaire gegevens. Het is
niet juist, mijnheer Gabriels, dat dit
aandeel dat opsplitsbaar is van jaar tot
jaar vermindert. Er is in het geheel 35
miljard frank opsplitsbaar terwijl het
totale begrotingsprogramma voor we-
tenschapsbeleid - ik neem de cijfers
van Professor Adams - 55 miljard
frank bedraagt.

Ik betreur zoals velen dat het niet mo-
gelijk is dit verder op te splitsen. Er
zijn een aantal instellingen die een na-
tionaal karakter hebben, waar men
duidelijk geen opsplitsing kan door-
voeren. Dit is trouwens ook het geval
voor de deelname aan internationale
programma’s. Aan de hand van de ge-
gevens die wij van jaar tot jaar kennen
is het nogal evident dat de verdeling
voor Vlaanderen nog altijd nadelig is.
Zo zouden in 1984 - laatste jaar waar-
over wij gegevens beschikbaar heb-
ben - 48,7 procent van deze middelen
naar Nederlandstalige instellingen
gegaan zijn, en 5 1,3  naar Franstalige
universitaire instellingen. Als u dit
plaatst tegenover een meer gefun-
deerde verdeling, waarbij men zich
steunt op het aantal Belgische afge-
studeerden van de tweede cyclus -
een criterium dat trouwens sedert ve-
le jaren wordt gebruikt voor een aan-
tal wetenschappelijke fondsen en dat
een evolutieve ontwikkeling toelaat
en direct aansluit bij de kandidaten
voor het wetenschappelijk onderzoek
- dan is het evident dat de achter-
stand nog steeds belangrijk is want de
verdeelsleutel is 56,7 procent voor de
Nederlandstaligen, 43,3 procent voor
de Franstaligen. Als wij dan even de
vergelijking maken met de middelen
dan komen wij tot 56,7 procent van de
Nederlandstalige gediplomeerden
met 487 procent van de middelen.
Voor de Franstalige gediplomeerden
komt men tot 43,3 procent maar met
51,3 procent van de middelen. Het is
duidelijk dat er nog steeds een belang-
rijke achterstand bestaat ofschoon -
en dat mogen wij ook niet verhelen -
de toestand de jongste jaren vooral
aanzienlijk is verbeterd meer bepaald
vanaf 1982, vermits sindsdien de ach-
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terstand van jaar tot jaar wordt inge-
haald. Het is ontegensprekelijk dat
het evenwicht nog altijd niet is her-
steld. Daarvoor kunnen vele redenen
worden aangehaald, ook van objectie-
ve aard. Zo is er het feit dat de Frans-
talige studenten in dit land procen-
tueel naar duurdere studierichtingen
gaan dan de Nederlandstaligen. Dit
element is evenwel ingebouwd in de
structuur en de financiering van de
universiteiten en kan niet worden toe-
geschreven aan bepaalde politieke
criteria die zouden kunnen worden
naar voren geschoven met het oog op
de verdeling in een of andere zin. Het
gaat gewoonweg om objectieve ele-
menten.

Het fundamenteel probleem, waarop
u ook heeft gealludeerd, is dat het toe-
gepast wetenschappelijk onderzoek
alleen voor de materies die tot de Ge-
west- en Gemeenschapsbevoegdhe-
den behoren is gecommunautariseerd
terwijl het fundamenteel onderzoek
met inbegrip van gans de universitaire
financiering een nationale aangele-
genheid is. Ik weet wel dat het onder-
scheid tussen ,fundamenteel” e n
,,toegepast” al een zeer moeilijk crite-
rium is, vermits deze twee sterk bij
mekaar aanleunen, maar de wet del%
nieert het zo. Wat, wij daar geleidelijk
aan doen, is de notie en de inhoud van
het toegepast wetenschappelijk on-
derzoek verruimen opdat op die
manier middelen kunnen worden
overgedragen naar de Gemeenschap-
pen en Gewesten in afwachting dat de
basiswetten op de structuur van dit
land worden gewijzigd.

Zo kom ik tot het tweede punt : quid
met het onderwijs ? U weet dat wij op
27 april 1983 een standpunt hebben
ingenomen over de communautarise-
ring van het onderwijs. Dat standpunt
werd geformuleerd door de vier
Vlaamse partijen en werd overgeno-
men in de beleidsnota van de huidige
Executieve. Wij hebben duidelijk ge-
zegd dat dit standpunt de leidraad zal
zijn bij de onderhandelingen met de
nationale Regering over de concrete
uitvoering van artikel 59bis van de
Grondwet.

Een belangrijk element in dit stand-
punt van 27 april 1983 is in de eerste
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plaats dat wij streven naar een volledi-
ge communautarisering van het on-
derwijs. Dit is slechts mogelijk mits
wijziging van artikel 59bis, 6 2,2’ van
de Grondwet. Maar in afwachting
daarvan zullen wij een eerste fase in
de communautarisering van het on-
derwijs verwezenlij ken, namelijk de
volledige uitvoering van het huidige
artikel 59bis, $ 2. Naast de uitzonde-
ringen die momenteel op een groot
pakket van de middelen betrekking
hebben, kan toch reeds heel wat wor-
den verwezenlij kt in voorbereiding
van de tweede fase, namelijk de com-
munautarisering van het onderwijs na
grondwetswij ziging.

Wat de eerste fase betreft, vereist de
uitvoering van het huidige grondwets-
artikel een gemeenschappelijke in-
ventaris van de uitzonderingen opge-
nomen in artikel 59bis. Ik stel even-
wel vast dat die voorwaarden nog niet
zijn vervuld zodat wij de jongste j aren
niet veel vooruitgang hebben ge-
boekt.

Ik kom nu terug op wat u de uitvoe-
ring hebt genoemd van het Sint-An-
naplan, namelijk het akkoord van 25
november. Wij zijn daarin overeenge-
komen dat de Regering en de Execu-
tieven de voorbereiding van de grond-
wetsherziening op basis van artikel
59bis zullen aanvatten. Dit was nieuw
want in het nationaal Regeerakkoord
staat alleen dat de Regering, op grond
van een akkoord bereikt in haar
schoot, een ontwerp van verklaring tot
herziening van de Grondwet zal indie-
nen ten einde, mits waarborgen voor
de gelijkwaardige behandeling van al-
le onderwijsnetten, belangrijke her-
vormingen en de overdracht van de
bevoegdheid inzake onderwijs aan de
Gemeenschappen mogelijk te maken.
Voor 25 november lag het initiatief
volledig bij de nationale Regering. Er
werd nu overeengekomen dat de na-
tionale Regering en de gewestelijke
Executieven samen de grondwetsher-
ziening zullen voorbereiden. Wij zul-
len erop aandringen dat de werkzaam-
heden spoedig worden aangevat zodat
de voorbereiding grondig kan gebeu-
ren.

Wat het wetenschappelijk onderzoek
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betreft wil ik het volgende zeggen.
Het pakket van het toegepast weten-
schappelijk onderzoek wordt steeds
groter zodat andere verdeelsleutels
kunnen worden toegepast en de be-
voegdheid van de Gewesten en de Ge-
meenschappen kan doorwegen. Wij
zijn erin geslaagd het toegepast we-
tenschappelij k onderzoek dat plaats-
vindt in de nijverheid, enerzijds via
het Instituut voor Wetenschappelijk
Onderzoek in Nijverheid en Land-
bouw en anderzijds via de prototypes
en het Fonds voor Industriële Ver-
nieuwing, bijna integraal over te he-
velen naar de Gewesten door de mid-
delen over te dragen aan het Fonds
voor Industriële Vernieuwing waar zij
onder een gunstiger verdeelsleutel
vallen aangezien voor de inspannin-
gen die worden gedaan op het stuk
van de industriële vernieuwing reke-
ning wordt gehouden met de verloren
gegane arbeidsplaatsen in de drie Ge-
westen. Langs ristorno’s werden we-
tenschappelij ke instellingen overge-
bracht naar de Vlaamse Gemeen-
schap. Het betreft hier het Studiecen-
trum voor Kernenergie te Mol, dat in
het hele pakket naar de Vlaamse Ge-
meenschap is overgeheveld.

Toen ik de draagwijdte van dit ak-
koord heb toegelicht heb ik hier reeds
gezegd dat dit een belangrijk element
is omdat het een instelling betreft die
een hefboomfunctie kan uitoefenen
in het industrieel beleid van Vlaande-
ren.

Het is misschien goed er even aan te
herinneren dat wij, drie jaar geleden,
de eis hebben geponeerd dat de hef-
bomen van het industrieel beleid naar
de Vlaamse Regering zouden worden
overgeheveld. Wat toen een eisenpak-
ket was is nu in grote mate gereali-
seerd aangezien de middelen voor het
toegepast industrieel onderzoek, op
een kleinc fractie na, naar de Gewes-
ten zijn overgebracht, niet volgens de
gewestelijke verdeelsleutel maar wel
via ristornering of via de FIV-sleutel.
Mijnheer Schiltz, daarover hebben
wij destijds nog in de Executieve ge-
discussieerd en wij hebben dit toen
aanvaard.

Ik wil enkel zeggen dat op het domein
waar wij bepaalde zaken kunnen af-
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dwingen, vooruitgang wordt geboekt.

Toch moet ik vaststellen dat op het
vlak van het overhevelen van het on-
derwijs naar de Gemeenschappen,
het overbrengen van de universitaire
financiering en de middelen naar het
fundamenteel onderzoek, wij van
Franstalige zijde tot nu toe op geen
enkele medewerking hebben kunnen
rekenen. Ik herhaal nogmaals dat wij,
voor de herziening van de Grondwet
en meer bepaald van artikel 59bis, een
concrete afspraak hebben gemaakt
om dit samen met de nationale Rege-
ring voor te bereiden zodanig dat de
volgende grondwetgevende vergade-
ring deze zaak ook kan regelen. (Ap-
plaus)

Indiening van moties

De Voomitter  : Door de heren Van Oo-
teghem en Vandekerckhove werd tot
besluit van deze interpellatie een met
redenen omklede motie ingediend die
luidt als volgt :

,,De Vlaamse Raad,

- gehoord de interpellatie van de heer
Gabriels en het antwoord van de
Voorzitter van de Vlaamse Executie-
ve ;

- eist van de Vlaamse Regering dat zij
de nodige stappen zou ondernemen
om van de nationale Regering een
rechtvaardig aandeel af te dwingen
voor de middelen ten bate van de
Vlaamse universiteiten en van het we-
tenschappelij k onderzoek in Vlaande-
ren.”

Tevens werd door de heren Verhae-
gen en Van den Broeck een eenvoudi-
ge motie ingediend, die luidt als
volgt :

«De Vlaamse Raad,

- gehoord de interpellatie van de heer
Gabriels tot de heer Geens, Voorzit-
ter van de Vlaamse Executieve, Ge-
meenschapsminister van Economie
en Werkgelegenheid, en de heer T.
Kelchtermans, Gemeenschapsminis-
ter van Onderwijs en Vorming, over
het standpunt van de Vlaamse Execu-
tieve betreffende de benadeling van
de Vlaamse universiteiten en het we-
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tenschappelij k onderzoek in Vlaande-
ren ;

- gehoord het daarop door de Minis-
ter verstrekt antwoord ;

- gaat over tot de orde van de dag.»

Overeenkomstig artikel 5 1, punt 7 van
ons Reglement zal de Raad zich daar-
over tijdens een volgende openbare
vergadering moeten uitspreken.

Het incident is gesloten.

Interpellatie van de heer L. Dierickx tot
de heer P. Dewael, Gemeenschapsmi-
nister  van Cultuur, over de herstructu-
rering van de Opera voor Vlaanderen

De Voorzitter : Aan de orde is de inter-
pellatie van de heer Dierickx tot de
heer Dewael, Gemeenschapsminister
van Cultuur, over de herstructurering
van de Opera voor Vlaanderen.

De heer Dierickx heeft het woord.

De heer L; Dierickx (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, ik betreur het
dat wij zo haastig moeten spreken
over de lyrische kunsten, over de mu-
ziek. De muziek verzacht de zeden en
kent geen grenzen, maar wel de gren-
zen van de tijdbeperking.

De vraag is niet of politici en politieke
bewegingen ,,ook wel eens iets doen”
voor kunst en cultuur, maar wel welke
plaats kunst en cultuur innemen in
hun fundamentele leerstellingen.

Cultuurbeleid begint niet nà het eco-
nomisch beleid maar ligt besloten in
een kritiek van de economische doc-
trines (ook wetenschap genoemd) die
als broer en zus geboren zijn uit de in-
dustriële revolutie, die alle lijden aan
het monetaire reductionisme en die
bij het beschrijven en meten van de
welvaart en rijkdommen der naties
geen rekening houden met de natuur-
lijke en culturele patrimonia, waarop
alle burgers een recht van vruchtge-
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bruik hebben en die we daarom moe-
ten in stand houden, reproduceren,
verrij ken en uitbreiden.

De Opera voor Vlaanderen moet de
grootst mogelijke steun genieten van
de zijde van de openbare besturen
omdat Vlaanderen door middel van
deze opera aansluiting vindt en be-
houdt met een zeer belangrijke tak
van het Europese cultuurpatrimo-
nium, namelijk de lyrische kunsten.
De opera is voor velen een vorm van
intens kunstbeleven, waarin gelijktij-
dig literaire, dramaturgische, plasti-
sche, choreografische en vooral de
kunst van de componist en van de vo-
cale en instrumentale vertolker vaak
gelijktijdig aan bod komen. Boven-
dien behoort de opera, in tegenstel-
ling tot film, televisie en fonoplaat,
nog steeds tot het domein van het re-
latief kleinschalige, waarin de mens
mens kan zijn en in een direct contact
mensen kan ontmoeten in de uitoefe-
ning van de kunst en in het beluiste-
ren en het aanschouwen ervan.

Het is wellicht nuttig dat de actuele
problemen van de Opera voor Vlaan-
deren aanleiding zijn voor een debat

over de rol van de opera in een ge-
meenschap van 5 miljoen inwoners
waarin twee Steden een lange opera-
traditie hebben gekend, Antwerpen
en Gent.

In dit probleem staat centraal de rela-
tie tussen de overheid en de kunstwe-
reld, in dit geval de lyrische kunsten.

Staande voor de relatie tussen politie-
ke macht enerzijds en de beoefening
van de lyrische kunsten anderzijds (de
bewindvoerders moeten financieren
en vooral verantwoordelij ken aanstel-
len) denken we even aan een korte ge-
dachtenwisseling tussen keizer Jozef
II en Wolfgang Amadeüs Mozart in
1782 na afloop van de première van
,,Die Entführung aus dem Serail”.

De keizer, weliswaar erg onder de in-
druk van het werk, wilde toch een be-
merking maken en zei : ,,Gawaltig viel
Noten, lieber Mozart”. Waarop Mo-
zart, voor die tijd bijzonder ongema-
nierd, antwoordde : ,,Gerade so viel,
Eure Majestät, als nötig ist”. Dit staat
te lezen in de eerste levensbeschrij-
ving over Mozart, namelijk deze van
de hand van Franz Xaver Nemet-

Synoptisch stelde AGALEV-spreker L. Dierickx dat cultuurbeleid niet ná het econo-
misch beleid begint, maar ligt besloten in een kritiek van de economische doctrines, die
als broer en zus geboren zijn uit de industriële revolutie en die alle lijden aan monetair
reductionisme
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schek, die voor het eerst verscheen in
Praag in 1797.

Moet niet gedacht worden aan deze
woorden van Mozart, als wij, die be-
horen tot-de politieke klasse, ertoe ge-
bracht worden ons uit te spreken over
kunstbeoefening ?

Toch meen ik dat politici zich verbon-
den moeten voelen met de kunste-
naars en vooral met de musici onder
hen. In dit verband verwijs ik naar een
belangrijke passage uit het derde
hoofdstuk van het tweede boek van
Adam Smith ,,The Wealth of Na-
tions”, getiteld ,,Capital accumulation
and productive  and unproductive la-
bour”. Onproduktief werd was vol-
gens ons aller leermeester het werk
dat geen voorwerpen, gebruiksartike-
len of diensten voortbracht, die kon-
den worden verhandeld en ingeruild
tegen een gelijkwaardige hoeveelheid
werk. Tot de onproduktieve werkers
behoren de volgende groepen, ik ci-
teer Adam Smith :

,,The sovereign, for example, with al1
the offrcers both of justice and war
who serve under him . . . are unproduc-
tive labourers. They are the servants
of the public and are maintained by a
part of the annual produce  of the in-
dustry of other people . . . In the same
class must be ranked, some of the gra-
vest and most important, and some of
the most frivolous professions :
churchmen, lawyers, physicians, men
of letters of al1 kinds, players, buf-
foons, musicians, opera-singers, ope-
ra-dancers, etc.“.

De Voorzitter : Mijnheer Dierickx, ik
heb er niets tegen dat u Adam Smith
citeert, maar ik herinner u eraan dat
uw spreektijd maar vijftien minuten
bedraagt.

De heer L. Dierickx : Als een econo-
misch denker, zoals Adam Smith, in
zijn tijd, de tijd van Mozart overigens,
ons politici, advocaten en gezagdra-
gers op dezelfde leest schoeit als de
mensen uit de muzikale wereld meen
ik dat daaruit moet voortspruiten een
groot gevoel van solidariteit. Daar wil
ik ook voor pleiten.

Mijnheer de Minister, ik weet dat ver-
gelijkingen niet steeds opgaan. Toch
moeten wij nagaan wat wij in dit
Vlaamse land willen doen voor de lyri-
sche kunsten en dat vergelijken met
wat er gebeurt in andere landen. Dit is
niet determinerend, maar op zijn
minst interessant.

Ik heb hier bij voorbeeld de cijfers van
mijn tweede vaderland, Oostenrijk.
Het telt 7.340.000 inwoners. In 1984
werd er meer dan 7 miljard frank sub-
sidie gegeven aan de opera’s.

Van dit totale bedrag gaan 4,2 miljard
frank naar 4 huizen in Wenen.

Het land Stiermarken, dat 1,2 miljoen
inwoners telt heeft te Graz een opera,
die in 1984 440 miljoen frank ontving.
Deze opera leeft voor 17,6  procent
van eigen inkomsten.

Het land Tirol, dat 580.000 inwoners
telt, heeft een opera te Innsbrück,  die
in het dienstjaar 1985 in het totaal 290
miljoen frank aan subsidie ontving
(90 miljoen frank van de Staat, 100
miljoen frank van het land en 100 mil-
joen frank van de stad Innsbruck, die
117.000 inwoners telt). Deze opera
leeft voor 19 procent van eigen inkom-
sten.

Dit betekent dat er in Oostenrijk Län-
der zijn waar inspanningen worden
gedaan voor de lyrische kunsten die 5
tot 10 maal groter zijn dan wat wij wil-
len doen in het Vlaamse land.

In de Duitse Bondsrepubliek, met 59
miljoen inwoners zijn er ongeveer 55
operahuizen, waarvan er 8 jaarlijks
meer dan 300 voorstellingen geven,
23 meer dan 250 en 17 meer dan 200.

Daarvan beschikken er 32 over een ei-
gen orkest met ten minste 50 leden.
Negen grote huizen hebben geen ei-
gen orkest.

Deze huizen ontvangen van de Staat
praktisch geen subsidies. Van de Län-
der ontvingen zij in 1984 15,570.996
miljard frank en van de eigen gemeen-
ten 20,012.727  miljard frank, samen
meer dan 35,5 miljard frank.

We maken een vergelijking met de Ik geef hier nog cijfers over Zwitser-
operahuizen in het land Hessen, dat land, dat 6.200.000 inwoners telt.

bijna evenveel inwoners telt als
Vlaanderen, namelijk 5,2 miljoen. Dit
land telt 5 opera’s, namelijk te Wies-
baden, Frankfurt, Darmstadt, Giessen
en Kassel. Deze 5 opera’s ontvingen
in 1984 van het land 1,033 miljard BF
en van de moedersteden 2,626 miljard
BF. Dit betekent dat deze operahui-
zen samen een subsidie ontvingen
van 3,66 miljard BF.

Wiesbaden bracht in zijn groot huis
270 voorstellingen en in zijn klein
huis 214 voorstellingen met 13,7 pro-
cent eigen inkomsten, Frankfurt
bracht 244 voorstellingen met 10 pro-
cent eigen inkomsten.

Wat daar gebeurt, is niet zo abnor-
maal. Darmstadt gaf 272 voorstellin-
gen met 14,5  procent eigen inkom-
sten, Giessen 273 voorstellingen met
15,5  procent eigen inkomsten, Kassei
290 voorstellingen met 12,5 procent
eigen inkomsten. De Minister wil
voor de OW nog 90 voorstellingen in
twee huizen, namelijk 60 en 30.

Mijnheer de Minister, wanneer u dat
doordrukt hebben wij in Vlaanderen
de kleinste operahuizen van heel
West-Europa.

De vergelijking van de personeelsbe-
zetting van de operahuizen in voor-
noemde steden met deze van de OW
na de herstructurering is relevant. Wij
komen tot een orkestbezetting met 79
musici en een koor van 60 zangers.
Wij zullen in Vlaanderen in de opera
slechts 280 personeelsleden tewerk-
stellen en dat voor een bevolking van
meer dan 5 miljoen. Hier wordt alles
tot het minimum beperkt.

U zegt dat wij vlak in de buurt ook de
Muntschouwburg hebben. Dat is
juist. Vlak in de buurt van de Steden
die ik zoëven heb opgesomd, liggen er
ook belangrijke operahuizen, name-
lijk te Mainz, Mannheim, Heidelberg,
Heilbronn en Karlsruhe. Nog te ver-
melden is dat Frankfurt minder dan 1
miljoen inwoners telt ; Wiesbaden
minder dan 500.000 inwoners telt ;
Kassel en Darmstadt minder dan
200.000 inwoners tellen en Giessen
minder dan 100.000.

.-
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Daar wordt aan de operahuizen subsi-
die gegeven - waaronder ook Fransta-
lige operahuizen - voor meer dan
3,103 miljard frank. Het operahuis
van GenCve krijgt van zijn eigen stad
512 miljoen BF en dat van Zurich 875
miljoen BF.

Door de Minister wordt verklaard dat
de Vlaamse Gemeenschap elk toe-
gangsbewijs subsidieert met 5.000
frank. Deze bewering klopt niet met
de waarheid.

Sinds september 1986 is het aantal
toeschouwers gestegen tot 641 beta-
lende toeschouwers per voorstelling.
Dit wil zeggen dat het aantal operabe-
zoekers in juni 1987 135.000 zal be-
dragen.

De totale subsidie die de Opera voor
Vlaanderen voor zijn 2 huizen zal ont-
vangen omvat : 200 miljoen frank van
de Vlaamse Gemeenschap ; 180 mil-
joen frank van de Steden Antwerpen
en Gent ; 86 miljoen frank ingevolge
artikel 42 van de huidige begroting =
100 miljoen frank minder dan vorig
seizoen. De totale subsidie bedraagt
dus 466 miljoen frank gedeeld door
135.000 toeschouwers = 3.450 frank
per toeschouwer, waarvan 2.118 frank
afkomstig van de Vlaamse Gemeen-
schap.

De geboekte vooruitgang moet wor-
den vastgesteld. In het seizoen 86-87
zal de OW 212 voorstellingen geven
ten opzichte van slechts 106 in het sei-
zoen 85-86. In het seizoen 85-86 be-
droeg het gemiddeld aantal toeschou-
wers per voorstelling slechts 500. Hier
kan dus een zeer interessante vooruit-
gang worden vastgesteld.

Volgens de Minister mag de OW
slechts 90 voorstellingen geven per
jaar. Met 90 voorstellingen is het on-
mogelijk het tekort te verminderen.
Anderzijds is het niet mogelijk 121
voorstellingen te geven met slechts 1
koor en 1 orkest.

Globaal gezien mag gezegd worden
dat het niet logisch is het personeel te
laten opdraaien voor vergissingen die
in het verleden werden begaan door
de overheid - artikel 42 werd door al-
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le partijen aanvaard - daar waar dit
personeel bereid is alle nodige in-
spanningen te leveren om het tekort
zo veel mogelijk te drukken.

Kan de Minister mij antwoorden op
de volgende vragen.

1. Is het wenselijk en nodig de effec-
tieven van de Opera voor Vlaanderen
te reduceren, zoals voorgesteld door
de Minister ?

2. Is het opportuun het aantal voor-
stellingen te verminderen en te opere-
ren in het hele Vlaamse land met één
enkel orkest en Cén enkel koor ?

3. Zijn er vergelijkingen gemaakt met
verhoudingen in het buitenland. Wat
betreft het aantal opera’s, onder ande-
re de Duitssprekende landen ? Ik had
ook nog cijfers willen geven over
Noorwegen, Spanje en Italië. Het zijn
landen die ook over vele Operahuizen
beschikken. Frankrijk en Engeland
niet zo zeer.

De heer W. Luyten : Er is een belan-
grijke vergelijking die u echter niet
maakt, namelijk tussen de inkomsten
van de Duitse Lander en het drink-
geldfederalisme in ons land.

De heer L. Dierickx : Dat is een ander
probleem. Ik wil dat hier niet in men-
gen. Het staat u vrij dit te doen.

Ik vervolg met een vierde vraag.

4. Waarop steunt de Minister zich om
te verklaren dat de orkesten en koren
van de OW meestal ondermaats pres-
teren ?

5. Waarop steunt de Minister zich
wanneer hij zich beklaagt over de ge-
ringe publiekstoeloop, die alleen
maar gestegen is door tegemoetko-
mingen aan de verzuchtingen van een
verouderd publiek ? Zo formuleert u
het althans.

6. De Minister verwacht nieuwe be-
langstelling voor de creatie van jonge
componisten, die zich niet beperken
tot de taal ,,van de ernstige muziek”,
doch elementen van pop-, rock-, mini-
mal-music, repetitieve compositie-
methodes gebruiken. Waarop baseert
u zich om deze thesis te verdedigen ?
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Het is een interessant idee, maar ik
zou graag die stelling omkleed zien.

7. De Minister pleit voor de actualise-
ring van vroegere opera’s. Kan u dit
standpunt met redenen omkleden ?

8. De Minister wil een groot aantal
musici en zangers laten afvloeien, on-
der andere 58 orkestleden en 30 koor-
leden. Is dit mogelijk en wenselijk ? Is
het niet onrechtvaardig deze musici
nog examens te laten afleggen ?

9. Heeft de Minister ernstige studies
laten ondernemen betreffende de ma-
nier waarop opera’s georganiseerd en
gefinancierd worden in het buiten-
land ?

Mijnheer de Voorzitter, geachte colle-
ga’s, dat is het belangrijkste wat ik wil-
de zeggen. Ik betreur echter dat wij de
bespreking van zulk interessant the-
ma niet op een rustiger manier kun-
nen voeren. Ik hoop dat wij daartoe de
gelegenheid krijgen in de toekomst.
(Applaus bij AGALEV)

De Voorzitter : Mevrouw Detiege
heeft het woord.

Mevrouw L. Deti&ge  (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, mijnheer de
Minister, collega’s, aansluitend op de
interpellatie van de heer Dierickx en
op de mondelinge vragen die ik als-
mede de heer Dierickx vóór Kerstmis
hebben gesteld, wens ik nog een aan-
tal bijkomende bemerkingen te ma-
ken in verband met het herstructure-
ringsplan van Minister Dewael.

Waarschijnlijk zal er nog gediscus-
sieerd worden over de punten die de
heer Dierickx heeft aangehaald. Op
dit ogenblik stellen zich echter een
aantal dringende problemen.

Ik had u gevraagd of u ja dan neen de
Inspectie van Financiën had geraad-
pleegd. U heeft gezegd dat dit in een
later stadium zal gebeuren, met name
vanaf het ogenblik dat het concreter
is. In de begroting van de Vlaamse
Raad die eerlang zal ingediend wor-
den is opnieuw een bedrag van 200
miljoen frank voorzien en niets meer.
Dit betekent dat men alleen rekening
houdt met de bestaande toestand en
niet met het herstructureringsplan.
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Minister P. Dewael : Ja, maar dat kan
toch niet.

Mevrouw L. Detiege  : U kan dit dade-
lijk toelichten, want mijn spreektijd is
beperkt. Dit stelt ook een concreet
probleem wat de toekomst betreft van
het seizoen 1987-1988. Hier zullen
een aantal financiële problemen rij-
zen en die zullen niet lang op zich la-
ten wachten.

Een tweede probleem dat nog steeds
geen oplossing gekregen heeft is het
feit of de intercommunale nu ja dan
neen als intercommunale beschouwd
wordt. Er is hier een dubbel stand-
punt. Een bepaalde Kamer van het
Rekenhof zegt van niet, een andere
Kamer van wel. Ook op het Departe-
ment is er betwisting. Het ene Depar-
tement zegt ja, het andere neen. Bin-
nenlandse Zaken stuurt een Rege-
ringscommissaris omdat zij de facto
erkennen dat het een intercommuna-
le is.

Daarnaast staan wij voor een nieuw
probleem, wat van belang is voor het
herstructureringsplan. Kan volgens
de nieuwe wet op de intercommuna-
les Vlaanderen ja dan neen nog deel
uitmaken van intercommunales ? Ook
wat dit betreft bestaan twee menin-
gen. Er wordt gezegd dat er een ver-
schil is tussen het Gewest en de Ge-
meenschap en dat de ene controlebe-
voegdheid heeft en de andere lid kan
zijn van intercommunales. Dit is niet
alleen van belang voor de Opera, maar
ook voor andere instellingen.

Ofwel gaat de herstructurering eer-
lang door, ofwel niet. In ieder geval zal
er voor het volgende jaar een pro-
grammatie moeten komen. Het sei-
zoen 1987-1988 had reeds moeten
vastliggen. De leden van de Raad van
Beheer moeten normaal een opdracht
kunnen geven aan een directie, waar-
van wij niet weten wie het zal zijn, ver-
mits de huidige directie voor één jaar
benoemd werd onder meer op ver-
zoek van de Vlaamse Executieve, met
de bedoeling volgend jaar een defïni-
tieve start met een nieuwe formule te
maken. Wat gaat er gebeuren indien
niemand een opdracht krijgt ? Zullen
de mensen werkloos worden, wat niet
kan vermits het benoemden zijn, of
gaat men ze thuis laten en gaat er geen

programma komen ?

Voor de Opera moet ook een begro-
ting 1987-1988 opgesteld worden. Er
kunnen dienaangaande geen stappen
genomen worden omdat niet geweten
is onder welke formule dit zal gebeu-
ren. Zal het op basis zijn van de 200
miljoen frank of van de 280 miljoen
frank in uw herstructureringsplan
vooropgesteld, of op basis van het be-
staande artikel 42 ?

Wat gaat er gebeuren met de kapitaal-
opvraging door de Opera voor Vlaan-
deren ? De zestig dagen zijn voorbij.
Er werd geantwoord dat dit deel uit-
maakt van het herstructureringsplan.
In feite moet de bestaande intercom-
munale zich daar weinig van aantrek-
ken. Ondertussen hebben wij immers
geleerd dat wanneer er een kapitaal-
opvraging gebeurt, de huidige beheer-
raad zijn verantwoordelijkheid moet
opnemen.

Indien dit niet gebeurt zullen er eer-
lang liquiditeitsmoeilijkheden zijn,
want er zullen ook vragen moeten
worden gesteld over de toelagen die
elke maand moeten worden toege-
kend. Ook blijft de vraag, gesteld in
verband met de standpunten van Ant-
werpen en Gent. U hebt vóór Kerst-
mis in antwoord op een mondelinge
vraag, gezegd dat Antwerpen en Gent
vóór Nieuwjaar zouden antwoorden.
Langs de kranten hebben wij verno-
men dat dit antwoord werd gegeven.

Wat Antwepen betreft heb ik verno-
men dat men wel’ bereid is een her-
structurering aan te nemen, dat een
nieuwe vorm tot stand kan komen,
maar dat men niet akkoord gaat met
de situatie van het personeel, zoals
het in het plan is voorgesteld. Ik heb
tevens vernomen dat men niet ak-
koord gaat een andere houding in ver-
band met Antwerpen-Gent aan te ne-
men, met het verschil in benadering.

Vervolgens wensen wij te vernemen
wat er met het personeel zal gebeu-
ren. Zal men al dan niet tot afdanking
overgaan ?

Mijnheer de Minister, de maand sep-
tember is niet meer zo ver af ; men
heeft inderdaad reeds drie a vier
maanden nodig om tot een degelijke

programmatie te komen. Men moet
solisten aanwerven, contracten afslui-
ten. Indien alles vastloopt zal er op-
nieuw kritiek worden geuit op de Ope-
ra voor Vlaanderen, terwijl deze kri-
tiek eens te meer personen zal treffen
die niet ten volle verantwoordelijk
zijn voor de situatie. (Applaus)

De Voorzitter : Minister Dewael heeft
het woord.

Minister P. Dewael (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, collega’s, de
eerder filosofische benadering die de
heer Dierickx in zijn inleiding heeft
naar voor gebracht nodigt uit tot een
breed debat, een gedachtenwisseling
over de maatschappelijke rol van een
opera voor de Vlaamse Gemeenschap
en over de maatschappelijke context
waarin het operagebeuren zich in de-
ze tijd - in tegenstelling tot vroeger -
afspeelt.

Een maatschappelijke context waarin
ook - ik wil het van in de beginne on-
derlijnen - plaats moet zijn voor het
afwegen van de inspanningen die een
gemeenschap zich getroost om het
steeds dure cultuurprodukt dat opera
is in stand te houden ten overstaan
van het artistieke niveau van het ge-
bodene, om niet te spreken over de
manier waarop het gemeenschaps-
geld beheerd wordt.

De voorgestelde operaherstructure-
ring is een poging om enerzijds de po-
sitieve elementen van de tradities te
respecteren waar nodig en anderzijds
komaf te maken met de funeste in-
vloeden van het verleden om alle
energie naar de toekomst te richten en
Vlaanderen te verrij ken met een ge-
zelschap dat door iedereen - zelfs de
meest kritische operafan  - mag be-
luisterd en bekeken worden. Deze
herstructurering is het enige altema-
tief zo we niet willen blijven ploeteren
in mediocriteit.

Gezelschappen die een plaatselijk en-
tertainment beogen - al dan niet op
voldoende artistiek niveau - bestaan
dank zij een plaatselijk succes. Het
publiek dat tevreden is met dergelijke
gezelschappen moet ze dan ook maar
in leven houden, al of niet met de hulp
van de plaatselijke overheid.
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Het geld van de Vlaamse belastingbe-
taler dient beter en anders te worden
besteed. Het is normaal dat een
Vlaamse Opea die zichzelf respecteert
voldoet aan internationaal geldende
normen en eigentijdse opvattingen,
op technisch en esthetisch gebied.
Slechts in dit laatste geval is subsidië-
ring vanwege de Vlaamse Gemeen-
schap gerechtvaardigd. Collega Die-
rickx, dat lijkt mij een vrij duidelijk
uitgangspunt te zijn.

Het lij kt mij toch ook nodig nogmaals
de krachtlijnen van mijn herstructure-
ringsplan, waarvoor ik het principiële
akkoord heb van de Vlaamse Execu-
tieve en van de bevoegde bewindslie-
den van Antwerpen en Gent, te schet-
sen.

Het is duidelijk - en dat is het uit-
gangspunt - dat opera een nieuwe be-
langstelling opwekt. Deze hemieuw-
de belangstelling vertoont drie be-
langrij  ke aspecten.

Dat stelt men ook vast in de ons om-
ringende landen. Eerst en vooral be-
staat er een hernieuwde belangstel-
ling voor het traditionele repertoire.
In tweede instantie is er belangstel-
ling voor een nieuw repertoire, dat
nog wortelt in het verleden, maar ge-
bruik maakt van vernieuwende toon-
spraak en regieopvattingen en van
nieuwe technische middelen. In der-
de instantie wordt, vooral vanwege
een jeugdiger publiek een hemieuw-
de belangstelling vastgesteld voor de
creaties van jongere componisten die
zich niet beperken tot de taal van de
zogenaamde ernstige muziek.

In Vlaanderen tekenen zich ook de-
zelfde tendensen af. Daarnaast be-
schikken we over operagebouwen -
in Antwerpen en Gent - die, alhoe-
wel aan restauratie toe - zeker wat
Gent betreft - tot de mooiste regiona-
le operagebouwen van Europa beho-
ren. Daarom was ik, in tegenstelling
tot vele anderen, niet van mening dat
Vlaanderen zich tevreden kon stellen
met de Brusselse Munt, maar meen ik
dat in Vlaanderen één operagezel-
schap moet worden behouden. Der-
halve heb ik een dossier opgebouwd
dat mijns inziens verdedigbaar is om
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van de Vlaamse Gemeenschap de no-
dige gelden te vragen om een opera in
stand te kunnen houden.

Van in den beginne heb ik gesteld dat
ik bereid was meer geld te vragen voor
de opera indien ik een ,,goed dossier”
zou hebben, indien ik waarborgen
voor kwaliteit en voor goed beheer
zou kunnen op tafel leggen. Het moet
een gezelschap zijn dat vooral kwali-
teit garandeert en een repertoire
brengt dat inspeelt op de onderschei-
den tradities van Antwerpen en Gent,
- met andere woorden een traditio-
neel repertoire -,-maar dat tevens een
niuw repertoire gaat brengen bestaan-
de uit eigentijdse werken en eveneens
door middel van compositie-opdrach-
ten een volledig nieuw repertoire zou
samenstellen. Ik herhaal dat dit in de
ons omringende landen en in de Munt
reeds met succes gebeurt.

Het Opera-gezelschap dient eveneens
in te spelen op de behoeften van een
nieuw publiek. Talrijke jongeren heb-
ben interesse voor actuele podium-
kunsten. Hun drempelvrees ten aan-
zien van de burgerlijke tempel der ly-
rische kunsten, de Opera, dient door-
broken te worden. Welnu, ik denk dat
dit kan. Ik denk dat in Vlaanderen ook
nog opera’s worden gecomponeerd
door jonge componisten. Waarom de-
ze golf van opera-creativiteit niet op-
vangen en mogelijkheden bieden in
de - weliswaar eerbiedige - gebou-
wen die daarvoor zijn bestemd ? Ik
meen aldus duidelijk te hebben
geantwoord op de vragen van de heer
Dierickx.

De Opera voor Vlaanderen zou dus de
bijzonder belangrijke opdracht kun-
nen toebedeeld krijgen, naast het tra-
ditionele publiek waarover het be-
schikt, ook een nieuw publiek te ver-
werven.

Herhaalde malen heb ik ook gewezen
op de noodzaak van een gezond finan-
cieel beheer. Collega’s, het herstruc-
tureringsplan dat ik aan de Vlaamse
Executieve en aan de Steden Antwer-
pen en Gent heb voorgelegd, vertrekt
vanuit deze principes. Uiteraard
wordt dit plan besproken met alle be-
trokkenen en is het niet in al zijn fa-
cetten te nemen of te laten. Wel heb ik
duidelijk vooropgesteld, ook in de
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Vlaamse Regering, dat aan drie funda-
mentele beginselen niet meer kan
worden getornd :

ten eerste, het garanderen van kwali-
teit van het artistieke personeel ;

ten tweede, het waarborgen van een
goed beheer en het doen verdwijnen
in de statuten van de intercommuna-
les van het beruchte artikel 42 ;

ten derde,.het komen tot Cén operage-
zelschap met één orkest en Cén koor.

Ik wens in herinnering te brengen dat
dit laatste punt trouwens het opzet
was van de Intercommunale Opera
voor Vlaanderen, dat echter nooit
werd uitgevoerd. Het komt mij dan
ook bevreemdend voor dat men mij
verwijt uiteindelijk uit te voeren wat
in 198 1 aan de basis lag van de oprich-
ting van de Intercommunale Opera
voor Vlaanderen.

Mag ik misschien ook even stilstaan -
en ook mevrouw Detiege heeft in dat
verband een vraag gesteld - bij de hy-
pothese dat het plan, om een of ande-
re reden, niet zou worden aanvaard ?
Het is zó dat de nieuwe wet op de in-
tercommunales, reeds door beide Ka-
mers goedgekeurd maar nog niet ge-
publiceerd in het Belgisch Staatsblad,
de Vlaamse Gemeenschap niet langer
toestaat, althans volgens mijn inter-
pretatie, deel uit te maken van de
Opera voor Vlaanderen omwille van
het feit dat die Vlaamse Gemeen-
schap ook voogdij-overheid is. Even-
min, volgens artikel 9 van die wet, zijn
constructies als artikel 42 nog langer
mogelijk.

Het komt mij voor dat wij, hoe dan
ook, door de wet zullen gedwongen
worden de Intercommunale Opera
voor Vlaanderen te verlaten. Men
moet dus goed beseffen wat dat bete-
kent en goed nadenken over de nood-
zaak om, vooraleer het zover is, over
een andere structuur te kunnen be-
schikken.

Tevens wil ik hier ook meedelen dat
beide Steden mij hebben laten weten
principieel verder te willen praten
over mijn, door de Vlaamse Regering
goedgekeurde, plan. Trouwens, vol-
gende week dinsdag is er een nieuwe
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onderhandeling voorzien tussen mij-
zelf en vertegenwoordigers van beide
Steden omdat het mijn bedoeling is zo
snel mogelijk klaar te zien. Ik heb een
bepaalde timing vooropgezet die ik
tot nu toe, mevrouw Detiege, heb ge-
respecteerd. De Steden Antwerpen
en Gent hebben mij inderdaad’laten
weten dat zij uiteraard nog wensen te
onderhandelen over een aantal moda-
liteiten, maar dat zij met de grote prin-
cipes van het herstructureringsplan
konden instemmen.

Ik wil ook benadrukken dat ik met de
vakbonden verder zal onderhandelen.
Bij deze gelegenheid wens ik trou-
wens het personeel te feliciteren dat
wel acties voert, maar dat niet doet, in
tegenstelling tot andere gezelschap-
pen, ten koste van het publiek.

Wat nu meer de concrete vragen van
de heer Dierickx betreft, wil ik zeggen
dat ik de Opera voor Vlaanderen wens
te reduceren tot één gezelschap.

Een van de doelstellingen van de
stichting van de Intercommunale
Opera voor Vlaanderen in 1981 was
het creëren van Cén operagezelschap.
Men is er echter nooit toe gekomen.
Mijn herstructueringsplan wil deze
doelstelling realiseren. Eén operage-
zelschap impliceert dus een koor, een
orkest en één intendant.

U vroeg of wij vergelijkingen hebben
gemaakt met het buitenland. Het aan-
tal operahuizen in Duitsland en Zwit-
serland is groter dan bij ons. Uw cij-
fers hebben dit voldoende aange-
toond. Het gaat evenwel om kleinere
operagezelschappen, die voor een
veel groter gedeelte gefinancierd wor-
den door de steden.

De taak van de Vlaamse Gemeen-
schap moet erin bestaan belangrijke
gezelschappen, die een taak hebben
voor geheel Vlaanderen, leefbaar te
houden. Dit is reeds het geval voor de
Philharmonie van Vlaanderen en het
Koninklijk Ballet van Vlaanderen.

U vroeg vervolgens naar de criteria
voor de prestaties van koren en orkes-
ten.
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De beoordeling van het feit dat de or-
kesten en koren van de OW meestal
ondermaats presteren, is niet gestoeld
op enige muzikale interpretatie maar
is gebaseerd op technisch objectief
waarneembare criteria, zoals onjuiste
intonatie en gebrekkig samenspel. Dit
werd meermaals vastgesteld door zo-
wel deskundige luisteraars als door
critici.

In het herstructureringsplan is er geen
sprake van het spelen voor lege zalen.
Dit neemt niet weg dat de Munt-
schouwburg te Brussel speelt voor
volle zalen. Door de huidige program-
matie stellen we vast dat te Gent er
opnieuw meer publiek is, in tegenstel-
ling tot Antwerpen.

In Gent is het echter een verouderd
publiek dat de jongste jaren was weg-
gebleven. De voorgestelde herstruc-
turering impliceert op artistiek vlak
evenwel dat de verschillende opera-
tradities van Gent en Antwerpen aan
bod blijven komen, naast in bijko-
mende orde de creatie van heden-
daagse werken.

Daarom ook zullen de stedelijke pro-
grammacommissies voor een gedeel-
te mede de programmatie bepalen.

Bij het voorbereiden van de plannen
werd een beroep gedaan op de kennis
en ervaring van de leden van de werk-
groep die wij in het leven hebben ge-
roepen. Dossiers, documenten en tal-
rijke artikels over de OW, de Munt,
de Nederlandse Operastichting, die
wij hebben bezocht, over de opera-in-
stellingen in Duitsland en de opera
van Parijs werden onderzocht. Kor-
tom, gelij kaardige instellingen ron-
dom ons werden grondig bestudeerd.

Aan mevrouw Detibge wil ik zeggen
dat in de begroting 1987 een bedrag
van 200 miljoen frank werd ingeschre-
ven. Bij het opstellen van de begro-
ting moeten wij ons beperken tot de
situatie die zich hit et nunc voordoet.
Wij kunnen geen rekening houden
met een herstructureringsvoorstel dat
nog niet werd aanvaard. Indien nodig
zal één en ander aanleiding geven tot
correcties in de loop van het begro-
tingsj aar.

Ik onderstreep dat Minister Pede, die

Herstructurering OvV

bevoegd is voor Binnenlandse Aange-
legenheden, in de procedure over de
liquidatie van de Intercommunale
een belangrijke rol speelt. Een aantal
vragen van collega Detiege zijn dan
ook meer specifiek tot hem gericht.

Mevrouw L. Detikge  : Heeft Minister
Pede geld ingeschreven voor de af-
vloeiing ?

Minister P. Dewael : Dat moet u Mi-
nister Pede vragen, mevrouw.

Als ik met de Steden Antwerpen en
Gent een consensus kan bereiken
over de toekomstige structurering van
het operagezelschap, zal minister Pe-
de eveneens aan de onderhandelin-
gen deelnemen, meer in het bijzonder
voor het liquidatieaspect van de Inter-
communale.

Mijnheer de Voorzitter, mag ik beslui-
ten met het vaststellen dat, de trouwe
bezoekers en de personeelsleden van
de OW misschien uitgezonderd, ie-
dereen meende dat het met de opera
zo niet verder kon, dat de OW niet
kan bogen op een brede consensus
over kwaliteit zoals de Munt heeft en
die voor de Munt aanleiding is tot het
bekomen van veel financiële goodwill
van zowel overheid als privé-initiatief.

Dat ik voor de Opera voor Vlaanderen
ook de kwaliteitsverbetering wil en
het verhogen van het artistieke aan-
zien van onze Opera.

Dat het management van de OW, ze-
ker in het verleden, aanleiding heeft
gegeven tot veel ongenoegen bij de
Vlaamse Regering die daaruit dwin-
gende conclusies heeft getrokken.

Dat ik het ben geweest die geopteerd
heb voor het behoud van een operage-
zelschap met meer middelen - want
de nieuwe formule zal meer kosten
dan de oude - opdat de kwaliteit be-
ter kan worden gegarandeerd en ten
slotte, dat bewindslieden tot taak heb-
ben erop toe te zien dat gemeen-
schapsgeld op een ernstige manier be-
steed wordt en niet alleen moeten in-
spelen op het - begrijpelijke - onge-
noegen van personen die vrezen door
bepaalde plannen, die ongetwijfeld
een verbetering inhouden van het ar-
tistieke produkt, getroffen te zullen,
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worden.

De Voonitter : Mevrouw Detiege
heeft het woord.

Mevrouw L. Detiege (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, op een vraag
heeft de Minister niet geantwoord en
hierop kreeg ik toch ook graag een
antwoord.

Mijnheer de Minister, indien u niet
wil voortploeteren in de mediocriteit
en het geld van de gemeenschap goed
wil beheren zorg er dan voor dat er
een programmatie kan worden opge-
steld voor het volgend seizoen, zorg er
dan voor dat iedereen weet wat erjuist
gaat gebeuren, zorg er dan voor dat
men ook een begroting kan opstellen
voor het volgend seizoen. Anders
loopt de Opera vast, met welk her-
structureringsplan ook

Normaal gezien moet de programma-
tie voor het volgende seizoen nu reeds
vastliggen. U hebt gezegd dat het plan
te bespreken is. Inderdaad, het be-
spreken van dergelijk plan vraagt eni-
ge tijd. Ook de onderhandelingen met
de steden vragen enige tijd. Dat weet
ik ook. U kan de Opera ook voor een
jaar sluiten. Maar laat het dan weten,
dan moet er geen inspanning meer
worden geleverd.

Een programmatie en een begroting
voor volgend jaar dringen zich nu op
en normaal is het zo dat de bestaande
structuren daarvoor moeten zorgen.
Op dit ogenblik weten zij niet over
welke middelen zij kunnen beschik-
ken.

De Voorzitter : De heer Dierickx heeft
het woord.

De heer L. Dierickx (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, ik betreur
nogmaals dat wij in zulk haastig tem-
po over zoiets als de Opera moeten
spreken. Dat is nu eenmaal het ,,nood-
lot” van de democratie in dit landsge-
deelte.

Mijnheer de Minister, ik ben verrast
geweest - en ik moest weer eens den-
ken aan Jozef II - toen u het had over
,het enige alternatief in de strijd tegen

de mediocriteit”. Zo een uitspraak
kunt u zich toch niet permitteren over
één van onze kunsttakken. En ik ge-
loof ook niet dat u dat werkelijk
meent. Bent u al eens naar de Opera
geweest in Vlaanderen, in het buiten-
land ? Wat wij in Vlaanderen doen, is
niet zo slecht. Alles wat wij in VIaan-
deren doen is niet noodzakelijk slecht
en middelmatig. Wat wij in Vlaande-
ren doen, kan ook eens goed zijn. En
ik zal u bewijzen dat sommige men-
sen in Vlaanderen uw mening niet de-
len.

Mijnheer de Minister, ik heb een
overzicht gemaakt van Vlaamse kran-
tentitels in verband met ons Operage-
beuren. ,,Briljante Barbier van Sevil-
la”, ,,Sprankelende Barbier van Sevil-
lan, nStrauss triomfeert met schitte-
rende Arabella”, ,,Bejubelde Arabella
in de KvO”, ,,Verrukkelij ke Arabella
van Richard Strauss”. Hebt u die voor-
stelling gezien, mijnheer de Minis-
ter ? Dat was wereldklasse. ,,Aantrek-
kelijke Bettelstudent”. Puccini’s Bo-
heme, waardig gediend door de OvV,
,,Puike La Boheme”, ,,Hoogstaande
opvoering van Yevgeny Onegin”,
,,The Rake3 Progress, een echt mu-
ziekdrama”. Als u The Rake’s Pro-
gress van Stravinsky zou hebben ge-
zien zou u zeggen dat die Opera voor
Vlaanderen wel iets onderneemt. Dit
is geen oubollige muziek.

Ik citeer verder : ,Vocaal grootse Nor-
ma te Gent”, ,,Schitterende Norma”,
,,Grootse Lohengrin”, ,,Schitterende
Premiere van Verdi’s Gemaskerd
Bal”. Dit schrijven Vlaamse kranten
in hun titels.

Uw raadgevers, mijnheer de Minister,
waarvan meerderen zich niet meer
met uw rapport identificeren, zeggen
zaken die niet met de waarheid ove-
reenstemmen. Wij weten dat veel niet
perfect is, maar zeggen dat we alleen
maar met mediocriteit te doen heb-
ben, is pertinent onjuist. U hebt het
over verkeerde intonaties en gebrek-
kig samenspel, maar waar ligt de
schuld ? De schuld ligt bij de dirigen-
ten. Inderdaad, wanneer wij in Vlaan-
deren met goede dirigenten zouden
kunnen werken, zouden wij ook goede
muziek maken.

De schuld ligt echter niet alleen bij de

dirigenten ; dit weet u zeer goed. Hoe
staat het met ons muziekonderwijs in
onze conservatoria ? Hoeveel zangers
en zangeressen brengen wij voort in
ons eigen Vaderland ?

Mijnheer de Minister, indien wij gaan
naar een opera met dertig voorstellin-
gen in Gent en zestig in Antwerpen,
dan hebben wij in Vlaanderen de
kleinste, de minuscuulste operaatjes
van heel West-Europa. In uw ant-
woord citeerde u het voorbeeld van
Gerard Mortier die het allemaal zo
goed kan. Wat heeft Gerard Mortier
gedaan om zijn orkest zo goed te laten
spelen ? Hij heeft zijn orkest uit de or-
kestbak gehaald en op de scene laten
spelen. Indien wij morgen een derge-
lijke personaliteit kunnen aantrek-
ken, kan ook in Antwerpen en in Gent
een zelfde resultaat worden bereikt.
Antwerpen en Gent zijn toch relatief
grote steden, groter dan Innsbruck en
ook groter dan Graz.

Dit aanhoudend Vlaamse pessimisme
waarbij wij ervan uitgaan middelma-
tig te zijn en te blijven, hiertegen heb
ik mij altijd verzet.

Mijnheer de Minister, ik ben ook voor
jonge componisten. Heeft u reeds
,,Minimal music” gehoord ? Heeft u
reeds repetitieve composities gehoord
en vergeleken met de muziek van Jo-
han Sebastian Bach. Bach maakte ook
repetitieve composities. Luister eens
naar sommige preludes uit ,,Das wohl-
temperierte Klavier” ; dit komt erin
voor. De muziek van Philip Glass is
relatief nieuw. Goed, nieuw, maar
dweep daarmee niet. Dit is een be-
paald soort amusementsmuziek.

Mijnheer de Minister, wanneer in ons
land over de TGV wordt gesproken,
wordt niet op 200 miljoen frank geke-
ken, maar wordt over 200 miljard
frank gesproken. Deze 200 miljard
frank moet dienen om een paar dui-
zend mensen dertig minuten sneller
door België te laten razen. Daarvoor
hebben wij 200 miljard frank over.

De heer W. Luyten : Om naar de Opera
van Parijs te gaan !

De heer L. Dierickx : Wanneer wij
spreken over de toekomstmogelijkhe-
den voor jonge mensen die muziek
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studeren - want wij kunnen in Vlaan-
deren geen beton blijven gieten- dan
is 200 miljoen frank een afschuwelijk
hoog bedrag, waarop moet worden be-
spaard.

Mijnheer de Voorzitter, ik meen dat
wij in een nieuw economisch perspec-
tief moeten nadenken over de rol van
de kunst in de maatschappij.

Mijnheer de Minister, ik zou de vol-
gende vergelijking willen maken.
Wanneer wij op het einde van de twin-
tigste eeuw de economie bekijken,
moeten wij de economische toestand
vergelijken met een huis. Wanneer ie-
mand Cén huis bezit, zijn er twee mo-
gelijkheden : ofwel gelooft hij dat hij
- en de groeieconomen sporen hem
daartoe aan - een tweede en zo moge-
lijk een derde huis moet bouwen of-
wel gelooft hij dat hij dat ene huis
mooier en gezelliger moet maken.
Een huis bezitten en het mooier ma-
ken. Dit mooier maken is de taak van
de Minister van Cultuur. Niet meer
huizen maar een mooier huis en dit
met de mensen waarover wij beschik-
ken, en niet alleen op één plaats in ons
Vlaams huis en niet met 90 voorstel-
lingen, maar met vele voorstellingen.

De heer H. Schiltz : En wat doet u met
degenen die de beide opties tegelij-
kertijd willen verwezenlijken ? Mag
dat niet ?

De heer L. Dierickx : Heb ik het tegen-
overgestelde beweerd ?

De heer W. Luyten : Of een huis met
een tuintje ?

De heer L. Dierickx : Mijnheer de
Voorzitter, ik heb in ieder geval mijn
duit in het zakje gedaan !

De Voorzitter : Het incident is geslo-
ten.

Interpellatie van de heer H. Schiltz tot
de heer G. Geens, Voorzitter van de
Vlaamse Executieve, Gemeenschaps-
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minister van Economie en Werkgele-
genheid, over de tenuitvoerlegging van
artikel 33.04.02 van de begroting van de
Vlaamse Gemeenschap en het uitblij-
ven van een initiatief vanwege de
Vlaamse Executieve om een einde te
maken aan sommige sociale gevolgen
van de naoorlogse repressie en epuratie

De Voorzitter : Aan de orde is de inter-
pellatie van de heer Schiltz tot de heer
Geens, Voorzitter van de Vlaamse
Executieve, Gemeenschapsminister
van Economie en Werkgelegenheid,
over de tenuitvoerlegging van artikel
33.04.02 van de begroting van de
Vlaamse Gemeenschap en het uitblij-
ven van een initiatief vanwege de
Vlaamse Executieve om een einde te
maken aan sommige sociale gevolgen
van de naoorlogse repressie en epura-
tie.

De heer Schiltz heeft het woord.

De heer H. Schiltz (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, mijnheer de
Voorzitter van de Executieve, geachte
collega’s, kort en met een gevoel van
enige ontmoediging zal ik toch nog
maar eens bij het begin van een nieuw
jaar eenverlangen uitspreken. In 1980
heeft men bij de bespreking van de
wetten die geleid hebben tot het be-
staan van deze Raad en van deze
Vlaamse Regering ons de hoop gege-
ven dat wij in deze nieuwe instellin-
gen, als Vlamingen onder elkaar, iets
zouden kunnen doen aan die doorn in
onze teen, aan die etterende wonde
voor sommigen, in ieder geval hoe
dan ook aan die schaduw die nog altijd
over onze Gemeenschap hangt van de
miserie die de oorlog heeft meege-
bracht.

Ik spreek het woord amnestie hier niet
uit maar spreek over het wegwerken,
hoe men ook over het verleden moge
oordelen, van wat in het verleden een
mislukking is geweest, van de politiek
van de na-oorlog met name de wijze
waarop een gemeenschap datgene wat
een oorlog teweeg brengt aan afwij-
kingen, vergissingen enzovoort moet
aanpakken.

Dit is geen pleidooi voor wat er is ge-
beurd noch tijdens de oorlog noch nA
de oorlog maar ook geen nutteloze en
masochistische veroordeling van wat

vóór, tijdens en na de oorlog is ge-
beurd.

In de ontvoogding van een gemeen-
schap die zich uit moeilijke politieke
structuren moef loswerken gebeuren
er altijd dingen die achteraf bekriti-
seerbaar zijn. Ik ken geen enkele ge-
schiedenis en geen enkel volk in
West-Europa waar men zich over be-
paalde perioden geen vragen kan stel-
len. Ik ben ervan overtuigd dat, mocht
Willem van Oranje in deze periode
hebben geleefd, zijn collaboratie met
Anjou hem na de oorlog de krijgsraad
zou hebben gekost. Dat dit niet is ge-
beurd is waarschijnlijk alleen maar
het gevolg van het feit dat hij,
gedeeltelijk althans, het politiek ge-
haald heeft en Anjou heeft kunnen
wegjagen.

Ik wil dit zeggen om te pleiten voor
het losmaken van de discussie over de
gevolgen van de repressie en de epu-
ratie en van waarde-oordelen over een
verleden dat nu al stilaan grijs begint
te worden.

Men heeft ons toen gezegd dat dit in
een Belgische context niet oplosbaar
was omdat de gevoeligheden aan
Franstalige zijde, begrijpelijk en te-
recht, anders liggen dan aan Vlaamse
zijde waar men meer begrip kan en
moet opbrengen voor het feit dat de
Vlamingen in de Belgische Staat niet
zo spontaan hun vaderland konden er-
kennen zoals dat voor de Franstaligen
vóór de oorlog mogelijk was.

Welnu, met de Staatshervorming zou-
den de Vlamingen onder elkaar de
kans krijgen daaraan iets menselijks
te doen en deze bladzijde om te keren.
Ik ga niet meer citeren. Het is in het
verslag Bourgeois aangehaald : de
duidelijke bevestiging dat het niet no-
dig was in de wet op de Staatshervor-
ming dit expliciet bij de bevoegdhe-
den in te schrijven want dat de toewij-
zing van de persoonsgebonden mate-
ries en meer bepaald het welzijn van
personen ruimte genoeg bood om een
politiek te voeren die aan deze be-
kommernis tegemoet kon komen.

.

Wij zijn nu 1987. Van wat toen uit-
drukkelijk, ook door de leden van de
huidige meerderheid gezegd en be-
loofd is geweest, is nog altijd niets in
huis gekomen. Men heeft ons toen ge-
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zegd dat wij impliciet de bevoegdheid
kregen om er iets aan te doen. Naar-
mate de jaren verstrijken begint men
meer en meer te betwisten dat wij de-
ze bevoegdheid wel hebben.

Men legt weinig consequentie aan de
dag. Er was inderdaad, dacht ik al-
thans, bij het begin van onze instel-
ling een zekere impliciete afspraak
tussen ons om zonder er een politieke
kwestie van te maken en zonder een
strijd om gelijkhebberij in deze Raad
een voor iedereen aanvaardbare op-
lossing te zoeken die maakt dat niet
langer weduwen, echtgenoten, kinde-
ren, kleinkinderen, nog altijd mee
moeten gebukt gaan onder datgene
wat als een misstap kan of zou kunnen
worden beschouwd van hun echtge-
noot, vader of soms hun grootvader.

Ik kan alleen maar vaststellen dat er
weinig consequentie wordt aan de dag
gelegd en dat er veel lippendienst aan
deze verzoening wordt besteed, maar
wanneer het erop aankomt echt iets te
doen dan vindt men telkens opnieuw
uitvluchten om het niet te doen. Men
gaat zelfs zover dat men thans vindt
dat voorstellen van decreet die aan de-
ze Raad worden aangeboden als niet
ontvankelijk worden ter zijde moeten
geschoven worden daar waar zij noch-
tans trachten uitvoering of inhoud te
geven aan budgetposten die wij al ja-
ren symbolisch in onze begroting in-
schrijven. Wij beschikken weliswaar
over een zeer indrukwekkend rapport
dat technisch de inventaris herneemt
die reeds ten tijde van het Egmont-
pact was opgesteld omdat er ook toen
een politieke afspraak was gemaakt -
in veel moeilijker omstandigheden
overigens ‘- om er iets aan te doen.
Nochtans worden uit die inventaris
geen praktische 9onsequenties ge-
trokken. Aan dit tempo zal de slijtage
inderdaad beginnen spelen. De jonge-
re generaties zullen zich afvragen
waarover men nog praat en in feite zal
gewoon door het afsterven van alle be-
trokkenen of belanghebbenden deze
zaak een symbolisch schimdossier
worden indien wij thans niet overgaan
*tot het concreet uitvoeren van wat
kan.

Ik wil in deze Raad stellen dat de col-
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laboratie politiek gezien uit Vlaams
oogpunt een vergissing is geweest, dat
zij ons geen voordeel heeft gebracht
en zij onze zaak achteruit heeft ge-
steld en dat deze Raad waarschijnlijk
reeds lang had bestaan en de Vlaamse
identiteitsbevestiging waarschijnlijk
veel sterker zou geweest zijn zonder
collaboratie. Wij kunnen daar inko-
men, maar laten wij ten minste toch
deze menselijkheid hebben om toe te
geven dat dit niet belet dat er enormi-
teiten zijn gebeurd in de straftoeme-
ting en de wijze van beteugeling en
dat er toch principieel enig soelaas
moet worden geboden.

Mijnheer de Voorzitter van de Execu-
tieve, ten einde raad heb ik mij dus
met een interpellatie tot de Vlaamse
Executieve gericht. Als het dan toch
niet kan langs de ,,brede” weg, waar-
om kan dan de uitvoerende macht
het initiatief dan niet nemen ? Dit is
vooral bedoeld voor de Vlaamse Re-
gering omdat de verhouding uitvoe-
rende macht/wetgevende  macht in
onze Vlaamse Gemeenschap voorals-
nog niet mag worden gelijkgesteld
met datgene wat wij op centrale vlak
gewoon zijn. De Belgische Staat is een
gevestigde staat, heeft zijn instellin-
gen waar ieder zijn rol speelt. De
Vlaamse Gemeenschap is nog niet ge-
vestigd. Laat ons eerlijk erkennen dat
wij er nog niet erg zijn op vooruitge-
gaan sedert de optimistische aanloop-
periode. Ons bestaan als instelling,
onze bevoegdheden, ons recht om on-
ze identiteit te bevestigen en ons ei-
gen politiek leven te leiden, wordt
vandaag de dag meer bediscussieerd,
meer in twijfel getrokken, meer aan-
gevreten dan het twee a drie jaar gele-
den het geval was. Wij kunnen deze
klimaatsverandering slechts vaststel-
len. Ik denk dat op zulke ogenblikken
de Regering, die de legitieme emana-
tie is van de meerderheid van onze ge-
meenschap, een bijzondere taak heeft
en zij veeleer dan de beheerders van
onze begrotingen, veeleer dan de pure
uitvoerders van het bestaande te zijn,
integendeel mede de verantwoorde-
lij kheid en de leiding moet nemen van
een politiek concept dat moet berus-
ten op een minimale basiseensgezind-
heid in deze Raad en dat zij het initia-
tief moet nemen om uit de weg te rui-
men wat een vertrouwvolle samen-
werking tussen de diverse groepen

van deze Raad in de weg staat. Nie-
mand zal betwijfelen dat het inder-
daad schandalig lang laten aanslepen
van dit dossier in de Vlaamse Ge-
meenschap voor een groep mensen
nog altijd een hinderpaal vormt om de
nodige staatszin en het nodige civis-
me te ontwikkelen en om zich bij de
instellingen aan te sluiten en, zoals
dat hoort in een normaal land, zich er
volledig in thuis te voelen.

Mijnheer de Voorzitter, u heeft in uw
begroting sedert enkele jaren overi-
gens een principiële post opgenomen
voor een bedrag van 100.000 frank,
voorzien om tegemoet te komen aan
het lenigen van noden die nog bestaan
ingevolge dwaze situaties. In het rap-
port Bourgeois kan u daarvan gemak-
kelij k een ganse serie gevallen vinden.

Mijn vraag is of de Vlaamse Executie-
ve toch iets zou doen met deze begro-
tingspost. Indien het niet mogelijk
blijkt van onderuit voorstellen tot
stand te brengen, dat de Executieve
dan toch eens zelf haar verbeelding
zou laten werken en haar diensten zou
laten nagaan wat met deze begrotings-
post zou kunnen worden gedaan. Men
mag zich daarbij niet al te zeer storen
aan de hoe langer hoe sinister worden-
de redeneringen inzake onze be-
voegdheid. Als zorgen voor het wel-
zijn van personen tot onze bevoegd-
heid behoort, dan mogen wij dat toch
wel interpreteren op een andere ma-
nier dan wat daaronder werd verstaan
in de wetgeving van 1980. Voor geval-
len, voor gezinnen en voor individuen
moeten wij toch kunnen voorzien in
tegemoetkomingen die toen nog niet
bestonden. Dat is toch de zin van au-
tonomie ? Indien dit woord toch enige
betekenis wil hebben, moet het toch
deze zijn dat wij niet kunnen worden
opgesloten in een inhoudsbepaling
van wat welzijnsbeleid was op het
ogenblik dat de wet van 1980 werd ge-
maakt. Zoniet is het evident dat de
Staatshervorming ons kluistert aan
een totaal conservatief concept vol-
gens hetwelk geen enkele teleologi-
sche en geen enkele evolutieve zin
kan worden gegeven aan de bevoegd-
heden die ons zijn toegewezen. En dat
kan toch niet.

Ziedaar mijn zeer eenvoudige vraag.
Is het mogelijk dat de Executieve op
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een aanvaardbare manier een actieve
rol zou spelen in het uiteindelijk en
definitief afhandelen van dit dossier ?

In een belangrijke Franstalige krant is
onlangs een interessante artikelen-
reeks verschenen over ons waarin de
Franstaligen ons bekijken na zovele
jaren Staatshervorming. De redac-
teurs van die krant stippen daarin, na
gesprekken met vele Vlamingen, te-
recht aan dat de Vlamingen cultureel
geëmancipeerd zijn, dat beseffen en
er zich ook naar gedragen. Op het
ogenblik vragen zij zich echter af wat
zij daar nu moeten mee doen. In te-
genstelling tot een aantal jaren gele-
den ontstaat nu blijkbaar in Vlaande-
ren een aarzeling. De Vlamingen stel-
len vast dat eenmaal men volwassen
geworden is, men dat inderdaad in al-
le opzichten is. Dit betekent dat er in
deze gemeenschap verschillende
groepen, tendensen, tegenstellingen
en conflicten kunnen opduiken waar-
mede men moet leren leven zonder
afbreuk te doen aan de pas verworven
identiteit. Dit is de reden waarom ik
dit onderwerp nog eens heb willen
aansnijden. Wij moeten dat moment
van aarzeling kunnen overwinnen

Het gevaar is niet denkbeeldig dat de
onvoorstelbare energie die moest
worden opgebracht om het tot deze
Raad en tot de Vlaamse Regering te
brengen, uiteindelijk dreigt te verzan-
den in iets dat zijn bekroning niet
krijgt en zijn normale dynamiek niet
kan onwikkelen. Wij hebben allen,
laat het ons eerlijk bekennen, de jong-
ste maanden, de jongste twee jaar, de
indruk gekregen dat er inderdaad een
moment is van aarzeling. Welnu, dit is
een van die dossiers die er kunnen toe
bijdragen dat een nieuw elan ontstaat
door het bewijs te leveren dat wij de
spoken van het verleden uit onze Ge-
meenschap kunnen wegjagen door
een breed begrip op te brengen voor
elkaar en zonder wederzijds de zaken
op de spits te drijven maar, in een ge-
baar van tegemoetkoming samen te
zeggen dat dit rapport niet zonder ge-
volg mag blijven.

Het is de Vlaamse Executieve die ons
hierin moet voorgaan. Ik ben ervan
overtuigd dat dit één van de elemen-

Vlaamse Raad
Handelingen Nr. 12
8 januari 1987

ten- niet het enige en ook niet het be-
langrij kste - zou kunnen zijn om, in
een hernieuwde geest van samenwer-
king, aan deze Raad en daardoor ook
meteen aan de Vlaamse Regering het
broodnodige nieuwe elan te geven dat
thans enigszins schijnt te ontbreken.
(Applaus bij de VU)

De Voorzitter : De heer G. Geens heeft
het woord.

Minister G. Geens (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, geachte colle-
ga’s, zoals de heer Schiltz zal ik ook
zeer bondig zijn. Mijn antwoord zal ik
opsplitsen in drie punten.

Bij de start in 1982 hebben wij in onze
beleidsverkiaring een uitnodiging aan
de Vlaamse Raad ingeschreven om de
bespreking over de sociale gevolgen
van de epuratie en de repressie aan te
vatten. Men kan niet zeggen dat de
Vlaamse Raad daar niet heeft op ge-
reageerd. Er is inderdaad het zoge-
naamde verslag Bourgeois waaraan
verschillende collega’s hebben mee-
gewerkt. Daarin wordt de hele proble-
matiek opgesomd met telkens ook de
aanduiding wat de Regering, het Par-
lement, de nationale instanties, de ge-
meenschapsinstanties, de Executie-
ven en de Raden zouden kunnen
doen.

Ik meen dat het rapport zeer duidelijk
was afgelij nd maar wij w.eten allen dat
het grootste gedeelte van de maatre-
gelen tot de nationale bevoegdheid
behoren.

In het kader van een globaal welzijns-
beleid - ik kom daar straks op terug -
moeten uitgangspunten worden ge-
vonden voor het corrigeren of het
wegwerken van de sociale gevolgen.

Eerste punt : een inventaris is ge-
maakt en een aanduiding van de op-
lossingen is ook aangegeven.

Tweede punt : wat kan de Vlaamse
Raad ter zake doen ? Ik kom straks tot
de rol van de Executieve.

Door collega Verhaegen werd destijds
een voorstel van resolutie ingediend
waarbij werd ingegaan op het verslag
en waarin ook werd gezegd dat de
Vlaamse Raad de opdracht van de
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werkgroep bevestigt om de problema-
tiek van de gevolgen van de oorlog
voor de oorlogsslachtoffers en de ge-
troffenen van de repressie- en epura-
tiewetgeving verder te volgen en
eventuele voorstellen van decreet ter
zake te behandelen. Deze resolutie is
nooit besproken.

In de Vlaamse Raad werd wel een
aanvang gemaakt met een voorstel
van decreet van de heer Somers tot
toekenning van normalisatietoelagen
aan gezinnen en bejaarden die, inge-
volge repressie- en epuratiemaatrege-
len, een inkomen hadden dat beneden
het bestaansminimum lag. Daarop
echter is er een advies van de Raad
van State gevolgd waarin stond dat de-
ze materie niet tot de bevoegdheid
van de Vlaamse Gemeenschap be-
hoorde.

Bij de bespreking van de begroting
van 1985  - de heer Schiltz heeft er-
naar verwezen - heb ik, met het oog
op het doen verwerpen van een amen-
dement van de heer Somers - waarbij
hij 150 miljoen frank wilde inschrij-
ven voor deze normalisatietoelagen -
twee bedenkingen geformuleerd. Ik
wens daar even aan te herinneren.

Ten eerste, ik heb gesuggereerd dat de
bevoegde Commissie van de Raad het
voorstel van decreet van de heer So-
mers verder zou behandelen en dit
met de technische assistentie van spe-
cialisten inzake de pensioenwetge-
ving en met aanwezigheid van een lid
van de Vlaamse Executieve. Aan deze
suggestie werd geen gevolg gegeven.
Ik stel trouwens vast dat op dit ogen-
blik het voorstel, dat destijds werd in-
gediend, niet meer is hernomen. Men
is niet gevat voor welkdanig voorstel
ook. De uitnodiging die ik destijds
heb gericht tot de Raad, trouwens na
gesprekken met al mijn collega’s van
de toenmalige Executieve, kan ik van-
daag herhalen.

Wat de Executieve zelf betreft heb ik
melding gemaakt van wat wij in onze
eerste Regeringsverklaring hebben
opgenomen. Wij hebben dat jaar in
jaar uit herhaald. Dat is ook gebeurd
in de nieuwe Executieve. Zowel in de
begroting 1986 als in de ontwerp-be-
groting 1987 is een artikel ingeschre-
ven, voor een eerder symbolisch be-
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Volgens de heer J. Leclercq (SP) ver-
sterkt het minidecreet in zijn toepassing
nog het fenomeen dat men had willen
bekampen, m.n. de toenemende vlucht
uit de stad naar het platteland

drag. Dat geeft ons evenwel de moge-
lij kheid een titel in te roepen wanneer
bepaalde maatregelen vanuit de Exe-
cutieve op gang zouden worden ge-
bracht.

Ik geeftoe dat de datum die ikdestijds
had vooropgesteld, 1 juli 1985, niet
werd aangehouden. De toenmalige
Executieve, met leden uit alle partij-
en, heeft ter zake geen initiatieven ge-
nomen. In de geest van verdere voor-
uitgang ter zake hebben wij dat fa-
meuze artikel in de begroting wel aan-
gehouden, daarover bestaat geen en-
kele betwisting, opdat er een titel zou
bestaan.

Maatregelen die wij zouden kunnen
voeren worden momenteel onder-
zocht door de bevoegde Gemeen-
schapsminister van Gezin en Wel-
zijnszorg. Zij gaat na welke initiatie-
ven kunnen worden genomen en zij
zal hierover eerlang verslag uitbren-
gen bij de Vlaamse Executieve.
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Ik vat bondig samen. De uitnodiging
naar de Vlaamse Raad toe blij ft onver-
minderd bestaan. Het uitstekende
werk dat destijds in die werkgroep
werd verricht mag niet zomaar blijven
liggen.

Ik heb er ook aan herinnerd dat de Ge-
meenschapsminister van Gezin en
Welzijnszorg de initiatieven onder-
zoekt die kunnen worden genomen
met het oog op voorlegging aan de
Vlaamse Executieve. (Applaus bij de
meerderheid)

De Voorzitter : De heer Schiltz heeft
het woord.

De heer H. Schiltz : Mijnheer de Voor-
zitter, ik dank de Voorzitter van de
Vlaamse Executieve voor zijn ant-
woord. Ik noteer ten eerste dat voor de
begroting 1987 de post principieel
blijft behouden en ten tweede dat in
de schoot van de Executieve zal wor-
den nagegaan wat de mogelijkheden
van toepassing zijn.

Hieruit besluit ik dat deze Raad toch
politieke verantwoordelijkheid zal
moeten opnemen om duidelijk te zeg-
gen of hij iets wenst te doen of niet.
Wij kunnen onmogelijk nog meerdere
jaren met rapporten blijven werken
en aldus de indruk geven dat het onze
bedoeling is iets te doen maar telkens
wanneer het erop aankomt door onze
houding of door ons stemgedrag het
tegenovergestelde te doen.

Dan heb ik liever dat duidelijk wordt
gezegd dat er niets van komt en dat de
boeken worden gesloten. Dan weet ie-
dereen dat en dan iedereen zijn ver-
antwoordelij kheid op zich nemen.

Het antwoord van de Voorzitter van
de Vlaamse Executieve heeft mij toch
enige hoop gegeven dat er uiteindelijk
wel eens een punt zal worden gezet
achter deze pijnlijke dossiers. (Ap-
plaus bij de VU)

De Voorzitter : Het incident is geslo-
ten.

Sociale naoorlogse ge@gen repressie. . _ . 1, . ..*Vergunningsplichtig  zijn van culruurrecnniscne  werken

Interpellatie van de heer A. De Beul tot
de heer J. Pede, Gemeenschapsminis-
ter van Binnenlandse Aangelegenhe-
den en Ruimtelijke Ordening, over de
betwisting rond het advies van de Raad
van State van 18 februari 1982 betref-
fende het vergunningsplichtig zijn van
cultuurtechnische werken

De Voorzitter : Aan de orde is de inter-
pellatie van de heer De Beul tot de
heer Pede, Gemeenschapsminister
van Binnenlandse Aangelegenheden
en Ruimtelijke Ordening, over de be-
twisting rond het advies van de Raad
van State van 18 februari 1982 betref-
fende het vergunningsplichtig zijn
van cultuurtechnische werken.

De heer De Beul heeft het woord.

De heer A. De Beul (op de tribune)
Mijnheer de Voorzitter, mijnheer de
Minister, geachte collega’s, op 3 au-
gustus 198 1 verzocht de Staatssecreta-
ris voor Streekeconomie en Ruimtelij-
ke Ordening, de Raad van State om
een advies met betrekking tot het ver-
gunningsplichtig zijn, van cultuur-
technische werken. Het advies van de
Raad van State van 18 februari 1982 -
nr. A 27.602/VII-803  - werd door de
Gemeenschapsminister voor Ruimte-
lijke Ordening nooit gepubliceerd.
Evenmin verplichtte hij de ruilverka-
velingscomités tot het naleven van dit
advies. Op deze wijze werden vergun-
ningsplichtige activiteiten steeds uit-
gevoerd zonder enige wettelijke ver-
gunning.

In uw antwoord op onze parlementai-
re vraag van 14 februari 1986 bevestig-
de u dat het advies van de Raad van
State er formeel op wijst dat de ruil-
verkavelingscomités ertoe ,,gehouden
zijn een bouwvergunning aan te vra-
gen wanneer deze overeenkomstig ar-
tikel 44 van de stedebouwwet bouw-
vergunningsplichtig zijn”.

In het advies van de Raad van State
wordt letterlijk gesteld : ,,Het besluit
ligt dan ook voor de hand : in zover
voor cultuurtechnische werken een
vergunning vereist is krachtens artikel
44 3 1, van de wet houdende organisa-
tie van de ruimtelijke ordening en van
de stedebouw, is het ruilverkavelings-
comite verplicht een bouwvergun-
ning aan te vragen, met toepassing
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van artikel 48 van de genoemde wet”.

Gemeenschapsminister Deprez is
duidelijk deze mening niet toegedaan
en verwijst naar het koninklijk besluit
van 25 maart 1981 tot vaststelling,
voor het Vlaamse Gewest, van de op
openbaar domein door publiekrechte-
lijke rechtspersonen uit te voeren
werken en te verrichten handelingen
waarvoor wegens hun geringe omvang
geen vergunning is vereist. Ter ver-
duidelij king moet hieraan worden
toegevoegd dat dit koninklijk besluit
pas op 10 februari 1984 werd gepubli-
ceerd en voor een deel afbreuk doet
aan het advies van de Raad van State.
De erg laattijdige publikatie van dit
koninklijk besluit roept toch wel
vraagtekens op. Het lijkt sterk op een
poging om post factum dit advies van
de Raad van State te omzeilen. Dit
vermoeden wordt nog versterkt door
het feit dat in geen enkele stand van
de procedure van deze adviesaan-
vraag, door de Staatssecretaris en later
door de Gemeenschapsminister, ken-
nis werd gegeven van het koninklijk
besluit van 25 maart 1981 of van een
ontwerp ter zake. Alles wijst erop dat
dit koninkhj k besluit tot stand is geko-
men na het advies van de Raad van
State.

Maar zoveel is duidelijk : als de Raad
van State in zijn advies stelt dat deze
werken wel bouwvergunningsplichtig
zijn, dan kan men bezwaarlijk ofwel in
een achteraf uitgevaardigd koninklijk
besluit stellen dat een deel van deze
werken vrijgesteld is van vergunning
ofwel kan men de in dit koninklijk be-
sluit opgesomde werken tegen het ad-
vies van de Raad van State, uitvoeren
zonder vergunning. De vraag rijst dan
ook of het koninklijk besluit van 25
maart 198 1, artikel 2,9”,  niet voor ver-
nietiging vatbaar is. In uw antwoord
op onze vraag nr. 42 van 14 februari
1986 deelde u mee dat de Dienst
Coördinatie en Planning van de Ad-
ministratie voor Ruimtelijke Orde-
ning en Leefmilieu, een nota voorbe-
reidt in verband met de toepassing
van artikel 48 van de wet op de stede-
bouw en van het kwestieuze konink-
lijk besluit van 25 maart 1981. Het zou
dan ook nuttig zijn dat u in uw ant-
woord daarover nadere informatie
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zou verstrekken.

In punt vier, tweede lid van het ant-
woord van Gemeenschapsminister
Deprez op onze vraag nr. 16 van 14 fe-
bruari 1986 tapt de Gemeenschaps-
minister uit een ander vaatje door te
stellen dat - en we citeren - ,,een
consequente toepassing en naleving
van het advies in al zijn onderdelen,
een einde zou stellen aan de vaak ja-
renlang durende discussies met som-
mige diensten van ruimtelijke orde-
ning ter gelegenheid van de behande-
ling van bouwaanvragen voor cultuur-
technische werken, uit te voeren bui-
ten het kader van de ruilverkaveling”.
Deze vaststelling is wel hoogst eigen-
aardig omdat enerzijds het advies van
de Raad van State enkel betrekking
had op aanvragen binnen ruilverkave-
lingen en anderzijds omdat geen en-
kele zin in het advies of het besluit al-
ludeert op een meer aangewezen en te
volgen werkwijze ten aanzien van
,sommige diensten van de ruimtelijke
ordening”. Het is echter wel duidelijk
wat hier bedoeld wordt ; immers wor-
den - wat we zouden noemen - frus-
traties van de Dienst Landbouw van
AROL vertolkt in het derde lid van
punt vier van het antwoord van Minis-
ter Deprez op onze vraag. Gebruik
makend van enkele zinnen van blad-
zijde 7 van het advies van de Raad van\
State, wordt gepoogd de totale onaf-
hankelijkheid van de Dienst Land-
bouw in AROL te onderstrepen. Men
vermeldt er uiteraard niet bij dat de
Dienst Landbouw een onderdeel is
van de Administratie Ruimtelijke Or-
dening en Leefmilieu en de aparte
Dienst Landbouw vanuit een cohe-
rent beleid geen goede zaak is.

Het zou toch eens duidelijk moeten
worden dat de taak die aan de Dienst
Landbouw is toevertrouwd een loute-
re sectoriële zaak is. Binnen een goed,
georganiseerde organisatiestructuur
richt het sectoriële beleidsaspect zich
steeds naar het facetmatige beleid.
Zoniet krijgt men een hopeloos ver-
snipperd en wanordelijk beleid.

Waneer Gemeenschapsminister Dep-
rez stelt dat ,,het komt dan ook aan de
verschillende diensten toe geen ap-
preciatierecht uit te oefenen over de
eisen van de belangen die hun niet
zijn toevertrouwd en geen maatrege-

len te nemen die zo verregaande zijn
dat een andere dienst het buitenmatig
moeilijk krijgt om het beleid dat haar
in uitvoering is opgelegd, doelmatig te
voeren”, dan klinkt dit uitermate aan-
matigend. Niet alleen is dit aanmati-
gend maar tevens miskent deze ver-
klaring de ruimtelijke beleidssector
als facet. Op deze wijze betwist hij
eveneens de bevoegdheid van u en uw
diensten. De taak die toevertrouwd is
aan de Dienst Landbouw kan be-
zwaarlijk, los van de ruimtelijke orde-
ning worden uitgeoefend. Voor zover
we weten is door u nog nooit het ruim-
telijk beleid als facet gesteld ; even-
min is door u de toetsing van sectorbe-
leid naar facetbeleid betwist. Om deze
reden is het antwoord van Gemeen-
schapsminister Deprez op onze vraag
over de toepassing van het advies van
de Raad van State des te onaanvaard-
baar. De stellingname van Gemeen-
schapsminister Deprez doet totaal
geen afbreuk aan de functionele opde-
ling facet en sector ; deze indeling
heeft niets met bevoogding of met het
uitoefenen van appreciatierecht van
de ene dienst over de andere, maar is
enkel gestoeld op een doelmatige en
functionele organisatie. Trouwens het
is ons niet bekend dat in een even-
tueel akkoord tussen u en Gemeen-
schapsminister Deprez, dit ooit werd
aangekaart. Zoveel is echter duidelijk,
Gemeenschapsminister Deprez
stoort zich aan de rol die het ruimtelij-
ke beleid als facet heeft te spelen. Me-
de daardoor betwist hij uw bevoegd-
heid om het ruimtelijk beleid als facet
te doen respecteren.

Mijnheer de Minister, we tillen erg
zwaar aan het feit dat uw voorganger
jarenlang het advies van de Raad van
State wegmoffelde, maar het is des te
ergerlijk dat sommigen dit advies niet
wensen toe te passen ; of hoe moet
men anders het antwoord van Ge-
meenschapsminister Deprez inter-
preteren ? Niet alleen deze ontken-
ning van het feit ,,dat de overheid zelf
haar eigen wetten moet toepassen” is
erg, maar dat men inhoudelijk het be-
lang van het facet en de relatie facet-
sector ontkent, is bedroevend. Op de-
ze wijze wordt elke ruimtelijke plan-
ning zinloos en kan men de sectoren -
of in bepaalde gevallen erg beperkte
belangengroepen - het gevecht om
de ruimte en de daarmee gepaard
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gaande belangen, laten voeren.

Mijnheer de Minister, we hopen dat
men de klok op dit terrein niet terug-
draait. In plaats van deze omgekeerde
beweging zou de relatie facet-sector
nog beter moeten worden uitge-
bouwd. Dit vergt niet alleen op ruim-
telij k vlak een aangepaste ruimtelijke
structuurschets Vlaanderen maar dit
veronderstelt ook dat elke sector een
structuurschema zou opmaken. In dit
structuurschema zou de relatie tussen
ruimtelijk beleid en de specifieke no-
den van de sector, nader bepaald kun-
nen worden. Op dat terrein is zowel
voor het sector- als het facetbeleid nog
veel werk te verrichten.

Mijnheer de Minister, vermits u ge-
confronteerd wordt met het antwoord
van Gemeenschapsminister Deprez
dat niet alleen sterk afwijkt van uw
standpunten maar terzelfdertijd tornt
aan uw bevoegdheden, vragen we ons
af welke stappen u reeds gezet heeft -
het antwoord van Gemeenschapsmi-
nister Deprez werd immers gepubli-
ceerd in het Bulletin van Vragen en
Antwoorden van 17 juni 1986 - ofnog
zal zetten opdat juridisch en inhoude-
lijk dezelfde standpunten door u en
Gemeenschapsminister Deprez zul-
len worden vertolkt.

Mijnheer de Minister, in uw antwoord
op onze parlementaire vraag van 14
februari 1986 deelde u mee dat ,,pas
nadat het onderzoek zal afgerond zijn
betreffende de juridische toestand
van deze ruilverkavelingen, kan on-
derzocht worden of er herstelmaatre-
gelen dienen opgelegd te worden”.
We zouden daarom ook graag de stand
en de resultaten van dit onderzoek
kennen ; intussen is er immers bijna
een jaar verlopen sinds we deze vraag
stelden.

Mijnheer de Minister, u stelde in uw
antwoord op onze vraag dat de Dienst
Coördinatie en Planning van de Ad-
ministratie voor Ruimtelijke Orde-
ning en Leefmilieu, een nota voorbe-
reidt over de problematiek van de
ruilverkaveling in verband met de toe-
passing van artikel 48 van de wet op de
stedebouw en van het koninklijk be-
sluit van 25 maart 1981. Is deze nota
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reeds opgemaakt ? Zo ja, wat is de in-
houd van de aanbevelingen ? Zo niet,
wanneer zal deze nota in uw bezit
zijn ? (Applaus bij de W en de SP)

De Voorzitter : Minister Pede heeft het
woord.

Minister J. Pede (op de tribune) : Mijn-
heer de Voorzitter, dames en heren,
mijn antwoord op de interpellatie van
de heer De Beul zal vrij kort zijn. Uw
interpellatie is gebaseerd op éenzelf-
de parlementaire vraag die u zowel tot
mij als tot mijn collega Deprez heeft
gericht. Bij het lezen van beide ant-
woorden is er inderdaad enige discre-
pantie merkbaar.

Omtrent de juridische kant van deze
aangelegenheid bevestig ik het stand-
punt zoals ik het heb uiteengezet in
mijn antwoord op uw vraag nummer
42 van 14 februari 1986, met name dat
conform het advies van de Raad van
State de ruilverkavelingscomités ge-
houden zijn een bouwvergunning aan
te vragen voor het uitvoeren van hun
cultuurtechnische werken in zones
die binnen de reikwijdte van artikel
44, paragraaf 1 van de stedebouwwet
vallen. Dit advies van de Raad van
State van 14 februari 1982 is duidelijk.
Ik veronderstel dat dit geen verdere
interpretatie behoeft.

Op 30 mei 1986 heb ik dan ook het
antwoord op uw parlementaire vraag
als richtlijn aan de Administratie voor
Ruimtelijke Ordening en Leefmilieu
toegestuurd. Uw visie dat de ruilver-
kaveling als sectorbenadering diende
in te passen binnen de facetmatige
aanpak van de ruimtelijke ordening
kan ik dan ook ten volle onderschrij-
ven.

Gezien ik evenwel niet verantwoorde-
lijk ben voor het antwoord dat mijn
collega, Gemeenschapsminister Dep-
rez, u heeft gegeven, zal ik mij daar-
over van commentaar onthouden.

Wel kan ik u mededelen dat de Admi-
nistratie de globale problematiek aan
de vergunningsverplichting voor cul-
tuurtechnische werken aan het bestu-
deren is en dat er een overleg aan gang
is met mijn collega Deprez over deze
zaak. Ik kan u alleen de verzekering
geven dat ik verder bij hem zal aan-

Vergunningsplichtig zijn van cultuurtech
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ische werken

dringen om dit punt op te lossen om-
dat het inderdaad niet mag zijn dat de
twee verschillende antwoorden in fei-
te tegenstrijdig zijn met mekaar. Wij
moeten komen tot een situatie dat de-
ze werken binnen de ruilverkaveling
vergunningsplichtig zijn voor zover ze
vallen onder datgene dat artikel 44,
paragraaf 1 voorziet.

De heer A. De Beul : Mijnheer de
Voorzitter, ik dank de Minister voor
zijn antwoord. Ik hoop alleen maar
dat hij zijn collega van zijn goed gelijk
zal kunnen overtuigen.

De Voorzitter : Het incident is geslo-
ten.

Interpellatie van de heer A. De Beul tot
de heer J. Pede, Gemeenschapsminis-
ter van Binnenlandse Aangelegenhe-
den en Ruimtelijke Ordening, over de
aangekondigde maximale interpretatie
van het minidecreet

De Voorzitter : Aan de orde is de inter-
pellatie van de heer De Beul tot de
heer Pede, Gemeenschapsminister
van Binnenlandse Aangelegenheden
en Ruimtelijke Ordening, over de aan-
gekondigde maximale interpretatie
van het minidecreet.

De heer De Beul heeft het woord.

De heer A. De Beul (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, mijnheer de
Minister, collega’s, op het door u ver-
spreide persbericht van 6 november
1986, bevattende een maximale inter-
pretatie van het minidecreet, was on-
ze eerste reactie verwondering en on-
geloof. Wij dachten eerst dat het om
een grap ging, totdat we contact opna-
men met de door u aangeduide kabi-
netsmedewerker. Toen uw contact-
persoon mededeelde dat de adjunct-
kabinetschef voor het opstel van deze
tekst tekende, was onze verbazing
des te groter, omdat de redenering die
in deze tekst wordt opgebouwd, een
jurist onwaardig is.

Wij willen deze stellingname toelich-
ten en hopen maar dat de inhoud van
kwestieus persbericht niet in een
richtlijn of een omzendbrief aan de
Administratie zal worden toegezon-

416



verwon- 
dering 

minide- 
creet 

Akker- 
ver- 	 Gemeenschapsmi- 
be- 	 nister 

gewest- 

bedrijfs- 

„industriegebied” 	 uitzonderingsde- 
creet 	 — 	 niet-vergun- 

„op 

„door 
mi-
Pe- 

„Anderzijds 

mini- 

be- 

pers- 

zo- 

_ 	 werk- 

De Beul

den.

In bedoeld persbericht worden twee
stellingen geponeerd die niet in over-
eenstemming zijn met het minide-
creet van 28 juni 1984.

Ten eerste wordt gesteld dat het ver-
of herbouwen of uitbreiden van be-
drijfsgebouwen mogelijk is in alle ge-
vallen, ongeacht de bestemming ; het
minidecreet voorzag dat dit enkel mo-
gelijk is voor bedrijfsgebouwen die
een bestemming hadden die afwijkt
van de bestemming van het gewest-
plan.

Ten tweede, wordt het minidecreet
uitgebreid door te stellen dat bedrijfs-
gebouwen kunnen uitbreiden naar
een zone waar normaal niet mag wor-
den uitgebreid ; het minidecreet voor-
ziet voor dit geval uitdrukkelijk
slechts één uitzondering : uitbreiding
van een bedrijfsgebouw, dat zich op
gronden bevindt met bestemming
,,industriegebied” naar gronden met
een andere bestemming.

Vooraf moet duidelijk gesteld worden
dat dit persbericht niet de bedoeling
had een wijziging van het minidecreet
voor te stellen maar wel werd ,,op ba-
sis van een grondig onderzoek van de
voorbereidende werken” (van het mi-
nidecreet) beslist ,,door Minister Pe-
de” om de regel van uitbreiding in vo-
lume en naar een andere zone, toe te
passen. Het gaat hier dus duidelijk
niet om een eenvoudige intentiever-
klaring tot het wijzigen van het mini-
decreet, maar wel om een op interpre-
tatie gesteunde uitbreiding van het
minidecreet.

In de laatste paragraaf van deze pers-
tekst wordt nog een derde onaan-
vaardbare optie in uitzicht gesteld :
,,de Minister overweegt de mogelijk-
heid om de eerder genomen beslissin-
gen aan een nieuw onderzoek te on-
derwerpen”.

Mijnheer de Minister, deze perstekst
werd door u aan de pers toegezonden !

Minister J. Pede : Ik ben ervan op de
hoogte.
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De heer A. De Beul : Ik hoop dat u zich
zal kunnen verantwoorden.

Ik kan alleen citeren
dering uitdrukken.

en mijn verwon-

Nergens wordt deze optie ook maar
juridisch ondersteund ; nochtans kan,
éénmaal de Minister een beslissing in
beroep heeft getroffen en de bestre-
den handeling heeft vernietigd of be-
vestigd, hij niet zomaar niet een nieu-
we beslissing nemen. Enkel een nieu-
we aanvraag kan na de verschillende
procedures en instanties te hebben
doorlopen, vatbaar zijn voor een nieu-
we beslissing van de Minister.

Wat de maximale interpretatie van
het minidecreet betreft moet vastge-
steld worden dat zowel door de ge-
bruikte procedure - een perstekst -
als door de inhoud, de administratieve
structuur en de rechtstaat op een
onaanvaardbare wijze worden gene-
geerd.

Het minidecreet van 28 juni 1984 is
voornamelijk een uitzonderingsde-
creet dat in artikel 79 - onderdeel van
artikel 2 van het decreet van 28 juni
1984 - de uitzonderingen voorziet
waarin een vergunning kan worden af-
gegeven.

In artikel 79, derde lid, wordt gesteld
dat het herbouwen of uitbreiden van
bedrijfsgebouwen slechts mogelijk is
in twee gevallen :

- ofwel de bedrijfsgebouwen op het
ogenblik van de inwerkingtreding van
het decreet een bestemming hebben
die afwijkt van de bestemming be-
paald in het ontwerp-gewestplan of
gewestplan ;

- ofwel de uitbreiding wordt gevraagd
van bedrijfsgebouwen, die op het
ogenblik van de inwerkingtreding van
het decreet, gelegen zijn in de indus-
triegebieden, naar gronden in gebie-
den met een andere bestemming voor
zover geen bedrijfstechnische ge-
schikte uitbreidingsmogelij kheden
bestaan in het betrokken industriege-
bied.

Deze tekst is op zichzelf erg duidelijk
en nergens - we drukken erop ner-
gens - is in de voorbereidende werk-
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zaamheden - in het verslag noch in
de openbare vergadering - één aan-
duiding te vinden die deze tekst zou
relativeren of verruimen. Integen-
deel, zowel in het verslag van de Com-
missie als de Openbare Vergadering
wordt de tekst bevestigd. Om alle mis-
verstanden weg te nemen geven we
een kort citaat van de heer Akker-
mans, toenmalige Gemeenschapsmi-
nister voor de Ruimtelijke Ordening.
De heer Akkermans stelde bij de be-
spreking van het minidecreet letter-
lijk het volgende (Vlaamse Raad, zit-
ting 1983-1984, Handelingen nr. 29
blz. 1173) :

,,Mevrouw de Voorzitter, dames en
heren, ik sluit mij bij mijn antwoord
onmiddellijk aan bij de Voorzitter van
de Commissie, de heer De Seranno,
met name dat het hier gaat over het in-
voeren van een vergunningsplicht,
over het invoeren van een beperkte
uitbreiding voor de bescheiden wo-
ningen en over het uitbreiden met 100
procent van de bedrijfsgebouwen in
de niet-vergunde zones”. U zal wel be-
grepen hebben dat de verspreking van
uw voorganger, namelijk niet-vergun-
de zones, slaat op zone-vreemde ge-
bouwen.

Uit hetzelfde verslag citeren we de
heer A. Claes, lid van de Commissie

,,Anderzijds wenst het (= het decreet)
de mogelijkheid te scheppen beperkte
uitbreidingen van vergunde gebou-
wen, in een zone waar dit volgens de
gewestplannen niet mogelijk is, te
vergunnen”.

We citeren uit dit verslag de heer R.
Van Rompaey : ,,De herbouw of uit-
breiding blijft beperkt. Voor de be-
drijfsgebouwen moet de afwijkende
bestemming bestaan op het ogenblik
van de inwerkingtreding van het de-
creet”. Ook andere leden hebben in
deze bespreking het uitdrukkelijk of
louter gehad over zone-vreemde ge-
bouwen ; zo onder meer de heer J. De
Mol : ,,Deze werkwijze is niet alleen
het negeren van de uitdoving van zo-
ne-vreemde gebouwen maar zal een
directe bedreiging vormen voor de zo-
ne waarin dit gebouw is gelegen”.

Mijnheer de Minister, er kan nog uit-
gebreid geciteerd worden zowel uit de
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algemene bespreking als uit het ver-
slag van de Commissie ; op geen enke-
le wijze werd in dit decreet voorzien
dat bedrijfsgebouwen die een bestem-
ming hadden die wel in overeenstem-
ming is met het gewestplan, kunnen
uitbreiden.

Trouwens, de opmaak van artikel 79,
derde lid, sluit deze interpretatie to-
taal uit. Een afwijkend advies is
slechts mogelijk in twee uitdrukkelijk
vermelde voorwaarden. De stelling
die door de Gemeenschapsminister
wordt vertolkt is hier niet alleen niet
vermeld maar tevens doet ze afbreuk
aan de uitdrukkelijke voorwaarden in
dit decreet.

Aanvoeren dat het zinvol, logisch en
normaal is, dat wat men voor zone-
vreemde gebouwen toestaat, ook
moet gelden voor gebouwen die in
een overeenstemmende zone staan,
houdt werkelijk geen steek. Artikel
79, in artikel 2 van het decreet, wijzig-
de artikel 2 1 van het koninklijk besluit
van 13 december 1978. Dat koninklijk
besluit was door de Raad van State,
het fameuze Arrest Eikendael erg be-
twist en handelde over de uitbreiding
van zone-vreemde gebouwen. Het
gaat niet op om naast het decreet en
zelfs naast de voorbereidende werk-
zaamheden, een eigen interpretatie
naar voor te schuiven. Hoe logisch,
normaal of billijk, deze redenering
ook moge wezen, dit doet niets ter
zake. De wet moet uitgelegd en toege-
past worden op basis van de teksten
die voorliggen en niet van wat men
wenst en als aanvaardbaar beoordeelt.
Zo’n werkwijze zou de rechtszeker-
heid zwaar in het gedrang brengen en
zou leiden tot een ,,decreet à la carte”.
Onze stellingname is geen gevolg van
improvisatie, maar vormt een con-
stante in de rechtsleer en rechtspraak.
In het arrest van de Raad van State van
7 mei 1981, nr. 21144, Puttaert versus
gemeente Ukkel wordt dit immers uit-
drukkelijk bevestigd. We citeren let-
terlijk uit dit arrest . . .

Minister J. Pede : U citeert een arrest
van 1981, maar het minidecreet da-
teert van 1984.

De heer A. De Beul : Mijnheer de Mi-

nister, mijn standpunt is dat, hoe bil-
lijk uw stellingname of uw interpreta-
tie ook moge zijn, u zulks niet mag
doen, omdat het strijdig is met de
rechtszekerheid. U moet zich houden
aan de tekst en aan wat eventueel als
toelichting in het verslag of in de Han-
delingen is opgegeven. Uw fantasie
mag daar niets aan toevoegen, hoe bil-
lijk dat in uw ogen ook zou kunnen
zijn. Daarom verwijs ik u naar dat Ar-
rest van de Raad van State. Ik citeer :
,,Er is geen reden om een op zichzelf
duidelijke tekst aan de hand van be-
doelingen - hoe billijk ook - te inter-
preteren, want dat zulk een, nergens
door de tekst zelf geschraagde uitleg-
ging ten koste van de rechtszekerheid,
zou leiden tot een verdraaiing van de
betekenis en de draagwijdte ervan”.

Daarom dus verwijs ik u naar het Ar-
rest Puttaert.

Mijnheer de Minister, we menen dat
dit arrest voldoende duidelijk weer-
geeft dat uw eerste stelling, hoe billijk
ze ook zou mogen zijn op geen enkel
ogenblik kan aanvaard worden. Een
eventuele wijziging van het minide-
creet is de enig mogelijke en wettelijk
aanvaardbare interpretatie.

Als u vindt dat de billijkheid hier wet-
telijk moet worden gemaakt, dan
moet u daarvoor een voorstel indie-
nen een wijziging van het minidecreet
voorstellen.

Uw tweede stelling waar u stelt dat
,,de uitbreiding naar gebieden waar
normaal niet mag gebouwd worden,
wel toegelaten wordt, is niet alleen ge-
zien onze hoger gemaakte opmerking
bij uw eerste stelling, zonder voor-
werp, maar is tevens in strijd met het
minidecreet. In het minidecreet
wordt slechts in één geval toegestaan
dat een bedrijfsgebouw uitbreidt naar
een zone met een andere bestem-
ming. Dit ‘ene geval wordt uitdrukke-
lijk en met de nodige voorwaarden
vermeld ; het toevoegen van andere
mogelijkheden gaat de wettelijke
grenzen van dit decreet duidelijk te
buiten. Vergunningen die op deze wij-
ze afgegeven worden, zijn voor ver-
nietiging vatbaar door de Raad van
State. Er is ons reeds één geval be-
kend waarin een onwettige uitbrei-
ding van een bedrijfsgebouw werd

toegestaan ; dat men daarbij nogal wat
zielige kunstgrepen heeft moeten uit-
halen, lij kt stilaan in de ruimtelijke or-
dening een constante te worden. Dit
bedrijf breidde alover een verkeers-
weg uit, naar een andere zone. Deze
onwettelijke vergunning wordt intus-
sen voor de Raad van State bestreden.
We kunnen u reeds voorspellen dat
deze vergunning zal vernietigd wor-
den.

Minister J. Pede : Wanneer is die afge-
geven ?

De heer A. De Beul : De juiste datum
zal ik u naderhand meedelen.

We willen u een suggestie doen ; in-
dien u zo zeker bent van uw stuk,
vraag dan over deze stellingnamen
een advies bij de Raad van State. Ver-
moedelijk zal uw maximale uitbrei-
ding van het minidecreet een maxi-
maal vernietigend advies krijgen. Doe
deze proef op de som, dat zou heel wat
ernstiger zijn dan persberichten,
waarin maatregelen worden aange-
kondigd die wettelijk totaal onaan-
vaardbaar zijn.

We hebben bij de aanvang er reeds op
gewezen dat de laatste paragraaf van
uw persbericht volgens de bestaande
juridische en administratieve proce-
dures, echt niet aanvaardbaar zijn.

Mijnheer de Minister, u weet toch
voldoende dat volgens de geëigende
procedures, een uitspraak door u als
beroepsinstantie door een eenvoudig
nieuw onderzoek, gesteund op totaal
nieuwe interpretaties, onmogelijk is.
Enkel bij een nieuwe aanvraag, na
verloop van de bestaande procedures,
kan u rechtsgeldig een nieuwe beslis-
sing treffen. Mijnheer de Minister, de-
ze laatste paragraaf heeft ons sterk
verwonderd omdat ze raakt aan de
meest fundamentele elementen van
de rechtszekerheid.

Mijnheer de Minister, we menen dat
u dit persbericht, het grootste deel al-
thans, onmiddellijk moet logenstraf-
fen en daardoor de wettelijkheid en de
rechtszekerheid moet herstellen. Het
zou ook nuttig zijn in de toekomst der-
gelijke interpretaties te vermijden.
Een advies door de Raad van State
over bepaalde betwistbare interpreta-
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ties lijkt dan ook de meest aangewe-
zen weg. We hopen dat u in de toe-
komst deze werkwijze zal volgen.

De Voorzitter : De heer Leclercq heeft
het woord.

De heer J. Leclercq (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, ik wil mij in
de eerste plaats ten volle aansluiten
bij de teneur van de interpellatie van
de heer De Beul. Hij kon het niet be-
ter verwoorden dan door te spreken
over een decreet ,,à la carte”.

Ik wil terugkeren naar de oorsprong
van het minidecreet van 1984. Ook de
toenmalige bevoegde Minister van
Ruimtelijke Ordening en het meren-
deel, zoniet alle leden, van de bevoeg-
de Commissie van de Vlaamse Raad,
waren niet zeer tevreden met de tekst
die werd goedgekeurd. Er was een be-
paalde vorm van onvrede.

Intussen is het minidecreet 2,5 jaar
oud en heeft het toepassingen gevon-
den. Het is moeilijk daarover statisti-
sche gegevens te krijgen. De provin-
ciale directies hanteren namelijk ver-
schillende modellen.

Duidelijk is dat dit minidecreet in gro-
te mate toepassing heeft gevonden in
agrarische zones en dat, ondanks alle
garanties die de toenmalige bevoegde
Minister had gegeven bij de bespre-
king in de Commissie, het in een aan-
tal groene bestemmingszones afwij-
kingen heeft toegelaten. De praktijk
toont meer en meer de tekortkomin-
gen van dit minidecreet aan. Er ont-
breken richtlijnen voor de gemachtig-
de ambtenaren. Het beloofde vierde
uitvoeringsbesluit blijft uit dat de on-
duldbare afwij kingen van het minide-
creet moest vastleggen, dat dus afwij-
kingen moet vermelden die kunnen
worden toegekend. Dit was nochtans
uitdrukkelijk - men kan dit nagaan in
het verslag - beloofd bij de bespre-
king.

Ik wil bondig de bezwaren tegen de
huidige regeling op een rijtje zetten.
Het hoofdargument voor het minide-
creet was dat men moest blijk geven
van een grotere soepelheid. Dat kon
evenwel ook door bijzondere plannen
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van aanleg. Dat was toen ook mogelijk
in de bestaande wetgeving.

De vrees is niet ongewettigd gebleven
dat de aanvragen willekeurig worden
behandeld en dat de soepelheid, waar-
van sprake, duidelijk gericht en ge-
zocht is. Bovendien blijkt uit de toe-
passing dat het open ruimtebeleid op
de helling wordt gezet. De Vlaamse
Executieve heeft zich nochtans in
haar recente beleidsverklaring uitge-
sproken voor het vrijwaren van de
open ruimte. De huidige bestuurs-
praktijk toont aan dat de toepassing
van dit minidecreet precies leidt tot
een regelrechte aanslag op de te vrij-
waren open ruimte. Bovendien ver-
sterkt het minidecreet in zijn toepas-
sing nog het fenomeen dat men had
willen bekampen namelijk de toene-
mende vlucht uit de stad naar het plat-
teland. Het plaatselijk leefmilieu
wordt er verder ook duidelijk door be-
last. De uitvoeringsmodaliteiten van
het minidecreet zijn onduidelijk. Met
een tikkeltje overdrijving kan men
zeggen dat ze gehuld zijn in een waas
van onwettelijkheid.

Het vierde besluit, en het laatste be-
sluit dat ons beloofd werd, is nog
steeds niet in het Belgisch Staatsblad
verschenen. Ik wil nog een voorbeeld
geven van die onduidelijkheid. Een
aantal richtlijnen werden verstrekt
aan de ambtenaren belast met de toe-
passing van het minidecreet. In plaats
van toelichting te verstrekken, heb-
ben deze richtlijnen extra interpreta-
tieproblemen in het leven geroepen.
In verband met de bedrijfsgebouwen
in niet-conforme zones, problematiek
die ook werd aangeraakt door de heer
De Beul, zal ik u citeren uit een om-
zendbrief van uw voorganger van 30
mei 1985 : ,,Wanneer het evenwel be-
drijfsgebouwen betreft, gelegen in de
woonzone, maar die om redenen van
goede ruimtelijke ordening in het
daartoe aangewezen gebied hadden
moeten worden afgezonderd, dan kan
men deze bedrijfsgebouwen beschou-
wen als gelegen zijnde in een voor hen
niet geschikte zone en zijn ook de be-
palingen van het decreet van 28 juni
1984 op die gebouwen van toepas-
sing”. Ik twijfel eraan, mijnheer de
Minister, of één enkele ambtenaar
van het Ministerie van Vlaamse Ge-
meenschap deze zinsnede begrijpt. Ik
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durf dat ten zeerste betwijfelen.

Ik denk dat er slechts een paar moge-
lij kheden zijn om uit de impasse te ge-
raken. Eerste mogelijkheid. Men
houdt zich aan de afspraken van 1984
genomen bij het tot standkomen van
het nieuwe decreet. Dat zou beteke-
nen dat het vierde besluit dat werd
aangekondigd, ook genomen wordt en
dat men zich aan de geest en de letter
van het minidecreet houdt. De heer
De Beul heeft dit voldoende aange-
toond. Tweede mogelijkheid en die
zou ik zelf verkiezen, men schaft het
minidecreet af, omdat de toepassing
ervan geen voldoening schenkt. In-
dien er behoefte is aan een bepaalde
soepelheid - en zo kom ik tot de der-
de mogelijkheid - moet worden over-
gegaan tot een globale herziening van
de wet van 1962 op de ruimtelijke
ordening en de stedebouw via een
nieuw decreet. Maar daarbij zal een
brede maatschappelijke discussie
over de ruimte in Vlaanderen en over
de vrijwaring van open ruimten,
alsmede over de middelen om een
ordentelijk ruimtelijk beleid in Vlaan-
deren tot stand te brengen, niet uit de
weg kunnen worden gegaan. Deze
derde mogelijkheid die ik zelf verkies,
zal meer tijd vragen. Ik denk bijgevolg
dat in elk geval één van de twee eerste
mogelijkheden meer klaarheid moet
kunnen scheppen in deze aangelegen-
heid.

De Voorzitter : Minister Pede heeft het
woord.

Minister J. Pede (op de tribune) : Mijn-
heer de Voorzitter, waarde collega’s,
de interpellant en ook de heer Le-
clercq schijnen zich vooral te keren te-
gen de gedachte van de toepassing van
het minidecreet, die ook zou gelden
voor bedrijfsgebouwen die wel over-
eenstemmen met het gewestplan.

Volgens het geachte lid zou het hier
gaan om een totaal onaanvaardbare
interpretatie en zou de Raad van State
deze interpretatie, hoe logisch ze ook
moge zijn, reeds hebben afgewezen in
verschillende arresten.

Eerst en vooral moge ik de Vergade-
ring erop attent maken dat het mini-
decreet dateert van 28 juni 1984.  en
dat de door het achtbare lid betwiste
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interpretatie van het decreet tot nog
toe slechts in enkele gevallen werd
aangewend.

Het is bijgevolg totaal uitgesloten dat
de Raad van State zich reeds zou heb-
ben uitgesproken over deze interpre-
tatie. Mij zijn in ieder geval geen ar-
resten van de Raad van State bekend.
Mocht dit wel het geval zijn, dan zal
het geachte lid mij wel de nodige refe-
renties willen bezorgen, zodat ik hier-
op later kan terug komen.

Hoe dan ook stel ik met genoegen vast
dat het geachte lid toegeeft dat mijn
interpretatie van het minidecreet lo-
gisch is. Ik zal mij dan ook veroorlo-
ven u deze logische interpretatie uit-
een te zetten.

Het minidecreet van 28 juni 1984 re-
gelt verschillende problemen. Een
van deze problemen was de optimale
valorisatie van het bestaande gebou-
wenpatrimonium. Men bedoelde
hiermee de mogelijkheid te scheppen
om de bestaande bedrijfsgebouwen,
waarin activiteiten werden uitgeoe-
fend die niet altijd in overeenstem-
ming waren met de voorschriften van
de gewestplannen, toch verder te kun-
nen gebruiken en eventueel te ver-
bouwen, herbouwen of uit te breiden,
zelfs indien deze bouwactiviteiten
niet konden worden toegelaten we-
gens de voorschriften van de gewest-
plannen, op voorwaarde echter dat de
goede plaatselijke aanleg niet in het
gedrang kwam. Ik citeer daarbij het
advies van de Raad van State bij dit
ontwerp van decreet.

Het klassieke voorbeeld van de nood-
zaak van de wettelijke afwijking van
het gewestplan is de ambachtelijke
schrijnwerkerij, die terecht in het
woongebied is gelegen, maar dient uit
te breiden in een aangrenzend gebied
waar dergelijke uitbreiding in begin-
sel niet mogelijk is, bij voorbeeld in
een landbouwgebied.

De juridische uitwerking van de voor-
schriften die een dergelijke uitbrei-
ding moet mogelijk maken, werd
voorgesteld in een nieuw artikel 79,
waarbij artikel 45, 6 2, van de Stede-
bouwwet zou tiorden aangevuld als

volgt : ,Bij het verlenen van een gun-
stig advies mag de gemachtigde amb-
tenaar afwijken van de voorschriften
van een ontwerp-gewestplan of ge-
westplan indien de aanvraag strekt tot
het ver- of herbouwen of uitbreiden
van bestaande gebouwen op dezelfde
plaats of tot het herbouwen of uitbrei-
den van bestaande gebouwen binnen
de onmiddellijke omgeving ervan, dit
alles op voorwaarde dat de goede
Ruimtelijke Ordening niet wordt ge-
schaad zoals moet blijken uit de moti-
vering van het desbetreffend advies.
Voor de toepassing van deze bepaling
dient onder onmiddellijke omgeving
te worden verstaan : de ruimte die on-
middellijk aansluit bij het bedoelde
gebouw terwijl de afstand tussen het
nieuwe gebouw en het bestaande ge-
bouw maximaal dertig meter mag be-
dragen. Het verbouwen, herbouwen
of uitbreiden van bestaande gebou-
wen kan wat woningen betreft leiden
tot een grondoppervlakte van 250m2
waarbij onder grondoppervlak wordt
verstaan : de oppervlakte van het ge-
bouw in grondvlak en wat bedrijfsge-
bouwen betreft maximaal leiden tot
een volumevermeerdering van 100
procent van het bestaand volume”.

Dan zijn er enkele andere paragrafen
die daaraan worden toegevoegd : ,,De
Vlaamse Executieve zal bepalen bin-
nen welke gebieden van het ontwerp-
gewestplan en het gewestplan deze af-
wijkingen niet of slechts gedeeltelijk
kunnen worden toegepast”...

De heer J. Leclercq : Dat is nooit ge-
beurd.

Minister J. Pede : Inderdaad, dat is
nog nooit gebeurd. Maar ik lees ver-
der : ,,De weigering van afwijkingen
tot ver- of herbouwing of uitbreiding
van bestaande gebouwen kan geen
aanleiding geven tot het verschuldigd
zijn van een vergoeding als bedoeld in
artikel 37 van deze wet.

Voor wijzigingen van gebruik geldt
dezelfde regeling”.

Zoals men bemerkt hebben alleen de
eerste en de tweede alinea van dit arti-
kel betrekking op de hier besproken
materie zodat de verdere alinea’s van
dit ontwerp-artikel hier buiten be-
schouwing kunnen blijven.

Verder valt hier onmiddellijk op dat
de eerste twee alinea’s inhoudelijk
twee verschillende problemen rege-
len. De eerste alinea handelt over het
beginsel van de afwijking zelf, zonder
onderscheid van de aard van het ge-
bouw, terwijl de tweede alinea het
heeft over de omvang van de beoogde
afwijking.

Daarbij wordt een onderscheid ge-
maakt naargelang de aard van het ge-
bouw, woning of bedrijfsgebouw. Het
is evenwel duidelijk dat er niet de
minste tegenstelling is in dit ontwerp
tussen de eerste alinea en de tweede.
Ik spreek nog steeds van het ontwerp
van decreet.

Meer zelfs, de eerste alinea kan op
zichzelf een eigen leven leiden on-
geacht de omvangsbeperkingen van
de tweede alinea. Anders gezegd, de
eerste alinea maakt een onbeperkte
herbouwing, verbouwing of uitbrei-
ding mogelijk zonder dat er verdere
voorwaarden voor de toepasselijkheid
gesteld worden. De tweede alinea van
het oorspronkelijk ontwerp houdt al-
leen een beperking in van de omvang
van de werken zonder nieuwe voor-
waarden op te leggen.

De harmonie van deze twee alinea’s
van het ontwerp is tijdens de bespre-
kingen in de Commissie in de volgen-
de omstandigheden verloren gegaan.

Een lid van de Commissie, de heer
Beerden, vond dat, om te kunnen ge-
nieten van de afwijkingsregel, het niet
volstond dat het gebouw reeds be-
stond op het ogenblik van de totstand-
koming van het minidecreet maar bo-
vendien dat het bedrijf reeds ter plek-
ke gevestigd was op het ogenblik van
het in werking treden van het decreet.

De heer Beerden drukte zich in de
volgende bewoordingen uit. ,,Even-
wel zouden de gewestplannen op de
helling gezet worden indien ook in de
toekomst mogelijkheden geschapen
worden om bedrijven in niet daartoe
bestemde gebieden in bestaande ge-
bouwen te vestigen met mogelijkheid
tot uitbreiding.

Dit zou aanleiding geven tot nog gro-
tere druk op de open ruimte meestal
ten koste van landbouwgrond. Daar-
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om wordt voorgesteld de uitzondering
te beperken tot bedrijven die bij de in-
werkingtreding van het decreet in niet
daartoe bestemde gebieden werk-
zaam zijn”.

Deze intentie werd als volgt verwoord
in een wijziging van de tweede alinea
van het ontwerp :

,,Voor bedrijfsgebouwen kan een af-
wijkend advies worden verleend op
voorwaarde dat :

- ofwel de bedrijfsgebouwen op het
ogenblik van de inwerkingtreding van
dit decreet een bestemming hebben
die afwijkt van de bestemming be-
paald in het ontwerp-gewestplan of
gewestplan”.

Waar de bedoeling van het amende-
ment zeer duidelijk lag in de zin van
een verbod van afwijking voor uitbrei-
ding van bestaande gebouwen die nà
de inwerkingtreding van het minide-
creet opnieuw in gebruik werden ge-
nomen, kan men echter de indruk
krijgen dat de tweede alinea een totaal
nieuwe voorwaarde schept voor de af-
wijking.

Wie immers zonder kennis van de
voorgeschiedenis van de tekst, het be-
staande artikel 79, dit wil zeggen 45 0 2
in fine, leest, krijgt de indruk dat de
bestaande bedrijfsgebouwen kunnen
verbouwd, herbouwd of uitgebreid
worden in strijd met het gewestplan
op voorwaarde dat het gebouw op da-
tum van de inwerkingtreding van het
decreet bovendien een bestemming
had die afwijkt van de bestemming in
het plan.

Dit zou dan voor gevolg hebben dat
een gebouw waarvan de bestemming
altijd in overeenstemming is geweest
met het plan, niet kan verbouwd, her-
bouwd of uitgebreid worden terwijl
een gebouw waarvan de bestemming
wel in strijd was, wel kan uitgebreid
worden.

Om het voorbeeld van de schrijnwer-
ker terug te nemen : de schrijnwerke-
rij die sinds mensenheugenis in het
centrum van het dorp in de woonzone
ligt en daar op haar plaats is, kan niet

verbouwd worden omdat zij op het
ogenblik van de inwerkingtreding van
het decreet een bestemming had die
niet afwijkt van de bestemming be-
paald in het gewestplan.

Het slachthuis dat ernaast is gelegen
en een bestemming heeft die afwijkt
van het gewestplan op het ogenblik
van de inwerkingtreding van het ge-
westplan kan wel uitgebreid worden,
in de aangrenzende parkzone...

Geen redelijk oordelend mens kan
zich immers voorstellen dat de uitba-
ters van bedrijfsgebouwen die in over-
eenstemming zijn met een planologi-
sche bestemming zich in een slechte-
re positie zouden bevinden dan de uit-
baters van bedrijfsgebouwen die zich
niet in deze toestand bevinden of die
wensen uit te breiden naar een aan-
grenzende niet passende zone.

Het is duidelijk dat de logische inter-
pretatie die ik aan het minidecreet ge-
geven heb, helemaal aansluit bij de
voorbereidende werkzaamheden. On-
der voorbehoud van de goede plaatse-
lijke aanleg - er is inderdaad geen au-
tomatisme, er moet een vergunning
worden afgegeven - kunnen de door
mij geschetste voorbeelden van uit-
breiding dus wel plaatsvinden.

Tot slot wil ik mij nog richten tot de
heer Leclercq. Het vierde uitvoerings-
besluit werd inderdaad nog niet geno-
men. Het is goed dat u daarop aan-
dringt want het is inderdaad de hoog-
ste tijd dat daarvan werk zou worden
gemaakt. Ik zal dan ook zo vlug moge-
lijk mijn Administratie uitnodigen
om een ontwerp van uitvoeringsbe-
sluit uit te werken dat dan aan de Exe-
cutieve kan worden voorgelegd en
besproken zodat binnen afzienbare
tijd ook het vierde uitvoeringsbesluit
kan worden genomen.

De Voorzitter : De heer De Beul heeft
het woord.

De heer A. De Beul : Mijnheer de
Voorzitter, mijnheer de Minister, dit
zou natuurlijk kunnen uitlopen op
een dovemansgesprek.

De stelling die Minister Pede verkon-
digt is een interpretatie waarbij hij
uitgaat van - ik heb dat trouwens ook

in mijn interpellatie gezegd - een lo-
gische en billijke benadering van dit
probleem. Tegenover die interpreta-
tie, die slechts een interpretatie is,
staat de letterlijke tekst van de wet.
Wat doet u daarmee ? De letterlijke
tekst van de wet is strijdig met de bil-
lijke interpretatie die u geeft.

Ik herhaal het : in het verslag noch in
de toelichting kunt u een verantwoor-
ding vinden die uw interpretatie zou
mogelijk maken. De wettekst is mis-
schien op een ongelukkige wetgeven-
de wijze tot stand gekomen, ik wil
daarin komen, maar de tekst van de
wet, zijnde wat hij is, zou u moeten re-
specteren, hoe billijk uw stelling ook
kan zijn.

Mijnheer de Minister, indien u uw
stelling waar wil maken, moet u een
voorstel tot wijziging van het minide-
creet indienen. De fameuze richtlij-
nen die u in de pers heeft laten ver-
schijnen zijn goed bedoeld. Men kan,
om billijkheidsredenen, daar heel wat
voor zeggen, maar ze zijn strijdig met
de wet.

Ik herhaal nogmaals - daarom heb ik
het Arrest Puttaert geciteerd - dat de
Raad van State van oordeel is dat als
de tekst van de wet op zichzelf duide-
lijk is, niet door de handelingen wordt
tegengesproken noch door een toe-
lichting, men dan die tekst moet ne-
men voor wat hij is en niet voor wat
men graag zou hebben hoe hij zou
moeten geïnterpreteerd worden, al
was het om redenen van billijkheid.

De Voorzitter : Minister Pede heeft het
woord.

Minister J. Pede : Wanneer men een
wettekst wil interpreteren moet men
ook rekening houden met de voorbe-
reidende werkzaamheden en met de
ratio legis waarom men daartoe is ge-
komen.

Het is inderdaad zo dat het amende-
ment dat werd ingediend voor gevolg
heeft dat er een zekere onduidelijk-
heid van de tekst kan uit voortvloeien
en men de indruk zou kunnen krijgen
dat die meer limitatief moet worden
geïnterpreteerd dan ik heb gedaan.
Wanneer u de voorbereidende werk-
zaamheden erbij neemt en de wijzi-
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gingen aangebracht ingevolge het
amendement dan meen ik dat ik vrij
deze interpretatie mag aanhouden.
Trouwens, ook in uw meer strikte in-
terpretatie moet u nog altijd met de
stedebouwkundige en planologische
aspecten rekening houden.

De heer A. De Beul : Daar ben ik mee
akkoord.

Ik verdedig een bepaalde juridische
stelling. U meent dat uw interpretatie
kan worden verantwoord door de
voorbereidende werken, die nader-
hand doorkruist zijn door een onge-
lukkig verloop van amendementen, in
de Commissie besproken en aangeno-
men.

Er bestaat twijfel. Dat is mijn stelling.

Leg uw interpretatie voor aan de Raad
van State. Vraag de Raad van State of
u op grond van de bestaande stukken
een dergelijke interpretatie mag ge-
ven. Indien het advies gunstig is dan is
er niets aan de hand, en dan zijn wij al-
lemaal tevreden. Is het advies niet
gunstig dan moet u inderdaad iets wij-
zigen aan het minidecreet.

De Voorzitter : De heer Leclercq heeft
het woord.

De heer J. Leclercq : Mijnheer de
Voorzitter, tot slot maak ik graag twee
opmerkingen.

Uit het antwoord van de Minister
blijkt, evenals uit de praktijk, dat op
basis van de besprekingen en van de
tekst van het decreet bij gunstig ad-
vies de gemachtigde ambtenaar mag
afwij ken.

Het is mijn verwijt dat afwijken een
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automatisme wordt, en niet dossier
per dossier wordt beoordeeld. Dat is
een vaststelling uit de praktijk en ik
vraag daar eens ernstig over na te den-
ken.

Minister J. Pede : Dat geldt voor het
geheel van het minidecreet.

De heer J. Leclercq : In de bespreking
in de Commissie werd duidelijk ge-
zegd dat die afwijking niet automa-
tisch moest worden verleend. Dat
kunt u ook nagaan. Men moest oorde-
len op basis van de goede ruimtelijke
ordening, wat ‘dat ook weze. Daarin
bestaat de beoordeling.

De negatieve lijst, de lijst van de ver-
boden gebruikswijzigingen en de lijst
van gebieden waar dat niet zou mo-
gen, bos- en parkgebieden enzovoort,
moest reeds zijn vastgelegd. U belooft
ons dat u daar werk zult van maken.

1 k suggereer u te kijken naar het voor-
stel van decreet tot wijziging van het
minidecreet dat ik heb ingediend. Ik
heb een exhaustieve lijst opgenomen
van verboden gebruikswijzigingen en
verboden gebieden.

Uit de bespreking in 1984 bleek dat
ook de Commissie ervoor bevreesd
was dat de beoordeling zou worden
overgelaten aan de Executieve. Het is
misschien een slechte wetgevende
traditie iets dergelijks in een decreet
vast te leggen.

De praktijk heeft ondertussen uitge-
wezen dat wanneer men het niet in
een decreet vastlegt, dat er niets van
in huis komt en dat het decreet, daar
er geen vierde uitvoeringsbesluit is,
mank loopt, wat de toepassing betreft.

Dat bevestigt de vrees die wij ook in
1984 hadden uitgesproken.

Maximale interpretatie minidecreet
Regeling werkzaamheden

De Voorzitter : Het incident is geslo-
ten.

REGELING VAN DE WERKZAAM-
HEDEN

De Voorzitter : Hiermede zijn wij aan
het einde gekomen van onze werk-
zaamheden.

Ik stel voor het bepalen van datum,
uur en agenda voor de volgende open-
bare vergadering aan het Bureau en
uw Voorzitter over te laten.

Geen bezwaar ? (Instemming)

De vergadering is gesloten.

- De vergadering wordt gesloten om
ZO.10  uur.
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